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ZASLUGE za narod s srebrnimi žarki
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Vse le še ni zapečateno
V  Posavju vendarle več štipendij - Še en razpis
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Na skm!*^ pa štanka Čanžarja. 

" upščini ZZB NOV so iste-

Potrdili smo zaupanje vase
Na nedeljskih volitvah v tretje delegatske skupščine v vseh občinah na Dolenjskem in v 
Posavju dosegli nad 90-odstotno udeležbo -  V  mnogih krajih so igrale godbe, v dveh 

krajih pa sta volilce do okrašenih volišč spremljala harmonikarja___________

.12volili nov občinski
8a dne 
odbor ki m 
Jurkas Predseduje Vinko

/A  GLOBOKEM  
V k i A M 0pRISPEVEK

božicah m skuPn°sti Globoko pri 
litve i  oi~ S0 zdn*rili nedeljske vo- 
Ptispeveit 0^miem za krajevni samo- 
°dstotka v„ fanj *  Je ^reklo 80,8 
demu rn,t, !. y ‘n omogočilo mla- 
PrenoVii„ U b°ljše delovne razmere v 
bod0 niaA*Stab ^°li- Samoprispevek 
lavci in „ e^ |  Pet let in sicer de- 
°d osebn^0 0,ienc* P° 0*9 odstotka 
odsL od d * dob°dka, obrtniki pa 2 
P° 2 odr. av, osnove ter kmetje 

• °d  katastrskega dohodka.

f   ________

ZAUPANJE V  LJUDI Cs PRIHODNOST -  Množica delegatov, k i smo jih  izvolili v četrtek v 
organizacijah združenega dela in v nedeljo v krajevnih skupnostih, nam ponujajo široke možnosti 
novega usklajevanja, dogovarjanja in odločanja. Na sliki: v krajevni skupnosti Center v Novem mestu 
so mnogi že v jutranjih urah opravili svojo volilno dolžnost in pravico. Nemalokrat seje zgodilo, daje  
bilo premalo miz, svinčnikov in prostora za nemoteno in tajno delo. (Foto: Janez Pavlin)

Borci obsojajo 
izmikanje 

odgovornosti
S skupščine v Brežicah

Skupščina občinske organizacije 
ZZB N O V v Brežicah je letos ponov
no dala pobudo, da bi v naši družbi 
končno vendarle razčistili merila za 
odgovornost. Že lani je  zahtevala, 
naj se tega problema družno lotijo 

'vse družbenopolitične organizacije, 
vendar z obžalovanjem ugotavljajo, 
da pobuda ni imela nobenega odzi
va.

Razpravljala so to utemeljili s 
primeri iz prakse, ko na primer 
dober direktor zaradi prekrška 
odgovarja in izgubi svoje mesto, 
drugi pa za slabo delo dobi za 
nagrado visok položaj v zvezi. Borci 
so trdno prepričani, da brez odkrite
ga spopada s takimi pojavi zapiramo 
poti novim delegatom.

Poročali smo o skupnem razpisu 
kadrovskih štipendij in o tem, da je 
bilo v Posavju opaziti nadaljnji osip 
štipendij., Ker za konec marca sledi 
še en skupni razpis, so se na zadnjih 
skupščinah skupnosti za zaposlo
vanje v vseh treh občinah domenili, 
da pošljejo vsem kolektivom pose
ben poziv, naj vendarle še .gjtkrat 
pretehtajo kadrovsko politiko in šti
pendiranje. Delovne organizacije naj 
bi odgovorile do danes, da bodo 
zatem lahko pripravili gradivo za 
objavo.

Vsaj za premislek o bodoči izbiri 
poklica ne bo napak pogledati 
skupne liste tako imenovanih defed- 
tamih poklicev. Lista je za vse tri 
posavske občine enaka. Vsebuje kar 
30 raznih poklicev in profilov. Vmes 
so vse bolj iskani poklici storitvenih 
dejavnosti: kot npr. kovači, dimni
karji, za gradbeništvo vse od zidaijev 
do železokrivcev, v kovinski indu-

»Dolenjski list« 
v vsako družino

Kako uro pred tem, preden so 
v nedeljo odprti volišča, so v 
več krajih na Dolenjskem in v 
Posavju zazveneli zvoki pihalnih 
oikestrov. Praznične budnice so 
naznanile, da bodo občani tudi

tokrat, z izvolitvijo delegatov za 
tretje delegatske skupščine, po
trdili pot socialističnega samo
upravljanja, zaupanja vase, na
predek in boljši jutrišnji dan. 
Povsod so vihrale zastave, voli-

Zdravica ob kmečki pojedini
Diplome za najboljše vinske vzorce in domače jedi

UREDNIŠTVO v gosteh
s

bo tokrat v torek, 22. marca |

V BRUSNICAH j
V n S

občan”'"l 5° b bo eKipa novinarjev Dolenjskega lista ob 17. uri čakala |  
Pogovorih krajevne skupnosti. Z mladimi in starejšimi se bomo * 

S Ker v te v T e d a n jih  skrbeh in uspehih in jih predstavili javnosti. |  
|  10 Kraju gostujemo prvič, se nadejamo dobre udeležbe. s,

 ^  ^  _ T I

Praznik posavskih vin na 
Čatežu je  tokrat ponovno pove
zal vinogradnike, ki sta se jim  
tudi letos pridružila krški Agro
kombinat in Slovin Bizeljsko -  
Brežice. Spodbudil jih  je za 
organizirane oblike strokovnega 
usposabljala.

Komisija je  tokrat ocenila 201 
vzorec vina. Izločila jih  je  34. Če
prav je letnik 1981 veliko obetal, je 
ugotovila, da vina v tem rajonu niso 
dosegla vrhunske kakovosti.

Naj višjo oceno za cviček je dobil 
Franc Jazbar iz Gornjih Skopic. 
Najboljše bizeljsko rdeče vino je 
imel Anton Balon iz Drenovca, naj
boljše belo vino pa so razstavili 
Stanko Lekše iz Velikega Tma, 
Marija Dušič iz Pavlove vasi in Mira 
Šekoranja z Bizeljskega. Za rumeni 
plaveč je dobil najvišjo oceno Franc 
Kostanjšek iz Sromelj, za modro 
frankinjo pa Terezija Maijetič iz

Krškega. Zelo dobro sta bila ocenje
na tudi Slovinov laški rizling in 
muškatni silvanec.

Vinski praznik si povečuje sloves 
tudi s predstavitvijo izvirnih do
mačih jedi. Letos so se kuharji in 
kuharice še posebej izkazali, saj so si 
prislužili kar 11 zlatih, 15 srebrnih 
in 3 bronaste diplome.

Največ pohvale so požele Štruklje
va pojedina, podgorsko svatovanje, 
polnjena svinjska krača, šunka v 
testu, gibanica, oglarska pojedina, 
Jožefovo godovanje, koline, kosilo 
žanjic in sadni kruh. Jedi s kmečke 
mize si vsako leto pogumneje utirajo 
pot na razstavo, katere cilj je, da bi 
jih  začeli pripravljati v vseh gostin
skih obratih. Če zgledi res vlečejo, 
potem dejanja niso več daleč.

J. TEPPEY

Spreminjati tudi miselnost
^  Posavju že začeli s pripravami za spremembo srednjeročnih načrtov______

Tanili n Sospodarske razmere zahtevajo spremembe v srednje- 
Mi koonv^1' » tem pnpravlja SZDL posebne regijske posvete s 

m  ^  °dborov za načrtovanje pri medobčinskih
Mbor«. r - Med prvimi v Sloveniji seje 10. marca sestal posavskinas

^dse Ŝ iv S e v n ic i- 
Junice P°savske gospodarske 
S h £ * * °  Kurent ob pre- 

vrstS dokumentov opo-
D> t i k o  ~ yprašanj, povezanih z 
ib bjska 'b* Posavje, kot tudi
lnVez*fina t'uSe morali neposredno 
1  j" k r š t r ° Velj sko termocentra- 
i.^ îcah so° ■*edrsK° centralo. V  

'attii nr;Se namred &  srečali sS 3 so
'»Sljiv Pn Priključevanju novih 

Čeprav je v Posavju

Pzevlad°valo ...
tiidu)1- V  tw  i mm' pada- 

'Zboljšanje. Bo

valo ne- [ 
li  naria-

jedrski velikan, dobiva regija energi
jo  na način, ki ni ustrezen oz. 
zadovoljiv. Ob vse dražji nafti spet 
postaja zanimiv premog iz opušče
nih rudnikov v Krmelju in Globo
kem, nadaljevati je treba tudi priza
devanja za gradnjo savskih elektrarn. 
V  zbornici predlagajo, da bi v zdru
ženem delu, kjer bodo naložbe sicer 
omejevane, vseeno morah z vso vest
nostjo snovati nove programe.

Ob siceršnji skrbi za gospodar
stvo se v Posavju bojijo, da bodo pri 
spremembah načrtov imeli največ 
težav v samoupravnih interesnih 
skupnostih. Krčenje osnovnih pro
gramov, po drugi strani pa slabši 
osebni dohodki že sedaj povzročajo 
težave v izobraževanju in zdravstvu. 
Omenjeno je bilo, da bo v Posavju 
po osebnih dohodkih šolniki zaosta
jajo tudi za 4.000 do 6.000 dinarjev

za šolniki po enakih šolah v Slove
niji.

Koordinacijski odbori za spremi
njanje tekočih srednjeročnih na
črtov so se v Posavju z izjemo 
brežiškega že sestali. V  republiki 
zastavljeni roki so kratki, tudi za 
pripravo strokovnih osnov.

A. ŽELEZNIK

D A N E S  J U B IL E J N O  
S R E Č A N J E

Danes bo v Novem mestu že 15., 
torej jubilejno srečanje borcev X. 
ljubljanske brigade, mladine in de
lavcev Doma Majde Sile. Srečanje 
bo posvečeno tudi 40-lctnici mla
dinskih delovnih brigad in 90-letnici 
Titovega rojstva. Na kulturni prire
ditvi v Domu JLA, ki jo bodo 
pripravili učenci, bo prvič nastopil 
domski 50-članski dekliški pevski 
zbor, k i ga vodi Marjanca Dobovšek. 
Na prireditvi bodo najbopim učen
cem podelili okoli 50 pisnih pri
znanj in nagrad.

t*

striji ključavničarji, orodjarji, v 
kmetijstvu poljedelci, sadjarji, 
mesarji-klavničarji in vinogradniki. 
Iskani so rudarji, rudarski tehniki, 
električarji (monterji, obratovni 
električarji) itd. Na zasedanjih 
skupščin so delegati razširili spisek 
na profile z visoko izobrazbo. Poleg 
inženirjev rudarstva so v Posavju še 
iskani diplomirani ekonomisti in 
ekonomisti finančniki. Potrebujejo 
tudi inženirje računalništva in ope
raterje mehanografskih strojev. Pri 
štipendiranju torej vse le še ni zape
čateno.

A. Ž.

šča pa so marsikje označili z 
venci in smrečicami. V  Beli 
krajini so zvečer pred nedeljski
mi volitvami zagoreli tudi 
kresovi.

Iz vseh občin na našem območju 
poročajo o izredno visoki udeležbi 
volilnih upravičencev na glasovalnih 
mestih. V  številnih vaseh so volitve 
končali že ob osmih zjutraj, v več 
krajevnih skupnostih pa so prešteli 
glasovnice kmalu po dvanajsti uri. V  
Bušinji vasi v metliški občini so 
videli prizor, kakršnega so se spo
minjali iz let po osvoboditvi: volilni 
odbor je hodil od zaselka do zaselka 
s harmonikaijem na čelu. Zelo 
dobro volilno udeležbo so že v 
dopoldanskih urah dosegli v novo
meški krajevni skupnosti Grm -  
Kandija, kjer so volitve počastili 
tudi z izdajo prve številke svojega 
glasila ..Kandijske novice".

Navzven nekoliko manj slovesno 
je potekel prvi krog letošnjih dele
gatskih volitev v četrtek, 11. marca, 
ko so glasovnice izpolnjevali volilni 
upravičenci v združenem delu. Tudi 
v delovnih organizacijah so v števil
nih primerih zaključili volitve že v 
dopoldanskem času razen tam, kjer 
delajo v izmenah. Dokaj visoka volil
na udeležba v prvem krogu je potr
dila, da delavci zaupajo v delegatski 
sistem in ljudi, ki sojih volili.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Danes začetek 
velike vinske 

pokušnje
Jubilejni teden dolenj
skega cvička — Novo
meška športna dvorana 
se bo za štiri dni spreme

nila v vinski hram

Deseti, jubilejni Teden dolenj
skega cvička se prične danes ob 
16. uri s tradicionalnim spre
vodom skozi Novo mesto, kjer 
bodo dolenjski vinogradniki 
simbolično prikazali nekatera

PRAZNIK V IN A  ZAKLJUČEN -  S prikazom vinogradniških 
običajev so se občani krajevne skupnosti Čatež predstavili v 
sobotnem sprevodu rteozi Brežice. Dež jim  je precej okrnil 
prireditev, saj bi bila vinska povodca sicer daljša in pestrejša. (Foto: 
J.Teppey)

ANTON VOVKO iz Ma
čkovca pri Novem mestu je 
lani pridelal enega najboljših 
dolenjskih cvičkov. Osem
deset arov vinograda ima v 
Razborih v Trški gori. Polo
vico vinograda ima sodobno 
urejenega in zasajenega z 
znanimi sortami za cviček.

vinogradniška dela in opravila. 
Podelitev priznanj, diplom in 
pohval najboljšim bo v Športni 
dvorani, zatem pa bo sledilo 
štiridnevno pokušanje lanske 
letine najboljših vinogradnikov.

Letošnji teden cvička je na
menjen bolj vsesplošnemu poku- 
šanju, saj je  od uradnega izobra
ževalnega dela za vinogradnike 
ostala le nedeljska skupščina 
Društva dolenjskih vinogradni
kov ob 9. uri. Bogatejši program 
bo torej namenjen obiskovalcem 
športne dvorane. Pripravljeni so 
štirje narodnozabavni ansambli: 
„Henček in njegovi fantje" bo 
goste zabaval v četrtek „Slav-

•  Dvanajstčlanska degu
stacijska komisija, k i je  na 
Loki ocenjevala lanski pride
lek cvička, je največje števi
lo točk dodelila naslednjim 
lastnikom cvička: 1. Agro
kombinat Krško 15 točk, 2. 
Jože Unetič, Novo mesto; 
Anton Vovko, Mačkovec; 
Jože Železnik, Boštanj (vsi 
14,9 točke), 3. Janez Lo
renci, Trebnje; Ivan Bobič, 
Novo mesto; Jože Frelih, 
Šentrupert (vsi 14,8 točke). 
Vsi vinogradniki, ki so preje
li več kot 14,5 točke (teh je  
22) prejmejo diplome, vsi, k i 
so dosegli od 14,0 do 14,5 
točke (23 vinogradnikov), 
prejmejo priznanja, od 13,5 
do 14,0 (16 vinogradnikov) 
pa prejmejo pohvale.

ček” bo igral v petek, „Fantje 
vseh vetrov" v soboto, v nedeljo 
pa bodo zabavni program pripra
vili „Dobri prijatelji!” Vse dni 
bo organiziran srečelov, na jedil
niku bodo vinogradniške spe
cialitete, najboljši cviček pa bo 
vsakdo lahko v pletenki odnesel 
tudi domov, seveda ne zastonj.
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Ljubljansko 
pismo

Potrdili smo zaupanje vase

Trajna zaveznika
Lenin je zapisal: »Delavec in 

kmet sta zaveznika v revoluciji | 
in izgradnji socializma."

Mislim, da o zavezništvu de- | 
lavca in kmeta že pred vojno ne 
gre dvomiti. Kajti to zavezništvo j 
se je še kako potrdilo med 
vojno, ko je hkrati z narodno
osvobodilnim bojem izvojevalo 
tudi socialistično revolucijo. Po 
vojni pa kot da smo na to 
zavezništvo pozabili; kot da je 
revolucija s svojim enkratnim 
dogajanjem končana; kot da 
smo socializem že zgradili, ne pa : 
da z otroškimi koraki izgradnje 
samoupravne socialistične druž
be šele začenjamo.

Lahko se motim, toda do 
drugačnega zaključka ne pri
dem, če ocenjujem odnos naše 
družbe do kmeta ves čas po 
vojni, prav do današnjih dni. 
Občasno poudarjanje kmetovega 
pomena v resolucijah in ne vem 
še kje tega zaključka ne more 
spremeniti. Potijuje me kvečje
mu v misli, da v naši družbi 
pomen kmeta poudaijamo ta
krat, kadar smo v zagati. Ta 
občasnost gotovo ni odraz res
ničnega, naravnega, trajnega in 
tovariškega zavezništva, kakršno 
je nujen pogoj za razvoj ne le 
materialne proizvodnje celotne
ga gospodarstva, temveč tudi za 
razvoj in rast materialnega polo
žaja vseh delovnih ljudi.

S tem pravzaprav nisem pove
dal nič novega, saj so na dolgo
trajnost procesa socialistične 
preobrazbe (ne enkrat!) opozar
jali tudi nekateri velikani naše 
revolucije. Zanimivo pa je, da je 
o tem pisal tudi Lenin, npr. leta 
1920 v »Prvotnem osnutku tez o 
agrarnem vprašanju"'(za II. kon
gres Komunistične internaciona
le). Tu piše, da proletariat (v 
kapitalizmu) ne bo strmoglavil 
izkoriščevalcev brez zanašanja 
razrednega boja na vas, brez 
zedinjenja delovnih množic na 
vasi okrog komunistične partije. 
Proletariat mora delovne in iz
koriščane množice na vasi voditi 
v boj ali pa jih vsaj pridobiti 
zase. Med te, ki jih mora pri
dobiti, šteje kmetijski prole
tariat, polproletarce (polkmete) 
in parcelne kmete ter male kme
te. Kaj je naš kmet drugega kot 
mali kmet?

Ko je Lenin 1919. leta govoril 
(na gramofonsko ploščo) o sred
njem kmetu, je povedal nekaj 
značilnih, po mojem še danes 
veljavnih misli:

»Prav zato moramo umeti, si 
zapomniti in uresničiti to, da 
delavci-komunisti, ki prihajajo 
na vas, morajo iskati tovariške 
odnose s srednjim kmetom, mo
rajo z njim vzpostavljati prijatelj
ske odnose, morajo si zapomniti, 
da je delovni človek, ki ne izko
rišča tujega dela, delavcu tovariš 
in da se z njim more in mora 
doseči prostovoljna zveza, polna 
iskrenosti, polna zaupanja. Na 
vse ukrepe, ki jih predlaga ko
munistična oblast, je treba gle
dati tako, kakor da so to samo 
nasveti, napotila srednjemu kme
tu, predlogi za prehod v novi 
rod.

In samo s skupnim delom, ki 
v praksi preizkuša te ukrepe in 
napake, ki odstranja možne na
pake, samo s takim delom bo 
zagotovljena zveza med delavci 
in kmeti. V  tej zvezi je glavna 
sila in opora sovjetske oblasti, 
jamstvo, da bomo stvar socia
listične preureditve, stvar odpra
ve slehernega izkoriščanja, pri
vedli do zmagovitega konca."

Ali ni podobno govoril tudi 
tovariš Tito?

STEFAN KUHAR

(Nadaljevanje s 1. strani)
Sicer pa poglejmo podrobneje, 

kako so volitve potekale v nedeljo in 
že prej, v četrtek, v občinah dolenj
ske in posavske regije ter na kočev- 
sko-ribniškem območju.

•  Č r n o m e l j  -  o d  12.590
vpisanih volilcev je v nedeljo na 78 
voliščih v tej občini volilo 12.242 
občanov ali 97,2 odst. Na volišča jih 
ni prišlo 348 ali 2,8 odst. V  krajev
nih skupnostih je bila udeležba 
taka: Talčji vrh 98,3 odst., Dragatuš 
98,2, Tribuče 98,4, Griblje 98,8, 
Petrova vas 95,9, Adlcšiči 99,3, 
Heroja Starihc-Crnomelj 97,4, Bu- 
toraj 99,3, Vinica 97,2, Stari trg 
98,8, Dobliče-Kanižarica 89,7, Se
mič 98,6, Črnomelj -  Griček 94,7 
in Črnomelj -  Loka 97,9 odstotka.

V  organizacijah združenega dela v 
črnomaljski občini pa je od 5.983 
volilnih upravičencev v četrtek voli
lo 5.594 ali 93,5 odst. volilcev. 274 
jih  zaradi bolezni ni glasovalo, 17 pa 
jih  je bilo na službenih potovanjih. 
Pri obrtnikih in pri njih zaposlenih 
je 324 volilnih upravičencev, od teh 
jih  je volilo 318 ali 98,1 odst.

•  M ETLIKA -  V  nedeljo so 
metliški občani glasovali na 30 vo
liščih. Povsod je bilo slavnostno. Na
l.okvici je neka ženica s sabo pri
nesla tapiserijo s Titovim likom in jo 
podarila gasilskemu domu, kjer je 
bilo volišče. Od 5.473 vpisanih volil
cev jih  je volilo 5.261 ali 96,13 odst. 
Do 8. ure je glasovanje končalo že 
46 odst. volilcev, ob 11. uri pa so 
ugotovili že 84-odst. udeležbo. Na 
vseh voliščih so dosegli več kot 
90-odst. udeležbo. Kmetje so volili 
takole: kar 759 ali 99,2 odst. od 
vpisanih (765), na 22 (od 25) vo
liščih so glasovali 100-odstotno. Na 
precej voliščih so že dopoldne kon
čali svoje delo. Najprej so zaprli 
volišče v Dragomlji vasi, kjer so sicer 
dosegli 100-odst. volilno udeležbo. 
Tako udeležbo pa so imeli še v 
Božakovem, Giadcu, Jugotju, 
Lokvici, metliškem Novoteksu (kjer 
je bilo eno od volišč), Bojanji vasi, 
Krašnjem vrhu, Dolnjem Suhorju.

Četrtkovih volitev pa se je od 
2.977 vpisanih Udeležilo 2.655 gla
sovalcev ali 89,2 odst. vseh, vendar 
so to šele prvi podatki. Pri obrtnikih 
in pri njih zaposlenih so dosegli 
81-odst. udeležbo.

•  NOVO MESTO -  V  tej občini 
so bili lepi volilni rezultati doseženi 
v obeh krogih, posebno pa gre po
hvaliti kmete kooperante. Slednjih 
je 1059; glasovalo jih  je 979 ali 92,4 
odst., na večini volišč so delo kon
čali že do 14. ure.

Na četrtkovih volitvah v združe
nem delu je na 186 voliščih glasova
lo 23.654 volilnih upravičencev ali 
95,5 odst. vpisanih (24.759). Ta

iCZilltui jv 1 nvd nujboljšiiiu v 5iu,c- 
niji. Ob tem je treba poudariti, da so 
100-odst. udeležbo dosegli v tozdu 
Bor v Dolenjskih Toplicah, Pionitje- 
vi banki, DSSS pri Gotjancih, Zavo
du za požarno varnost. Domu Majde 
Sile in na šolah: kmetijski, OS 
Žužemberk, OS Dragotin Kette in 
OS Bršljin. V  tozdu Vrtnarstvo 
novomeškega GG so končali volitVe 
že ob 7. uri, in sicer s 95-odst. 
udeležbo upravičencev.

Nedeljske volitve po krajevnih 
skupnostih so potekale na 185 
voliščih. Od 38.920 vpisanih volil
nih upravičencev jih  je prišlo na 
volitve 36.409 ali 93,5 odst. Med 
2.511 odsotnimi je bilo 450 vojakov 
in 1.800 bolnih.

•  TREBNJE -  Na 34 voliščih, 
kolikor jih je bilo v tej občini 
pripravljenih za četrtkov volilni 
krog, je glasovalo 95,5 odst. vpisa
nih volilnih upravičencev: Nedelj
skih splošnih volitev se je udeležilo 
okoli 95,3 odst. upravičencev. Med 
najbolj prizadevnimi volilci so bili 
kmetje, kar so dokazali z 99,1-odst. 
udeležbo na voliščih. Pri organizaciji 
volitev so bili prizadevni zlasti v 
manjših krajevnih skupnostih, kar so 
dokazovala tudi najlepše okrašena 
volišča.

•  BREŽICE -  V  nedeljo so 
krajani v oddajah lokalnega radia 
lahko ves dan spremljali volilno ude
ležbo ter prisluhnili vtisom in razpo
loženju v posameznih krajevnih 
skupnostih. Z zadovoljstvom so 
sprejeli, da so v nekaterih vaseh 
končali volitve že ob osmih zjutraj, 
da je bila uro kasneje udeležba že 
47,8-odstotna, medtem ko so v ob
čini ob 16. uri dosegli že 87-od- 
stotno volilno udeležbo. S tem so se 
Brežičani uvrstili med najboljše ob
čine v Sloveniji. Od 19.034 volilcev 
so odšteli 904 v imenike vpisane 
zdomce. Tako je volilo 18.148 upra
vičencev ali 97,7 odst. vseh volilcev. 
Za listo družbenopolitičnega zbora 
se je izreklo 15.206 volilcev, proti 
njej jih  je bilo 1.506, neveljavnih 
glasovnic pa so našteli 1013.

Na 79 voliščih v združenem delu 
brežiške občine je bilo v četrtek 
praznično. V  nekaterih kolektivih 
so se posebej potrudili, da so opravi
li glasovanje v rekordnem času. Od 
8.072 vpisanih volilcev jih je glaso
valo 7.447 ali 92,3 odst. Glasovalo 
jih ni 625, od tega 179 zaradi 
bolezni, 373 pa zavoljo drugih 
zadržkov. Ta dan so volili tudi 
obrtniki. Eno volišče so imeli v 
Brežicah in . eno v Jesenicah na 
Dolenjskem. Od 803 volilcev jih je 
svoje glasove oddalo 663 ali 82,5 
odstotka.

•  KRŠKO -  Nedeljskih volitev v 
tej občini se je od 19.718 volilnih 
upravičencev udeležilo 19.011 ali

, 5 , ,  odstotka vseh. V  četrtek pa je 
prišlo na volišča v tozdih 9.770 
upravičencev ali 92,1 odst. vpisanih 
(10.610). Volitev v skupnosti kme
tov se je udeležilo 3.443 upravičen
cev, s čimer so dosegli 98,6-od- 
stotno udeležbo. Obrtniki so bili pri 
udeležbi skormnejši (le 86,2 odst.). 
Poudaijajo, da ta čas še niso znani 
rezultati glasovanja po pošti.

•  SEVNICA -  Po volilnih ime
nikih imajo v občini 13.168 upravi
čencev, vendar so jih  za te volitve 
upoštevali le 12.993. Od teh je svoje 
glasove oddalo 12.548 volilcev, s 
čimer so dosegli 97-odst. udeležbo. 
Izkazali so se kmetje: od 1.678 jih  
je glasovalo 1653 ali 99 odstotkov. 
Med prvimi so vilitve konačli na 
Žigarskem vrhu — do 9. ure, uro 
kasneje pa v KS Blanca in Primož. 
Dobro volilno disciplino so pokazali 
tudi na treh večjih voliščih v Sevnici 
in KS Bučka. Občani so glasovali na 
73 voliščih.

Četrtkovih volitev se je udeležilo 
4.564 ali 89 odst. vpisanih. Zaradi 
bolniške jih je izostalo 374. Do 9. 
ure so oddali zadnje glasove volilci 
na devetih voliščih.

•  KOČEVJE -  V  tej bočini so 
dosegli v četrtek 89,5-odstotno, v 
nedeljo pa 90,7-odstotno volilno 
udeležbo.

Volilce iz Kočevja je v nedeljo 
zjutraj spomnila na volilno dolžnost 
delavska godba. Za okrasitev volišč 
so poskrbeli mladinci. Volilce na 
Trati pri Kočevju je do skrinjic 
spremljal harmonikar Cveto Križ. 
Na volišču v prostorih Avta je med 
prvimi izpolnil državljansko dol
žnost 84-letni France Cankar. Naj
prej so volitve končali na voliščih 
Polom, Knežja lipa, Morava, Nova 
sela, Vrh pri Fari, Papeži in Podpla- 
nina.

Za nedeljske volitve je bilo vpisa
nih 13.507 upravičencev, vendar pa 
jih  je 517 v tujini. Od preostalih- 
12.930 jih  je  prišlo na volišča 
11.784 ali 90,7 odst. Glasovanje po 
pošti še ni znano. Od 451 kmetov 
kooperantov jih je glasovalo 435 ali
96,4 odstotka.

•  R IBNICA -  Na nedeljskih 
volitvah v tej občini so dosegli 94,5, 
na četrtkovih pa 92,6-odstotno 
volilno udeležbo. Nedeljski imeniki 
so upoštevali 8.490 volilnih upravi
čencev, saj je 405 občanov v tujini. 
Na volišča jih  je prišlo 8.021. Med 
469 (5,5 odst.) izostankarji je precej 
tistih, katerih glasove bodo dobili 
po pošti. Od 390 kmetov koope
rantov jih  je glasovalo 373 ali 95,6 
odst.

V  nedeljo so prvi zaključili glaso
vanje v Zadolju, in sicer ob 7.30. 
Četrt ure kasneje so volišče zaprli v 
Bukovici. Do 15. ure so glasovanje 
opravili na 17 voliščih od skupno 
43.

Premoženje še ni zavarovano
V dolenjski območni skupnosti Triglav je bila lani izguba v prometni rizični skupnosti 

Vse več poizkusov goljufij na račun zavarovalnine avtov

Ko so zbori delegatov v posameznih rizičnih skupnostih Zavaro
valnice Triglav -  območna skupnosti Novo mesto nedavno tega 
pretresali lanskoletno poslovanje, so povsod menili, da je predvsem 
doseči zavarovanje po realni vrednosti premoženja, kajti v zaostre
nih gospodarskih razmerah je še bolj potrebna ekonomska in 
socialna zaščita delavca.

Območna skupnost Triglav v No
vem mestu je kot celota sicer lani 
dosegla kar ugodne poslovne uspe
he, pač pa je bilo za več kot 17 
milijonov dinarjev izgube v promet
ni temeljni rizični skupnosti. To je 
pripisati večji vrednosti avtomobi
lov, zlasti pa znatno višjim cenam 
rezervnih delov, medtem ko premija 
ni bila povišana že ob začetku leta 
1981, kot je bilo planirano, temveč 
šele ob koncu leta. Razen tega je 
tolikšnemu primanjkljaju v pro
metni skupnosti prispevalo tudi 
večje število nesreč.

V  primerjavi s Triglavom-zavaro- 
valnico SRS je dolenjska skupnost 
dosegla celo boljše rezultate v letu 
1981, saj je bila združena zavaro
valna premija na Dolenjskem za 39 
odst. višja, medtem ko v celotnem 
Triglavu le za poprečno 31 odst. 
Združena premija je bila lani dose
žena v znesku 407 milijonov dinar
jev, od tega v zasebnem sektorju 
skoro 33 odstotkov, ostalo v druž
benem sektoiju.

Zavarovanci preko svojih delega

tov ugotavljajo, da je premoženje 
posebno v zasebni lasti še znatno 
premalo zavarovano, da bi lahko 
oškodovancu v primeru nesreče do
bil povrnjeno škodo. Menili so, da je 
to huda napaka ob zaostrenem go
spodarskem položaju, v katerem bi 
morali še bolj skrbeti za zaščito 
delavca.

Kar zadeva izgubo v prometni 
rizični skupnosti, je v okviru Trigla
va kot celote sprejet sanacijski pro
gram, ki predvideva zmanjšanje šte
vila škod v delovnih organizacijah 
kot pri občanih. To naj bi dosegli s 
preventivnimi akcijami in ukrepi. V  
združenem deluje več skrbi posveti
ti neoporečnosti vozil in sistemu 
nagrajevanja voznikov, v katerem bi 
moralo biti voznik brez nesreče 
znatno bolje ovrednoten.

V  zasebnem sektorju se je ena 
vidnejših preventivnih akcij že zače
la. V  bazi AM D na Otočcu brez
plačno testirajo vsa zasebna vozila, 
kar plača »Triglav” . Mimo tega so 
za voznike predvidene še razna pre
davanja.

Bolno Kočevje

»Dolenjski list« 
v vsako družino

Ž IV A H N O  V  
D IJA ŠK E M  D O M U

Folklorna skupina Zeleni Jurij je 
v okviru praznovanja dneva žena 
nastopila v črnomaljskem dijaškem 
domu in ? belokranjskimi in šta
jerskimi plesi navdušila gojence in 
zaposlene v domu. Dan za tem, 5. 
marca, pa so domski mladinci 
skupaj z mladino iz krajevne skup
nosti Griček v avli doma pripravili 
ples.

n  u d a ijn t tJdtl

Gre tudi za namišljene 
ali le prave bolnike?

V  kočevski občini živi 0,96 
odst. prebivalcev Slovenije, hkra
ti pa predstavlja bolniška v ko
čevski občini kar 2 odst. bol
niške v Sloveniji. Za zdravstveno 
varstvo dajejo v kočevski občini 
na leto toliko, kot znaša vsa 
amortizacija kočevskega gospo
darstva.

Iz teh številk nekateri odgo
vorni sklepajo, da so na po
dročju zdravstvenega varstva še 
velike rezerve in da, očitno, vsi, 
ki so na bolniški, niso resnično 
bolni. Za te »bolnike" morajo 
delati ostali člani njihovih kolek
tivov. O zdravstvenem varstvu, 
bolniški in sploh izostajanju z 
dela je potrebno razpravljati in 
predvsem okrepiti. Cc ta priza
devanja ne bodo rodila sadov, 
potem bo treba očitno zmanjšati 
obseg pravic iz zdravstvenega 
varstva. Seveda je treba pri vsem 
tem zagotoviti, da bo tisti, ki je 
res bolan, deležen vse potrebne 
oskrbe; prizadet pa naj bo zdravi 
»bolnik".

Ob vsem tem bi strokovnjaki 
le morali raziskati, ali niso na 
Kočevskem morda res ugodnejši 
pogoji za razvoj raznih bolezni 
in je torej večje število bolniških 
upravičeno.

J. PRIMC

čtfoH jarvcî
Avtopromet, gostinstvo in turizem »GORJAN 
C I" Novo mesto -  Straža

vabi k sodelovanju

1. avtomehanike za vzdrževanje avtobusov i n  tovor 
nih vozil,

2. strojnega ključavničarja ali varilca,
3. avtoličarja,
4. K V  natakarje, i8
5. voznike v tovornem prometu za opravljali 

špedicijskih prevozov na mednarodni špedicij* 
v tuzemstvu,

6. snažilke za TO ZD  Gostinstvo.

Pogoji: ,  n0
Pod št. 1, 2. 3 , in 4 morajo imeti kandidati konc 
poklicno šolo ustrezne smeri. . g
Pod št. 5 morajo imeti kandidati vozniški izpit C i 
kategorije ter po možnosti končano šolo za p °klicne 
nike motornih vozil. Prednost imajo kandidati s sta 
prebivališčem na območju sedeža delovne organizaciJe 
prakso v špedicijskih prevozih. —n*riD
Pod št. 6  imajo lahko kandidatke nedokončano osn 
šolo. . .  r0k
Za vse kandidate je splošni pogoj odslužen kadrovs* 
in trimesečno poskusno delo. v
Ponudbe z dokazili dostavite kadrovski službi podje 
Straži. Objava prostih del in nalog velja do zasedbe. .

Odbor za delovna razmer

Z zaskrbljenostjo pa so zavaro
vanci na zborih ugotavljali, da je 
bilo v preteklem letu še več poizku
sov goljufij v zvezi s prometnimi 
nesrečami. Goljufajo tako, da sami 
poškodujejo svoje vozilo, od znanca 
pa dobe kupon, češ da je nesrečo 
povzročil on. Prej ali slej pa taki 
dogovori pridejo na dan, in tako je 
bilo lani tožilstvu prijavljenih 56 
takih primerov s področja Dolenj
ske.

R .B .

»Lesnina", proizvodno in trgovsko podjetje 
lesom, lesnimi izdelki, pohištvom in gradbeni*" 
materialom, n. sol. o. Ljubljana, Parmova 53,

razpisuje po sklepu delavskega sveta T O Z D  Mizarstvo 
tapetništvo-žaga »Dekorles" n. sub. o. Brežice, 
prosta dela in naloge

D IR EK TO R JA  TEM ELJNE ORGANIZACIJE

Kandidati za navedena dela oziroma naloge morajo 
izpolnjevati naslednje pogoje:

— imeti morajo visoko ali višjo izobrazbo lesne, ekon0**] 
ske ali pravne smeri in 5 let ustreznih delovnih izkuse
od tega najmanj 3 leta v lesni industriji,. . -H:

— biti morajo moralno-politično neoporečni,
— imeti morajo organizacijsko in vodstveno sposobnost _ 

usklajevanje interesov dejavnosti temeljne in delov 
organizacije ter razgledanost na področju g o sp o d ari

Delavec, ki opravlja dela oziroma naloge direktorja 
»Dekorles" Brežice, ima posebna pooblastila in odgov 
nosti ter je izbran za štiri leta. -u
Kandidati naj pošljejo ponudbe z dokazili o izpolnjeva 1̂  
pogojev in opjsom dosedanjega dela ter delovanja 
družbeno-političnem in samoupravnem področju v zap 
ovojnici na naslov: .. e
Razpisna komisija Lesnina, TO Z D  DEK O R LES Brez* 
68257 Dobova, v 15 dneh po objavi razpisa. ff)-
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po končan 
sprejemanju prijav.

%
»Lesnina", proizvodno in trgovsko 
lesom, lesnimi izdelki, pohištvom in gradbe 
materialom, n. sol. o. Ljubljana, Parmova 53,

razpisuje po sklepu delavskega sveta T O Z D  Mizar 
tapetništvo-žaga »Dekorles" n. sub. o. Brežice, 
prosta dela in naloge

R A Č UNO VO DJA TEM ELJNE O R G A N IZ A C l^

Kandidati za navedena dela oz. naloge morajo izpolo)eV 
naslednje pogoje:

-  imeti morajo visoko ali višjo izobrazbo ekon0|nnvnih 
pravne ali tehnične smeri in 3 leta u s tre zn ih  de 
izkušenj

— biti morajo moralno-politično neoporečni ^

Delavec, ki opravlja dela oziroma naloge ra '̂u ' ^ )Vpf' 
temeljne organizacije, ima posebna pooblastila in odg° 
nosti ter je izbran za štiri leta. . aflju
Kandidati naj pošljejo ponudbe z dokazili o 'ZP ° » greŽi- 
pogojev na naslov: Lesnina—T O Z D  » D E K O R L E S  

ce, 68257 Dobova, v 15 dneh po objavi razpisa. -ar,ert
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po kon 
sprejemanju prijav.

Komisija za delovna razmerja pri 2 T O  — 
za upravljanje in vzdrževanje prog Novo mes

objavlja prosta dela in naloge

VODJA KAM NO LO M A VRHPEC

Pogoji: 1 J
rudarski inženir ali tehnik s strokovnim izpitom  
odslužen vojaški rok 
posebne zdravstvene sposobnosti

Družinsko stanovanje zagotovljeno v Novem meS.1^ 7p  l i 
Prošnje sprejema kadrovsko splošna služba TO s|<a 
upravljanje in vzdrževanje prog. Novo mesto. L ] U 

5, 30 dni po objavi.
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*?LEČNA POTA -  V  Krivoglavicahi 
kaže da n * r !  nam°lzejo precej mleka, vendar 
o d v zem  t  t  ’ s* zagotovili organiziran 
Postajo J u ,  so si ^  uredili »oddajno”

'’^ « X o ;2S ČeM ^ ,)nik " ,lek0

0  D R U ŽB EN I SAM OZAŠČITI -  Komite za 
splošni ljudski odpor in družbeno samozaščito 
KS Boštanj pri Sevnici je  12. marca povabil dva 
ugledna predavatelja, T V  komentatorja Janeza 
Staniča in generalmajorja Vlada Kocjana. Pred 
polno dvorano T V D  Partizan sta odgovarjala tudi 
na vprašanja. (Foto: Železnik)

V IN S K I ORJAK -  Novomeška KZ »Krka” je 
naročila pri mariborski Hidromontaži dva 
60.000-litrska silosa za skladiščenje vina. Sedaj 
ima tozd »Hmeljnik” v Bršljinu že 6 takšnih 
nerjavečih pločevinastih velikanov. . .  Na sliki: 
posoda med transportom (foto: M . Gošnik)

V E L IK  O D Z IV  -  Odbor OVO Dolenjske Sevni- 
ca-Boštanj je  uganil potrebe članstva: nedeljske
ga strokovnega prikaza rezi vinske trte pri Brunu 
Plavštajnerju in Martinu Dolinšku se je udeležilo 
nad 200 vinogradnikov! Na sliki: inž. Darko 
Marjetič med delom. (Foto: A. Železnik)

LE G A SIL C E V  N E ?

gasilski zvezi v

storimoS! e *Udljo’ da v družbi ne
sablianio Za strokovn°  uspo- 
s S emf 7Jcev' Da ne bo ne- 
j °  Rasile? 3 marsikaj poskrbi- 
npr „rC1l ami Vsevniški občini 
s t r o j i  P o t e k i  tečaji za 
tehnike ?  sodmke. Za gasilske 
vedno n treba namreč še
"atskeea t- enolet.no šolo inter- 
takeea ne V H ublJano- Zakaj
° mogočiio°iiaHljanja ° b delu ne 
verze *  m delavske uni-
drugj’ stranf^0 6a.silci, ko so p0 
razne ni. ^ vel a** šolanje za 
da bi l ? 1’1,  poklice. Menijo, 
dovoli ,  vitl v Posavju našli
Številen naf i 3 želJnih gasilcev za 
delu oddelek za šolanje ob

Zastoji najbolj zadeli »Celulozo”
Lansko poslovanje tovarne 

nujno treba izvažati
celuloze in papirja v Krškem -  Doma višje cene, vendar je 
— Letni povprečni zaslužek delavca 12.429 dinarjev

Sejmišča
je MESTO: Toplejše vreme
mišče pTnfdeljek oživilo tudi sej- 

Pujskov in -)? je bll°  "aprodaj 378
Prašičev n nad tn  mesece starih 
PuisU /  Prodanih je bilo 265. 
nad tri °  Stab do 3.600 din,

d °4T00dm Ce StMi pra5ia‘ pa 3-700

'h U o ^ n h ^  bohotno sejmišče je 
Ponujali Založeno' saJ so rejci
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V  tovarni celuloze in papirja 
.JDjuro Salaj" v Krškem je lani 
okrog 2.000 delavcev naredilo 
sicer več kot prejšnja leta, a 
vseeno sta tako skupna količin
ska, kakor tudi blagovna koli
činska proizvodnja manjša od 
načrtovane; slednja zaostaja za 
planom za S.600 ton, prva pa 
za 7.532 ton.

Vse večji raznovrstni zastoji in 
večkratno menjavanje proizvodnih 
programov so najbolj očitne posledi
ce zapustile pri proizvodnji celuloze, 
ki so je naredili za 8.427 ton (16,3 
odst.!) manj, kot so načrtovali.

Krški papimičarji so naredili lani 
280 ton papiija več, kakor so pred
videli, gotovo pa b i bil rezultat še za 
okrog 2.000 ton boljši, če ne bi bilo 
večjega remonta drugega papirnega 
stroja.

Največji skok so dosegli delavci 
TES, kjer so še leta 1980 izdelali 
13.402 toni valovite lepenke in 
embalaže, lani pa že kar 28.822 ton. 
Za dobro petino so povečali proiz
vodnjo v tozdu Papirkonfekcija in 
tako so delavci prispevali, da slika le 
ni tako čma. Bolj morda zaskrblju
je, da je bila lani storilnost za 5,7 
odstotka manjša kot leta 1980, 
vzroka za to pa sta 3,8-odstotno 
povečanje števila zaposlenih in 
zmanjšana količinska proizvodnja.

Devize, potrebne za nakup suro
vin in rezervnih delov, je moč dobiti

le z velikim izvozom. Ta je sicer 
večji kot prejšnja leta, toda že spet 
količinska proizvodnja -  tokrat za 
izvozom zaostaja za 11.549 ton (13 
odst.) — težave pa so s prodajnimi 
cenami, ki so v tujini za celulozo za 
18 odstotkov nižje kot doma, pri 
papirju pa za 7 odstotkov v primer
javi z domačo prodajo srednje fine
ga papiija.

P. PERC
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Beg se nadaljuje
Se vedno od strojev k 
mizam, k lažjemu zaslužku

Kaže, da novomeški pravobrani
lec samoupravljanja zaman opozarja 
v svojih letnih poročilih na nenadzo
rovano, samosvojo in preveliko rast 
administracije v organizacijah zdru
ženega dela, v interesnih skupnostih 
in pri upravnih organih.

„Vse manj je  občanov, ki ustvar
jajo, in vse več takih, ki zajemajo in 
pobirajo," je zapisano tudi v poroči
lu, k i gaje pravobranilec samouprav
ljanja pred kratkim razgrnil pred 
občinskim sindikalnim svetom. Do
sedanja opozorila in akcije niso 
rodili sadov. Tudi težje gospodarske 
razmere birokraciji niso prišle do 
živega.

Nedavno tega so tudi v zdravstvu 
ugotovili, da gre pri njih nemalokrat 
za kontrolo nad izvajanjem kontro
le, o preobširni papirnati dejavnosti 
pa tarnajo še v drugih dejavnostih. 
Kljub temu da gre za znane slabosti, 
ki pa so vsako leto nekajkrat

predstavljene, na tem področju ni 
dosti uspehov.

Povsem enostaven zaključek se 
ponuja iz teh ugotovitev: delo v 
pisarnah, na režijskih mestih je ne 
samo fizično lažje, odvija se v 
boljših delovnih razmerah, je  pa tudi 
še vedno bolje plačano, čeprav ga ne 
merijo kot delavčevega. In še vedno 
tisti iz pisarne velja za nekaj več, naj 
še tako razglašamo nasprotna stali
šča!

R. BAČER

V E Č  T R G O V IN , 
M A N J PR O M E T A

V  kočevski občini ima trgovina 
45.000 din letnega prometa na pre
bivalca, v nekaterih drugih občinah 
pa precej več, na primer v novo
meški 55.000 din. V  kočevski obči
ni pride ena trgovina na 260 prebi
valcev, v vrsti drugih občin pa pride 
na eno trgovino več prebivalcev. 
Vzrok za oboje je, da je kočevska 
občina redko naseljena in so potreb
ne trgovine tudi tam, kjer je manj 
prebivalcev. Vse to pa pove tudi, da 
ima trgovina na Kočevskem manj 
zaslužka kot na drugih območjih v 
republiki.

O D L O Č A L I  
B O D O  D E L A V C I  

O P E K A R N E  
IN R U D N IK A

Oba delovna kolektiva. Ope
karna Brežice in Rudnik Globo
ko, sprejemata pobudo občinske 
skupščine za združitev v en 
tozd. S tem naj bi dosegli dva 
cilja: izboljšanje kvalitete opeke 
in posodobljenje tehnologije v 
Rudniku, vzporedno pa tudi nov 
program za oplemenitenje peska. 
Dokončno se bodo delavci o 
tem izrekli šele potem, ko bodo 
imeli na voljo ekonomsko ute
meljitev. Občinski skupščini je 
delegat Opekarne predlagal, naj 
bi delovna skupina, ki je predla
gala novo samoupravno organizi
ranost, pomagala tudi pri iskanju 
rešitev vnaprej.

-  P o lovico, lo ro r i i ,  p lačate v devizah', K a j niste s lišali zo težave v p a p irn i in d u s tr iji?!
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Pravilno 
pokušanje 
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Ze deset let opazujem obisko
valce prireditve »Teden dolenj
skega cvička" pri pokušnji tega 
vina. Zelo redki so, ki znajo za 
pokušnjo namenjeno vino pravil
no pokušati, izbirati in med se
boj primeijati. Se vedno je veli
ko nevednežev, ki pridejo k to
čilni mizi, pri kateri strežejo le s 
za pokušnjo ustreznimi malimi 
kozarci in za pokušnjo priprav
ljenimi najboljšimi cvički z 
gostinsko zahtevo: „Daj mi 2 
deci najboljšega." Kdor tako 
zahteva, ni pokuševalec, ampak 
pivec, ki sodi v gostinski del 
prireditve, ne pa za točilno mizo 
pokušnje.

Bilten prireditve
Pravi pokuševalec vina si bo 

preskrbel »Bilten” prireditve, v 
katerem so ustrezni podatki o 
vinu z ocenami glavne degusta
cijske komisije. Iz okoliških 
vinogradov vinograških centrov 
Dolenjske bo pravi pokuševalec 
izbral in primerjal cvičke z ena
kimi ocenami. V  letošnjem 
»Biltenu" boste na primer našli 
cvičke z enakimi ocenami, (reci
mo najvišjo oceno med vinograd
niki 14,9 točke), ki so bili pride
lani na Trški gori pri Novem 
mestu in vinorodnem Topolovcu 
nad Boštanjem, ali (naslednja 
ocena 14,8 točke) med Gra
diščem, Zadrago in Trško goro; 
ali med cvički iz vinogoija 
Vinjar pri Podbočju in cvički z 
Vinjega vrha, Meglenika, Mal- 
kovca itd. Za pokušnjo vin do
jemljivi pokuševalci bodo pri 
tem ugotovili, da je med enako 
ocenjenimi cvički iz različnih 
vinogorij lc razlika. Iskati in 
vrednotiti to razliko, je delo 
pravega pokuševalca cvička, pa 
tudi drugih vin.

Zato pokušnja vzorcev vina ne 
pomeni pitja, ampak le šolanje v 
pravilni izbiri dosegljivih vzorcev 
vina in pravilnem vrednotenju 
lastnosti vina. Tako kot degusta- 
toiji pri oceni vina naj tudi 
pokuševalci vino vrednotijo in 
med posameznimi vzorci primer
jajo ter ocenjujejo čistost, barvo, 
vonj in okus.
•  Zato ponavljamo. Čistost 
ocenjujemo največ z 2 
točkama, barvo z 2 točka
ma, vonj s 4 točkami in 
okus z 12 točkami. Vonj je 
pri cvičku lahko ocenjen 
največ s 3 točkami, saj nima 
izrazitega vonja; okus pa s 6 
do največ 10 točkami. Tako 
lahko cviček doseže od do
segljivih 20 največ le 17

točk, kakor so letos posa
mezni pokuševalci (med te
mi je bilo najmanj domači
nov) tudi ocenili.

Pojav dolenjske 
črnine

Letošnja glavna degustacijska 
komisija je bila stroga zlasti pri 
oceni primernosti barve za cvi
ček, saj je bilo izločeno kar 7 
vzorcev odličnih vin samo zaradi 
premočne barve. Zato bo treba v 
bodoče poleg cvičkov pravilno 
vrednotiti tudi močnejše barva
no vino in ga označiti kot »do
lenjsko črnino", kar je brez dvo
ma lepši naziv, kot pa od Kme
tijskega inštituta vsiljevani naziv 
»rdeče vino” . To delamo že 
tretje leto pri lokalnih ocenah 
vin po ožjih vinograških okoli
ših, kjer dobijo črnine po navadi 
boljšo oceno kot cvički, in to po 
pravici, saj so čmine za ljubitelja . 
dobrega vina v resnici boljše kot 
cvički. Na morebitno pripombo, 
zakaj pišem »dolenjska črnina", 
in ne samo »črnina", naj povem, 
da z besedo »dolenjska" hočem 
vrednotiti geografsko poreklo 
vina za razliko od drugih črnin, 
kar je v skladu tudi z republiški
mi predpisi o označbi geograf
skega porekla posamezne vrste 
vina.

Koristnost 
pokušnje vina

Poleg vinogradnikov, ki si bo
do s primerjavo vzorcev vina 
širili znanje o vinu, toplo pripo
ročam strokovno pokušnjo in 
primerjavo vin zlasti gostincem, 
pa tudi gostinskim delavcem, ka
terih znanje o vinu je zelo 
skromno. Če npr. natakarja 
vprašaš o poreklu vina (vinskih 
kart naši lokali nimajo), marsi
kateri sodi, da ga izzivaš in 
užaljen odide brez pojasnila. 
Ravno gostinski delavci bi mora
li gosta poučiti, da je belo vino 
iz severovzhodnega vinorodnega 
območja Slovenije različnih 
kakovostnih sort bolj kako
vostno kot pa belo vino istih 
sort z juga. Naš cviček ali črnina 
(pa tudi belo dolenjsko vino) sta 
brez dvoma bolj kakovostna, 
kot pa mešano vino brez geo
grafskega porekla raznih vin po 
večini s primesjo južnih vin, 
četudi imajo zveneča imena. 
Žalostno je, če mora o tem gosi 
učiti gostinca in ne obratno. Sc 
bolj žalostno pa je, če gostinski 
obrat sredi naših goric gostu ne 
more postreči z domačim vinom 
in mu nudi le razna mešana, 
manj vredna vina drugih vino
rodnih območij brez geografske
ga porekla. K odpravljanju takih, 
dostikrat žalostnih in komičnih 
pojavov naj pripomore tudi stro
kovna pokušnja cvičkov v 
»Tednu dolenjskega cvička".
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U M lttE
U N IO R , kovaška industrija, Zreče

objavlja prosta dela in naloge v obratu Stari trg ob Kolpi:

1. VO DJA obrata Stari trg ob Kolpi
Zahteva se visoka, višja oz. srednja strokovna izobrazba 
strojne smeri z delovnimi izkušnjami na vodilnih in 
vodstvenih delovnih mestih.

2. Dva TEH N O LO G A  -  konstrukterja
Zahteva se višja ali srednja strokovna izobrazba strojne 
smeri z večletnimi izkušnjami na sorodnih delovnih 
nalogah

3. Dva V K  ORODJARJA
Končana delovodska šola kovinarske smeri in primerne 
izkušnje.

4. Dva DELO VO DJA — V K  ključavničarja
Končana delovodska šola kovinarske smeri in primerne 
izkušnje. Za zgornje delovne naloge je delovno razmerje 
možno skleniti takoj. Delavci bodo do pričetka montaže 
strojne opreme, to  je do 1. 9. 1982, delali v Zrečah.

5. V K  O BRATNEG A E LE K TR IK A R JA  z delovni
mi izkušnjami

6. V K  K LJU Č A V N IČ A R JA  -  vzdrževalca z delov
nimi izkušnjami.
Za delovne naloge pod zap. št. 5. in 6  se bo delovno 
razmerje sklenilo s 1. 9. 1982, tj. s pričetkom  montaže 
strojne opreme.

7. 10 K V  D E LA V C E V  kovinarske stroke.
Delovno razmerje se bo z njimi sklenilo ob pričetku  
poskusnega obratovanja, predvidoma v oktobru 1982.

8. Večje število KV kovinarskih delavcev (rezkalcev, 
strugarjev, ključavničarjev) za delo v osvajanju 
proizvodnje.
Delovno razmerje se bo z njim i sklenilo v novembru 1982.

Pisne prijave z dokazili o strokovni izobrazbi, naj kandi
dati pošljejo na naslov U N IO R , kovaška industrija, Zreče, 
v 15 dneh po objavi. V  prijavi naj kandidati navedejo 
zaporedno številko delovne naloge, za katero se prijavlja
jo.

1 5 6 /1 1 -8 2

labod
..LA B O D ", T O V A R N A  O B LA Č IL  
TO ZD  TE M E N IC A  TREBNJE  
D ELA VSK I SVET

razpisuje
prosta dela in naloge individualnega poslovodnega organa

D IR EK TO R JA  TO ZD  TEM EN IC A

Poleg z zakonom določenih pogojev mora kandidat 
izpolnjevati še naslednje pogoje:

1. visoka ali višja izobrazba tekstilno-konfekcijske ali 
ekonomske smeri oz. druge ustrezne smeri in najmanj 5 
let delovnih izkušenj.

2. ustrezne organizacijsko-samoupravne in moralne kvali
tete za uspešno vodenje temeljne organizacije.

Na razpisana dela in naloge bo izbrani kandidat imenovan 
za 4 leta.
Pismene prijave z ustreznimi dokazili o izpolnjevanju 
zahtevanih pogojev naj kandidati pošljejo v 15 dneh po 
objavi na naslov:
„ L A B O D " T O Z D  T E M E N IC A , Trebnje, Stari trg 50, z 
oznako za razpisno komisijo.
O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh po odločitvi 
DS T O Z D .

1 5 2 /1 1 -8 2
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STR O K O VN A  SLU 2B A  
O BČ IN SK IH  SKUPNOSTI 
ZA ZAPOSLOVANJE  
NOVO MESTO

ODBOR ZA  D ELO VN A  RAZM ERJA IN NA 
GRAJEVANJE

objavlja
prosta dela in naloge

1. VODENJE SLUŽBE ZAPOSLOVANJA IN 
POSREDOVANJE ZAPOSLITVE

2. VODENJE SPLOŠNO -  PRAVNE SLUŽBE

Pogoji: 
pod 1:
visoka izobrazba ekonomske, pravne ali družboslovne 
smeri
moralno politične kvalitete in organizacijske sposobnosti 
pod 2:
višja izobrazba pravne smeri

Delo za obe delovni področji se združuje za nedoločen 
čas, s polnim delovnim časom in 3-mesečnim poskusnim  
delom.
Kandidati naj vložijo vloge z dokazili o izobrazbi v 15 
dneh po objavi oglasa pri Strokovni službi občinskih 
skupnosti za zaposlovanje Novo mesto, Odbor za delovna 
razmerja in nagrajevanje.
O izidu izbire bodo obveščeni v 30 dneh po izteku 
razpisnega roka.

1 5 3 /1 1 —52

Svet Glasbene šole Črnomelj

razpisuje dela in naloge 

R A V N A TE  U  A

Pogoji:
— višja ali visoka izobrazba ustreznega glasbenega izobra

ževalnega zavoda,
— izpolnjevanje pogojev 511. člena ZZD  in moralno-poii- 

tična neoporečnost,
— najmanj 5 let delovnih vzgojno-izobraževalnih izkušenj.

Prijave pošljite v 15 dneh po objavi na naslov: Glasbena 
šola Črnomelj z oznako na ovojnici: „  Za razpisno 
komisijo".

1 5 7 /1 1 -8 2

T ik  pred začetkom spomladanske sezone, torej 
ob pravem času modna hiša STANDA RD  
KO NFEKCIJE v Novem mestu (na Cesti koman
danta Staneta 18) po preureditvi poslovnih 
prostorov ponovno vabi potrošnike k nakupu.

Vaše želje po sodobnem oblačenju boste odslej 
lahko uresničili v prijetnem in zelo modernem 
ambientu STA N D A R D  KONFEKCIJE.

Na svidenje!

skoocHocc!) InooMricano

Ša n g h a j , t r g o v s k o  s r e d iš č e
Pristanišče je na obeh straneh ustja dveh 
velikih rek, in sicer Jang Ce Jang in Huang 
Pvt. Gotovo je med največjimi na svetu, 
kajti skupna dolžina luških dokov je približ
no 60 km.

Ekonomsko razvitost tega mesta nam 
kaže tudi podatek, da ima 8.000 tovarn, od 
katerih jih  1.700 dela samo za izvoz.

Nacionalni proizvod Šanghaja znaša več 
kot 12 odstotkov skupnega dohodka. Šang
haj predstavlja ekstrem tudi v dohodku na 
prebivalca, saj to znaša približno 1.000 
dolarjev. Tak dohodek bo celotna Kitajska 
dosegla, kot predvidevajo, šele leta 2000.

Zaradi ogromnega števila prebivalcev je 
kot v vsakem večjem mestu stanovanjski 
p-ealem Mladi, ki se poročijo (približno 
IJO.OtO n t  leto) se morajo zelo stiskati v 
i.c i ,ik • re-rhnih stanovanjih staršev.

1 biva».i Šanghaja so prvi pričeli z 
uktfo P ' . '  11 ] turni revohic|ji ter jo  obso; 
o rli kot ljudsko neumnost. Satirikom je

danes dovoljeno kritizirali birokrate in pri
vilegirance. Tu smo tudi prvič videli, da se 
mladi pari držijo za roke, kar je v ostalih 
mestih takoimenovane patriarhalne Kitaj
ske velika redkost

T R G O V IN A
Šanghaj je  s svojimi 24.000 trgovinami, v 

katerih je zaposlenih preko pol milijona 
trgovcev, resnično velik trgovski center. V  
trgovinah dobiš izdelke iz vsega sveta. V  
polnili izlažbah je poleg domače robe 
opaziti vsemogoče tehnično blago, od ja 
ponskih ur, tranzistoijev do fotoaparatov. 
Zelo veliko je trgovin z zelenjavo in drugimi 
življenjskimi potrebščinami. Razumljivo je, 
da mora biti za tako armado ljudi preskrba 
urejena. Nikjer pa ni bilo opaziti pred 
tigovino čakajoče vrste.

Za tujce imajo posebne trgovine, imeno
vane ..Trgovina prijateljstva” , ki imajo tudi

obvezno menjalnico. V teh trgovinah je, 
kot smo opazili, veliko več izbranih artik
lov boljše kakovosti, kot v običajnih trgovi
nah. Tu se dobi prav vse, od spominkov, 
svile in krzna do druge galanterije domače
ga in uvoženega izvora. Domačini tu redko 
kupujejo, ker je zanje predrago. V  teh 
trgovinah smo videli kupec raznih narodno
sti, prav gotovo pa so Jugoslovani mybolj 
vneti nakupovalci.

Nakup je s prihodom naših turistov 
vsepovsod dobro uspeval. Poleg spominkov, 
športnih rekvizitov itd., je  bila posebno 
iskana odlična prava svila. Cene so bile 
ugodne, saj so bili nekateri artikli tudi do 
3-krat cenejši od naših. Značilno za Kitaj
sko je , da ima vsak hotel v spodnjih 
prostorih trgovino, ki po velikosti odgovar
ja kapaciteti hotela. V  hotelu Peking je 
trgovina tako velika, da se prav lahko meri 
z našim Maksimarketom. Posebno moram 
pohvaliti prijaznost prodajalcev, kar jim  je  
prirojeno. Znano je , da so Kitajci dobri 
trgovci, saj držijo velik del trgovine daljnega 
vzhoda v svojih rokah.

NAJSTAREJŠI PARK  
-  JIJU JUAN

Kot prvo zanimivost smo si ogledali 
najstarejši park v Šanghaju. TO je bila 
nekdaj najvišja točka, oziroma miniaturni 
hrib v mestu. Kompleks predstavlja niz 
paviljonov (tipičnih kitajskih hiš), parkov, 
ribnikov, kanalov,-v skupni površini preko 
dva hektarja. Zgrajen je bil leta 1559. V 
času vstaje je  bil tu štab društva »kratkih 
mečev” . Kot posebnost parka je tu videti 
400 let staro drevo, imenovano Kinga, 
poleg tega pa tudi 300 let staro magnolijo.

B U D IS T IČ N I HRAM
Ta je v centru mesta. Sestavljen je iz 

raznih čudovito obarvanih in oblikovanih 
temeljev oz. hramov, v katerih stojijo ali 
sedijo bude. Najbolj poznam kip bude 
Skamonija, ki je  zgrajen iz žada. Kip je v 
naravni velikosti in kot tak zelo dragocen, 
saj je  že najmanjši pečat iz žada zelo drag. 
Poleg tega smo videli razne skulpture in 
čistega zlata, težke tudi preko 300 kg.

OBISK V  ŠOLI IN  
OTROŠKEM VRTCU

Predšolski otroci, katerih starši so zapo
sleni, preživijo v vrtcu ves teden. Starši jih  
vzamejo domov le v nedeljo, ko so prosti.

Že predšolski otroci so lepo vzgojeni. 
Takoj- ko smo prišli, so nas najprej lepo 
pozdravili, nato pa so se vrstili številni 
nastopi, od deklamacij in skečev do balet
nih vložkov, petja, igranja na razne inštru
mente itd. Vsaki odigrani točki smo navdu
šeno ploskali, vmes slikali in filmali. Bili so 
oblečeni v lepo krojene oblekce raznih 
barv. Tudi pri večjih šoloobveznih otrocih 
smo strmeli, kako spretno so odigravali 
svoje točke. Vsaka predstava je bila skrbno 
naštudirana in dobro izvedena. Kljub temu 
da je prisostvovalo predstavi tudi nekaj 
Angležev in Nemcev, so pozdravili le nas 
Jugoslovane, kar nam je bilo v posebno 
čast. Na tablo pred vhodom so napisali 
dobrodošlico, ki seje glasila: »Dobrodošli, 
prijatelji iz Jugoslavije” . Po predstavi so 
nam razkazali svoje učilnice ter nas seznani
li z njihovim načinom učenja.

Prepričali smo se, da imajo dobro vzgoje
no. marljive mladino, na kateri bo Kitajska 
lahko gradila svojo bodočnost.

Omeniti moram še majhno zanimivost. 
Ker‘smo imeli dovolj raznih bonbonov, ki 
smo jih dobili med potovanjem, smo jih

hoteli podariti otrokom. Toda spra*^
nas v pravo zadrego, kajji ponujenež^jjji 
hoteli sprejeti. To je vsekakor znak, 
potrošniška družba še ni pokvarila.

OBISK PRI 
PRED SEDNIKU O B Č IN *^

Kot vsa večja mesta ima tudi Sang^ jjo  
občin. Eno od teh s približno ^  

li. Sprejel n a s j^ v<iprebivalci smo obiskali
sednik občine. V večji sobi smo se z t 
turisti z namenom, da se sezn-"1̂ ^  je 
organizacijo občine. Naš vodič L i° r fg r  
povedal, da je predsednik pripravlje ypfj- 
varjati na vsa zastavljena vprašani 
šanj je  bilo precej in so zadevala * ' u(f- 
stanovanj, industrijski razvoj obem '.^tr
ditve šol, vrtcev, trgovin in ° st ^gir^  
struktur, nadalje, kako so or^#vajova’ 
komunisti, urejenost socialnega 
nja, delitev dohodka, pa tudi P° 
vprašanja so bila vmes.

Predsednik je bil očitno zelo r ^  t>! 
človek. Skoraj ni bilo vprašanja, 
znal nar\j odgovoriti. of0v,

Nanizal bom same nekaj odg<pv pn 
so morda zanimivi. Razvoj občni 
bližno enak kot pri nas. Gradnja * 
zaostaja za potrebami tako številne* yf|jk* 
valstva, zaradi tega je še ve£*n° bVe*,,C 
stanovanjska stiska. Otroci im4)° 0u</J
šolanje, ki traja 10 let. PredŠol ^
zaposlenih staršev imajo urejen« (t ^
mali šoli. Tisti, k i imajo stare n' tu(ji p' 
seveda v varstvu doma, kot je 
nas. Preskrbe trgovin urejajo prei* Ja)
sko-proizvodne- komune. Skupno - 
haju 204 take pridelovalne komuns- 
nisti so v glavnem organiziran' g iflij' j 
tovarnah. Na Kitajskem je skup«0^  ^\$ ir 
jonov komunistov. In kako se za- ’ j
na? Disko klubov seveda

i DOLENJSKI LIST
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Ob dnevu žena
Iz mnogih dopisov o 

praznovanju 8. marca

P  proslavah ob dnevu žena poro
čajo dopisniki z vseh koncev Dolenj-
n«i' so na osnovni šoli »Jurij 
Dalmatin v Krškem, kot piše Brigi
laH l r \ , UČenci nižJ'h razredov 
izdelali voščilnice in praktična dari-

• a J7?amice. tovarišicam pa so 
pravih prisrčen kulturni program. 

SnP as,ca Stojičič iz OS Milke 
Dornra ase iz Novega mesta pa 
kateri 50 Popravili proslavo na
zbor p rn  | od®lovali moški pevski 
dnišdl u m e ' člani kulturnega 
Dravnti nji ove 5ole m učenke OS 
Šilc ter Doma Majde

uc Ženam so podarili posebno
n r i r . ! °  ®, i*a Prv' poganjki, ki so jo  

P vili člani literarnega krožka.

Piše"?13 GriČar iz 0 5  Mokronog 
njihovim S°  " a proslavi- namenjeni 

, mamicam, nastopili
drarmw.a skHPina. pevski zbor, člani 
vrtca krožka ter otroci iz

ja Metka Prah iz Šentjeme-
prinravitfms akcija njihove šole 
mah *  a 23 mame dolarjev igrico o
Sobna 0Vmci’ ki ni m°8 ‘a biti

nâ nrrfĴ P0 P°z°most so pripravam 
v kraiP̂ ° i  dnevu žena posvetili 
Ravbar^' “Pnosti Birčna vas. Igor
v e a ,n ioroča> da J« Polna dv° » n a 
tonin d  em. domu v Stranski vasi 
Sole m "S6 Pionirje podružnične 
dramsirl? .Pevski zbor ter člane 
uprizoril-recitatorske skupine, ki so 
matr enodejanko »Ne joči.

r i e 2 ^ M A T IV N I  D A N
0  SR E D N JIH  ŠO L A H

mesecu°i°-*c’ • se moramo v tem 
bomo n*a'- v srednjo šolo, kjer se 
bil infif za Poklice. 4. marec je 
Sentnm^r?latlvni dan. Učenci iz 
odpeljali iSmo *  v Novo mesto 
šolania S kombijem, predstavitev 
doPoJldnpa s,e i e začela ob devetih 
zdravstvi’ . *  želim vpisati v 
imeli v n° So*°’ Predavanje smo 
veliko o JLA. Izvedela sem 
sem se pouku na tej šoli, seznanila 
bo snm; ,nekaterimi predmeti. Šola 
cev, če *e za tr' oddelke učen-
bomn aas bo prijavljenih preveč, 

morali delati sprejemni izpit.
AN ICA KOS 

novin. krožek

v  LJUBLJANO
Dr.;SJ0Vensk’ kulturni praznik smo 
vlak» 1- marca, ko smo se z

Oelerf r8aler'j°  ter Operno hišo. 
v 0„,a i smo si Donizettijevo opero 

všeč 06 23 ljubezen”. Bila nam je

VESNA GOSENCA 
novinarski krožek 

Metlika

T E K M O V A N JE  p r i  
Ž E L E Z N IC I

č m r! in V novinarskega krožka iz 
PovaK1-?̂  občine smo se odzvali 
ci. p ,.na tekmovanje pri železni- 
rišbe smo ^  izdelkov in sicer 
izvp->L?esmice 'n spise, deklice pa so z*e ortičkp

FRANCI FLEK  
novinarski krožek 

OŠ Črnomelj

Sreča
O SREČI

va.

veških J e ena °d  tistih obče člo- 
čenih J- ar‘\  0 katerih je bilo izre- 
misli. s ?aP'san'b že mnogo umnih 
svoj nai- °  P°jmuje vsak človek na 
kruha Jn' Nekatere osreči košček 
tudi taki0 !?-6 Pozirek vode, so pa 
kaj DnxJ' k>. z besedo sreča nimajo 
Sreča < ,n,ti ob velikem razkošju, 
laz sLm°  -1? izpolnitev skritih želja, 
dobil S1 .želel elektronsko uro, 
Osreči m**1 i°. 'n bil sem srečen. 
°cena ali tUdi nepričakovana dobra 
-  au zanimiva kulturna predsta-

RUDI HOFFERLE  
novin. krožek 

OŠ Dol. Toplice

Na s t o p il i  s m o
V R IB N IC I

9Hviruni|(Ska skupina, ki deluje v 
..Cirii t v m rno športnega društva 
dnevu * eva" >z Mozlja, je ob 
pt08tamCna odpravila lep kulturni 
PredstaviiiS ka,erim smo sc najprej 
Nato s našim ženam v Mozlju.

smo nodšli v goste v Ribnico, 
zaciji D-,nas,0pili v delovni organi- 
8°stovanj ° ’ P°  ic bilo naše prvo 
Že|‘mQ V, drugem kraju, a si jih 
d*5, nai n. Povabili smo Ribniča-

Jnam vrnejo obisk.
IRENA ŠKOF

Du š a n k a  ž a g a r

PRAZNO VANJA OB 
D N E V U  ŽEN A

Po vsej naši domovini so se 
zvrstile številne slovesnosti ob dnevu 
žena. Jože Štimac poroča, da so v 
Osilnici pripravili krajši kulturni 
program, v katerem so sodelovali 
učenci osnovne šole, predstavniki 
DPO, folklorna skupina iz Kočevja 
ter nonet iz Željn pri Kočevju.

Metka Cizi iz Artič piše, daje pri 
njih vsaka udeleženka proslave, na 
kateri so se predstavili otroci iz 
vrtca, učenci OŠ in člani prosvetne
ga društva, prejela čestitko in robec, 
najstarejše tri krajanke pa tudi 
lončnice.

Mihela Črnič poroča, da so tudi 
na Grabrovcu ženam pripravili kra
tek kulturni program z recitacijami 
in Bevkovo črtico »Ranjeno srce” . 
Mala Mojca pa je povedala pesmico, 
ki se jo  je naučila v vrtcu.

Pionitji suhorske šole sporočajo o 
praznovanju krajanov KS Jugorje in 
Suhor v prosvetnem domu na 
Suhorju. Pozdravni govor je  imel 
sekretar 0 0  ZK Suhor Jože Šuklje, 
nastopili pa so učenci suhorske 
osnovne šole, mestna godba na 
pihala iz Metlhce in učenci dislocira
nega oddelka glasbene šole Marjan 
Kozina pod vodstvom Ivana Jerine.

PREDAVANJE  
BO OLAJŠALO  

IZ B IR O  POKLICA
Učenci osmih razredov osnovne 

šole smo tik pred odločitvijo, kateri 
poklic si izbrati. Da bi bila odločitev 
lažja in pravilnejša, nam je pred 
kratkim predavala psihologinja Vika 
Avsec iz Novega mesta. Govorila 
nam je o usmeritvah srednjih šol, o 
tem, kako se vpisati, zvedeli smo za 
možnost vpisa v skrajšani ali srednji 
program. Na pogovoru so bili tudi 
naši starši, ki so psihologinjo spraše
vali predvsem o možnostih zapo
slitve in štipendiranja.

ANICA KOS 
novin. krožek 

OŠ Šentrupert

NAŠA TO V A R IŠ IC A  
N A  KONGRESU

Na osnovni šoli „Savo Kladnik” v 
Sevnici pripravljamo posebno števil
ko našega glasila »Odmevi” , posve
čeno kongresoma ZKS in ZKJ. Pri 
novinarskem krožku smo povabili 
na pogovor tovarišico Marico 
Tomšič, ki se je kot delegatka udele
žila X I. kongresa ZKJ v Beogradu. V  
nepozabnem spominu ji je ostalo 
srečanje s tovarišem Titom. Poveda
la nam je, kako se z besedami ne da 
opisati vzdušja, ko je prišel v dvora
no centra Sava tovariš Tito. Dejala 
je, kako Titove ideje in napotki tudi 
po njegovi smrti ostajajo neusahljiv 
vir za izgradnjo naše družbe.

JASMINA MAROLT, 7. d 
OŠ Savo Kladnik, Sevnica

PIŠEJO T U D I 
NAJMLAJŠI 

K R 0 2 K A R J I
V  Dolenjskih Toplicah so v no

vinarski . krožek vključeni tudi 
učenci nižjih razredov. Nataša NO- 
V IN A  nam je pisala, da se v drugem 
razredu učijo tudi o prometu. Ne 
samo pravila za varno ravnanje na 
cestah, zanima jih tudi primerno 
obnašanje npr. v šolskem avtobusu, 
kar tudi sodi k prometni vzgoji. 
Radi se učijo, saj bodo tekmovali za 
prometno značko. Znanja, potrebna 
za prometno značko, bodo prišla 
prav tudi Maji KRAKAR, ki hodi v 
šolo s prijateljico Matjano. Muce pa, 
žal, ne vedo nič o prometu, nje t»Jj 
privlačijo miške in igre z otroki. 
Taka je bila tudi muca Vesne JARC; 
ko pa se je  živalca odpravila na lov, 
jo  je med prečkanjem ceste povozil 
avto. Vesni je  bilo zelo hudo za 
drobceno prijateljico.

R A ZS TA V A  ZA  
D A N  ŠOLE

Učenci in učitelji OŠ Katja Rupe- 
na praznujejo dan šole 27. februarja, 
na dan, ko je v Tomažu pri Ormožu 
padla mlada partizanka Katja Rupe-
na. Za letošnji spominski dan so 
pionitji pripravili kulturni program, 
člani foto krožka pa razstavo foto-
grafij, ki so jih  posneli v letošnjem 
šolskem letu. Otvoritev razstave bo 
v četrtek, 25. februaija, ob 16. uri v 
mali telovadnici šole, odprta pa bo v 
petek, ponedeljek in torek od 8. do 
18. ure.

BRUSNIŠKA M L A D IN A  
ZA  8. MAREC

V nedeljo, 7. marca, je dramsko- 
recitatorska skupina KUD Brusnice 
pripravila proslavo ob dnevu žena. 
Enourni kvalitetni program nam je 
ponudil kratko komedijo in skeč iz 
partizanskih časov, prisluhnili pa 
smo tudi ansamblu Expres in glasbe
nemu triu. Mladi z mentorico Fani
ko Povše na čelu so v priprave 
vložili veliko truda. Prijetno smo 
bile presenečene tudi ob koncu pro
slave, ko so nam mladinci pripravili 
pogostitev, ki sojo plačali iz lastnih, 
sicer skromnih sredstev. Za tako 
kvalitetne prireditve, kot jih je v 
zadnjem letu ali dveh pripravila naša 
mladina, bi potrebovali primemo 
dvorano. Ko bo obnovljen gasilski 
dom, bo tudi to rešeno.

ŽENSKE IZ  BRUSNIC 
IN  OKOLICE

^Osemdeset let Razlastitve res mimo ljudi?
R l l d l j e  B o b l i e r j e  yBrestanici brez javne obravnave" Kaj z odškodnino
T e  r i ni  n r a z n n ie  Rf l —l et ni co —.....—■ ■ ........  — —Te dni praznuje 80-letnico  

rojstva Rudi Bobnar iz Semiča. Po 
prvi svetovni vojni se je kot gozdni 
delavec pridružil naprednim delav
cem, leta 1920, ko je dobil volilno 
pravico, je glasoval za KP Jugoslavi
je, ki je tedaj v parlamentu dobila 
59 poslanskih mest. V  svoji občini 
je bil edini naročnik socialističnega

glasila Naprej, katerega urednik je 
bil Rudolf Golouh. Po odsluženi 
vojaščini je Bobnar stopil v 
finančno kontrolo, z odliko je nare
dil potrebni izpit, služboval po več 
krajih in bil povsod priljubljen.

Od začetku zadnje vojne je začel 
precej delati za OF, osvobodilnemu 
gibanju so se pridružili tudi njegovi 
sorodniki, med štirimi padlimi je  bil 
Rudijev brat. Zaradi suma, da je 
sodeloval pri umoru enega od oku- 
patotjev, so Rudija odpeljali na pri
silno delo v cinkov rudnik v Nemči
jo.

Ob častitljivem življenjskem jubi
leju mu prijatelji želijo še mnogo 
zdravih let.

Jože Ladiha
g |m m m m

Za članek »Za vse enaka merila” 
v rubriki Krški tednik, ki je bil 
objavljen 11. 2. 1982, bi želel dobiti 
nekaj pojasnil. Gre za razlastitev 
300 kvadratnih metrov zemljišča, za 
kar je zaprosila krajevna skupnost 
Brestanica.

Kako je mogoče?
Cestno-prometni predpisi do

ločajo, da morajo avtomobili 
med vožnjo v nočnem času ime
ti osvetljeno zadnjo registrsko 
tablico. Zahteva postaja vse bolj 
smiselna, saj je iz dneva v dan 
več primerov, ko brezvesten 
voznik po nesreči, ki jo je  zagre
šil, pobegne, da bi se izognil 
posledicam.

Toda kljub temu že mesece in 
mesece srečujem v zgodnjih 
jutranjih urah, ko grem v mesto, 
ali v večernem času, ko se vra
čam domov, avtomobile s popol
noma neosvetljeno zadnjo re
gistrsko tablico ali pa s komaj 
toliko osvetljeno, da ne moreš 
razbrati registrske številke niti 
na meter razdalje! Med takimi 
vozili so celo avtobusi. Zato 
zastavljam naslednja vprašanja:

1. Ali omenjeni predpisi o 
osvetljevanju registrskih tablic 
veljajo tudi za Novo mesto ali 
ne?

2. Če veljajo -  in po mojem 
ni vzroka, da ne bi -  kako je 
potem mogoče, da v Novem 
mestu lahko v presledku komaj 
3 do 5 minut vidiš vsaj dva 
avtomobila, ki brez razsvetljene 
registrske tablice vozita po 
mestu, čeprav je tema?

3. Kako je mogoče, da gredo 
taka vozila skozi tehnične pre
glede in dobe dovoljenje za regi
stracijo?

4. Kako je mogoče, da ena in 
ista vozila kršijo v tem smislu 
predpise dan za dnem, mesece in 
mesece?

5. Ali je temu kriva zgolj 
neodgovornost voznikov ali tudi 
tistih, ki bi menda tudi v »do
lenjski metropoli” morali skrbe
ti, da se prometni predpisi 
spoštujejo? !

PEŠEC

Sprašujem: kateri predstavniki 
krajevne skupnosti to zahtevajo brez 
javne obravnave, saj Brestaničani o 
tem ničesar ne vedo? Zanima me 
tudi, za katero zemljišče je krajevna 
skupnost zaprosila za razlastitev in 
kateremu je krajevna skupnost pri
pravljena odšteti lepe denarce za 
zemljišče, saj do sedaj še ni bila ta 
praksa.

Prosim, da mi to pojasnite, ker 
zastopam svoje starše, ki živijo v 
krajevni skupnosti Brestanica.

JERNEJ K A V Č IČ , 
dipl. inž. gradb.

PRIPIS UREDNIŠTVA: Delegat 
brestaniške krajevne skupnosti je na 
seji zbora krajevnih skupnosti krške 
občinske skupščine 26. januarja 
pravzaprav le vprašal, če je podoben 
postopek kot KS za razlastitev dela 
zemljišča v Armeškem zaradi ceste, 
veljal tudi za Elektro Krško pri 
gradnji daljnovoda Krško -  Brežice. 
O slednjem smo že pisali v prispevku 
»Brez bližnjic do elektrike” na 1. 
strani 9. številke D L 4. marca. Ker 
sprašujete načelno in konkretno o 
praksi pri razlastitvah v krajevni 
skupnosti Brestanica, lahko pojasni
la dajo le na tem naslovu.

RATEŠKA M LA D IN A  
ZN O V A  DELA

Po novem letu je znova zaživela 
osnovna organizacija ZSMS na Rate- 
žu. Zastavili smo si obširen program 
za letošnje leto. Ena izmed prvih 
nalog je bila priprava proslave ob 8. 
marcu. Tako smo mladinci s trdim 
delom pripravili prireditev, k ije  bila 
v gasilskem domu. Na proslavi smo 
sodelovali vsi mladinci, a tudi pio
nirji in cicibani. Ob koncu je nasto
pila še folklorna skupina ratežkih 
mladincev. Najmlajši so vsem 
obiskovalkam podarili šopke 
zvončkov, najstarejša krajanka pa je 
iz rok predsednika mladinskega akti
va prejela šopek nageljnov. Kljub 
mrazu in snegu se je prireditve 
udeležilo veliko krajank in krajanov, 
kar je največja nagrada za naš trud.

SLAVICA ERJAVEC  
0 0  ZSMS Ratež

Žrtve pretogih zakonov
„Pošteno pridobljenih prostorov ne nacionalizirati"

V  10. številki Dolenjskega lista je 
bil na ribniški strani objavljen pri
spevek pod naslovom »Vrnitve ne 
bo!” iz katerega je bilo razvidno, da 
izvršni svet ribniške občinske skup
ščine dosledno vztraja pri tem, da 
nacionaliziranih poslovnih prostorov 
ne bodo vrnili bivšim lastnikom pri 
nakupu pa imajo prednost nekdanji 
lastniki.

Javnost pa zanima, na kakšen 
način so bivši lastniki prišli do 
prostorov, ki so bili pozneje nacio
nalizirani. So jih pridobili s špekula
cijami ali s poštenim osebnim de
lom? V  prvem primeru je bila 
nacionalizacija vsekakor družbeno 
utemeljena, v drugem pa zgrešena in 
škodljiva ter v grobem nasprotju z 
ustavnimi določili o pravici vsakega 
državljana, da razpolaga s sadovi

svojega dela. Zakon o nacionalizaciji 
iz leta 1958, ki je bil sprejet po 
hitrem postopku, ni upošteval tega, 
kako je posameznik postal lastnik 
poslovnega prostora.

Zanimalo bi nas tudi, ali niso 
morda v posameznih primerih seda
nji upravljalci teh prostorov gmotno 
bolje stoječi kot bivši lastniki? Ali 
ni ironija, da pri morebitni prodaji 
velikpdušno dajejo »prednost” nek
danjim lastnikom? Toda ti morajo 
svojo nekoč pošteno pridobljeno 
imovino plačati še enkrat. In to v 
času, ko ima po drugi strani član 
naše družbe z zadetkom na športni 
loteriji možnost, da postane lastnik 
celo 700 starih milijonov, in to brez 
dela . . .

JANKO VRANEŠ1Č 
Črnomelj

Pred kratkim smo se prijatelji na 
ljutomerskem pokopališču še zad
njič poslovili od Jožeta Ladihe, 
komunista, aktivista OF, borca NOB 
od 1941, nosilca partizanske zvezde 
in drugih odlikovanj, rezervnega ka
petana.

Jože se je rodil 21. novembra 
1914 kot osmi otrok v rudarski 
družini iz Šalke vasi pri Kočevju. Že 
v mladosti je skusil veliko gorja, se 
navadil živeti skromno. Zaradi po
manjkanja je moral zapustiti gimna
zijo, zaposlil se je v tovarni, bil je 
vojak, po razpadu stare Jugoslavije 
se je pridružil OF, širil propagandno 
gradivo, literaturo, zbiral hrano in 
drugo za partizanske enote. Decem
bra 1941 so ga aretirali, pretepali in 
izpustili. Potlej ni imel več miru, 
zato je spomladi 1942 odšel v prvo 
kočevsko četo, ki se je sčasoma 
vključila v Cankarjevo brigado. Jože 
je bil v operativni enoti te brigade in 
15. divizije, napredoval je pri vo
jaških činih in dolžnostih. Bil je 
neustrašen, trikrat ranjen, za 
hrabrost je prejel več odlikovanj.

Nazadnje je z družino bival v 
Ljutomeru. Vseskozi je bil dejaven v 
družbenopolitičnih organizacijah. 
Za vedno nam bo ostal v spominu ta 
požrtvovalni tovariš, komunist, ki se 
je v človeka širokega obzorja preka
lil v najtežjih dneh slovenskega naro
da.

Tovariši

BILE SO VESELE -  Mladi člani RK, ki delujejo na mokrono&i osnovni šoli, smo za 8. marec 
pripravili kulturni program in Aromno pogostitev za ostarele krajanke. Zenske so bile zelo vesele naše 
pozornosti, dobro razpoložene so pele in ob zvokih harmoiuke tudi zaplesale. (Foto: Beti Tratar, foto 
krožek OŠ Mokronog)

S prevzgojo Romov do cilja
Problemov ne smemo le nakazovati, Lmpak jih moramo temeljito reševati

Vsi delovni ljudje samoupravne 
socialistične skupnosti se moramo 
zavedati, da le delo in ustvarjalnost

50 SKUPNIH LET -  6. februaija sta na Griču pri Dobličah 
praznovala zlato poroko Marija in Ana Rom. V  zakonu se jima je 
rodilo 8 otrok. Očeta Matijo so leta 1942 odgnali v internacijo na 
Rab. Po razpadu Italije se je vrnil domov in se takoj vključil v 
NOB, kjer je bil aktiven do konca vojne. Tudi mati Ana je s hrano 
zalagala partizane ter skrbela za otroke. Starost preživljata v krogu 
dvanajstih vnukov in treh pravnukov.

omogočata napredek človeštva. Živ
ljenjsko vprašanje Romov je ena 
temeljnih nalog nadaljnjega razvoja 
v dolenjski regiji.

Problem Romov je obenem tudi 
družbeni problem, ki je potreben 
temeljite obravnave, pri tem pa 
moramo upoštevati korenine te 
etnične skupine. Prve migracije 
Romov so se začele okrog leta 1100 
iz Indije. Ugotovljeno je, da so bile s 
temi ljudmi že od vsega začetka 
velike težave pri vpeljevanju v 
življenje in navade prebivalcev dežel, 
ki so postale njihova nova domovi
na. Tudi današnji način življenja 
Romov se ni bistveno spremenil od 
časov velikega priseljevanja v Evro
po. Toda pustimo zgodovino.

Menim, da se moramo danes lotiti 
temeljite prevzgoje Romov v Slove
niji. Iz vrstic v našem listu bi se že 
morali naučiti kaj koristnega. Ni 
namreč dovolj probleme samo naka
zovati. Občasne akcije ne bodo 
prinesle bistvenih sprememb. V  prvi 
vrsti je  potrebno urediti Status 
Romov, preveriti statistične podat
ke z dejanskim stanjem. Življenjske 
razmere teh ljudi se ne dajo rešiti 
čez noč, ampak jih  moramo reševati

intenzivno in postopoma. Pomemb
no vlogo pa mora odigrati razsvetlje
vanje teh ljudi.

Zavedati se moramo, da je caplja
nje za razvojem časa slej ko prej 
obsojeno na propad.

Želim, da enakopravno sodeluje
mo ter s svojim delom prispevamo 
tej družbi čimveč koristnega. Pri 
tem je potrebno nekoliko več 
samoiniciative.

Slovenci smo dežela pridnih ljudi 
-  to potrjujmo tudi razvitejše dežele 
po svetu. Tudi prebivalci, kot so 
Romi, ki so na nižji razvojni stopnji, 
se morajo sami zavestno prebujati, 
saj pomeni to njihovo osebno in 
splošpo družbeno korist.

C IR IL  ZUPANČIČ

SPOSOJENO TRNJE
Nekateri tovariši se raje vozijo 

s »cessno" kot po cesti.
(Iz VEČERNJIH NOVOSTI)

Mnogi državljani so nenadoma 
postali lastniki nepremičnin. K 
temu je pripomoglo pomanj
kanje bencina.

(Iz VEČERNJIH NOVOSTI)
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Štefka Medved

Sedem let je  lahko veliko ali pa malo. Ko smo 
se novinaiji Dolenjskega lista Andrej Bartelj, 
Milan Markelj in Jožica Teppey pred dnevi 
odpeljali v Pišece, da bi na uredništvu v gosteh 
prisluhnili krajanom, kaj imajo dobrega in slabega 
povedati o življenju v tej krajevni skupnosti, smo 
se domislili, da smo pred sedmimi leti prišli v 
Pišece z enakim namenom. In ko smo se v družbi 
prijaznih ljudi in v prijetnem okolju nove več
namenske stavbe pogovarjali o uresničenih in 
neuresničenih željah krajanov, se je izkazalo, da 
je sedem let res lahko zelo kratkih in hkrati zelo 
zelo dolgih. Mnogo seje v tem času spremenilo, v 
marsičem pa ni narejenega niti koraka naprej. 
Sredi Pišec nas je pozdravil spomenik, o katerem 
so borci pred sedmimi leti govorili kot o nalogi, 
ki jih  čaka, slišali pa smo tudi besede o težaškem 
življenju na hribovskih kmetijah, ki so zvenele 
enako kot pred sedmimi leti.

Za pišečko krajevno skupnost, ki združuje svet 
slikovitih vinorodnih gričev pod Orlico, je še 
vedno značilno, da se mladi odseljujejo. Pred 20 
leti je  na tem območju živelo 1.800 ljudi, danes 
bi jih  našteli samo še 1.380. Odročne hribovske 
kmetije samevajo, na njih ostajajo ostareli, ki ne 
zmorejo kmečkih opravil, zato je vedno več prej 
skrbno obdelanih pobočij v pušči.

Avgust Molan, upokojenec in predsednik bor
čevske organizacije, je živa enciklopedija podat
kov o Pišecah in okoliških krajih. Povedal je , da 
so borci -  organizacija šteje 120 članov -  kljub 
starosti in bolezni zelo aktivni, pa si zato 
prizadevajo za tisto, za kar si prizadevajo vsi, to 
pa je napredek teh krajev, ki ga vidijo v izbolj
šanih prometnih zvezah in industrijskem obratu. 
„Z obratom bi odpravili marsikatero težavo naših 
ostarelih, bolnih in osamljenih borcev. Njihovi 
otroci so šli za delom od doma, ostareli so ostali 
sami. Mladi delajo v drugih krajih, tam si sezidajo 
hišo in tako so za domače kraje za vedno 
izgubljeni. Vendar smo v prizadevanjih za obrat v 
glavnem naleteli na gluha ušesa." V  podkrepitev 
besed o propadanju hribovskih krajev je Molan 
navedel tale podatek: letos je v Pavlovi vasi 72 
odst. manj živine kot leta 1939! ..Sprašujemo se, 
kaj bi se zgodilo, če bi prišlo do vojne. Včasih so 
partizani prišli k hiši. in če ni bilo nič drugega, 
koruzne žgance in mleko so jim  povsod lahko 
dali; danes pa marsikje ni ne krav ne koruze."

SLABE V O U E  PO CESTAH
Domačini upajo, da bo napredek (dobre ceste 

in industrijski obrat!) prej ali slej zaustavil 
odhajanje in privabil nazaj tudi zdomce, ki jih  je 
zdaj okoli 70. Veliko so že sami naredili in 
nikakor ne držijo rok v žepih, češ nam bo že 
družba pomagala. Leta 1959 se je v življenju 
krajev pod Orlico začelo premikati. Tega leta so 
začeli z elektrifikacijo. Leta 1964 so se zagnali v 
gradnjo ceste na Bizeljsko, pet let pozneje so se 
lotili napeljevanja pitne vode po vaseh. Z vodo so 
preko devetih vodovodov oskrbeli 95 odst. pre
bivalcev. 1974 so Pišece dobije trgovino in odsek 
vinske ceste, ki sojo kasneje speljali do Sromelj. 
Zadnja velika pridobitev je večnamenski dom. ki 
so ga lani postavili poleg šole. Pod njegovo streho 
je zdravstvena postaja, pošta in dvorana za 
prireditve, ki je  obenem tudi šolska telovadnica.

„Vse bi še nekako šlo, če nas ne bi krajevne 
poti leto za letom spravljale v slabo voljo," je 
povedal Ivan Cizel. ..Krajani zanje ogromno 
prispevajo iz svojih žepov, vendar je vse skupaj 
kakor kaplja v morje. Za našo nerazvito krajevno 
skupnost na obrobju Kozjanskega je vzdrževanje 
70 km poti prehudo breme. Zaradi slabih cest ne 
moremo upati na prevoze šolskih otrok. Nekateri 
med njimi prepešačijo v šolo in domov po 15 km 
na dan. Kombi bi jim  olajšal pot, a kako naj vozi 
po uničenih poteh? “

Predsednik sveta KS Ivan Seler je nad cestami 
zelo razočaran.

„Ne boste verjeli.** je  dejal, ..ampak danes se 
j  ioram peljati v Dednjo vas skozi Globoko. 
Vaščani smo letos navozili na pot že 380 kubikov 
gramoza, pa sc še ne moremo voziti po nji. Že 
zaradi slabih poti hribovci ne moremo biti enaki 
ljudem na ravnini."

Vendar slabe poti ne preprečujejo, da se ne bi 
vsak dan odpeljalo na delo v Brežice. Krško in 
druge kraje preko 270 ljudi. Med njimi je tudi 
Ivan Denžič, ki se i/. Pišec vsak dan vozi v 
brežiški Agroservis. Povedal je. da je prCVoz do 
Brežic dobro organiziram slaba pa je povezava s 
Krškim, kamor se poleg delavcev vozi tudi precej

dijakov. „Seveda bi se večina nas, ki se vozimo, 
raje zaposlila doma. Kot smo izračunali, izgubi
mo z vožnjami na delo letno okoli 4,5 milijona 
dinarjev. Nekateri ljudje iz oddaljenih vasi vstaja
jo  ob 3. uri zjutraj, da pridejo ob 5. uri na 
avtobus in nato naprej na delo, domov pa 
prihajajo ob 5. uri popoldne. Zdoma so torej po 
14 ur. Kakšna izguba časa in kakšen napor!"

O BRT Z A M IR A

Krajani mislijo, da bi industrijski obrat privabil 
nazaj tudi tiste, ki so odšli s trebuhom za kruhom 
v svet. Marsikoga pa odvračajo od doma tudi 
administrativne ovire za odpiranje obrtnih delav
nic. Prepisi so prestrogi in preveč zapleteni. 
Nihče pa ne more reči, da Pišece nimajo obrtne 
tradicije. Pred vojno je Gabrnica gnala 23 mlinov. 
Na našem prvem uredništvu smo lahko našteli 
samo še tri, danes pa se Pišecah ne vrti nobeno 
mlinsko kolo več. Ljudje so se veliko ukvarjali z 
obrtjo ob kmetovanju in v Pišecah je bilo dovolj 
obrtnikov vseh vrst. Milan Podgoršek, kovač, se 
ima za enega od poslednjih Mohikancev, kot seje 
z malce grenčine v glasu pošalil. „V  prihodnje še 
teh obrti, ki so zdaj,'ne bo več. Ostali bodo 
morda le avtoprevozniki. Jaz sem sicer poskrbel 
za kovača; pri meni seje izučil vajenec, ne vem 
pa, ali bo obdržal kovaško obrt."

Rakovo pot hodi z obrtjo tudi sadjarstvo. Pred 
leti so iz teh krajev odkupili po 30 vagonov 
jabolk in 80 ton znamenitih pišečkih marelic. 
Slednje slovijo po dobrem okusu, bogatem mesu 
in kot drevje po dolgi rodnosti. Danes se ljudje s 
sadjarstvom ne ukvarjajo več. Jabolka sicer še 
zrastejo, vendar jih  nihče ne odkupi in tako jih  
jeseni na tone zgnije po tleh, medtem ko država 
odšteva devize za surovine za brezalkoholne 
pijače. Mar je nemogoče izdelati dober domači 
jabolčnik, ki bi se lahko kosal z raznimi kolami, 
se sprašujejo mnogi v pišečki krajevni skupnosti.

GLAS K M E TO V

In že smo pri kmetijstvu, tej sporni panogi, s 
katero nikakor ne znamo ubrati pravih poti. Na 
uredništvu v gosteh je prišlo precej kmetov, 
„čistih“ med njimi pa je  bilo bolj malo. „Samo 
od kmetovanja je danes težko živeti," menijo 
kmetje. Ivan Sušin iz Pavlove vasi in Martin 
Varlec iz Blatnega se v glavnem ukvarjata s 
pridelavo mleka in z vinogradništvom. Kot mno
ge druge ju  moti to, da odkupne cene ne 
dohajajo sprotnih podražitev. ..Otroci vidijo in 
skusijo, kaj je delo na kmetiji, in ga seveda 
primeijajo z delom v industriji. Vidijo, kako je v 
naših hribovskih krajih delo oteženo, sajrnoramo 
marsikaj postoriti ročno, ker stroji niso kos 
terenu. Ne vem, če se bo kateri od mojih otrok 
odločil za kmetovanje," je povedal Sušin.

Karel Medved iz Podgorja je tudi čisti krnet. 
Letno proda okoli 7.000 mleka. „Odkup mleka 
je lepo urejen." je menil, „z odkupom živine pa 
je križ. Za rejo se ne dogovarjamo z zadrugo, ker 
kupci s Hrvaškega bolje plačajo. A tudi njihova 
višja cena še ni prava; veliko hitreje rastejo cene 
gnojil in krm il."

Da so težave z odkupom živine, je  potarnal 
tudi poslovodja Slovinove trgovine v Pišecah 
Branko Kopinč: „Pri nas se držimo dogovorjenih 
odkupnih cen, na sosednjem Hrvaškem pa plaču
jejo po 35 do 40 dinarjev več za kilogram žive 
teže. Seveda kmetje raje prodajajo hrvaškim 
kupcem."

Terezija Grmovšek iz Podgorja se ukvarja z 
vzrejo pujskov. Tudi njo pesti podobna nego
tovost kot druge kmete. Je sicer kooperantka 
farme v Dubravici, vendar pa meni, da ob tako 
dragih krmilih cena pujskov postaja odločno 
prenizka. ..Premišljam, da bi vzrejo kar opustila, 
če sc razmeija med cenami ne bodo spremenila," 
je dejala.

Nič kaj veselih besed o kmetovem življenju ni 
bilo slišati iz ust Juste Omerzel iz Pavlove vasi, ki 
gospodinji na manjši kmetiji. Rekla je: „Od zore 
do mraka delamo na hribovski zemlji. Pravega 
počitka in dopusta ne poznamo. Če kmet ne bo 
dobil več podpore, nas bo vse manj. Še pred 20 
leti je bilo v našem koncu 13 kmetij, zdaj jih  je 
samo še pet. Pa ne bi bilo treba veliko narediti. 
Ko bi bile zagotovljene dobre odkupne cene. bi 
vedel, koliko boš v enem letu zares zaslužil, pa bi 
se kmet že nekoliko bolje znašel. Dela se ne 
bojimo, vajeni smo ga. a negotovosti je vsakogar 
strah."

Minka Bibič, kmetica — gospodinja iz Blat
nega, je  povedala, da še ni namočila nog v morje, 
niti še ni videla modre morske planjave, ker „pri 
kravah ni dopusta!”  Opozorila je tudi na težave z 
elektriko, k i tarejo del Pavlove vasi in Blatno. 
Tok je  tako slab, da v vasi lahko dela le en 
močnejši stroj; če sosed, denimo, žaga drva, 
pralni stroj ne more prati. Svoje besede je strnila 
v aforizem: „Mleko je prepoceni, kisla voda pa 
predraga."

Zaradi izjemno slabe ceste se čutijo Medvedovi 
iz Podgorja, kot da žive nekje bogu za hrbtom. 
Štefka Medved je pripovedovala, da morajo celo 
mleko nositi do zbirne postaje, kčr ga ni mogoče 
voziti. „Pred leti smo imeli oslička, zdaj pa kar 
sami tovorimo na hrbtu tudi do 40 litrov mleka 
na dan."

Živinorejce buri včasih tudi veterinarska 
služba. Odločno pravijo, da je osemenjevalnih 
postaj premalo in da so obiski na domu pozimi 
mnogo preredki. A  kdo bo prisilil veterinarja, da 
bo peš meril dolge kilometre slabih poti?

ZEM LJA M O R A  B IT I O BDELANA
Marija Dušič in Marija Sušin, obe iz Pavlove 

vasi, se veliko ukvarjata z vinogradništvom. Sta 
kooperantki zadruge in nista v skrbeh zaradi 
odkupa grozdja, mislita pa, da so stroški za 
škropiva in gnojila odločno previsoki, če jih  
primerjata s ceno grozdja. Vendar ne ena ne 
druga ne poznata le tarnanja. Za mnoge kmetije 
vidita lepe možnosti v kmečkem turizmu. 
„Pomoč za preureditev kmetij je  obljubljena," je 
dejala Dušičeva, „vendar pa se nekako še nihče ni 
odločil za kmečki turizem. Vino in hrano imamo 
dobro, domačo, kraji so lepi, imamo zanimiv 
grad z redkim drevjem okoli; morda ljudi odvra
čajo prestrogi predpisi."

Kot drugim kmetom, k i žive v bolj odročnih 
krajih, tudi kmetom pod Orlico del pridelka 
požre divjad, vendar zaradi te škode ni hude krvi. 
Brežiška lovska družina redno plačuje škodo in 
tudi sicer kar vzorno skrbi za divjad, s katero 
letno zasluži tudi do 90.000 dinaijev v lovskem 
turizmu.

Naj bo s kmetijstvom tako ali drugače, bese
dam, ki jih  je  izrekel Jože Bibič, upokojenec iz 
Blatnega, ne gre oporekati. Takole je dejal: 
„Veliko vlagam v zemljo in čakam, kdaj bom kaj 
dobil nazaj. Mislim pa, da zemlja mora biti 
obdelana!"

Učitelj na pišečki šoli in predsednik KK SZDL  
Martin Dušič je nazorno osvetlil dejstvo, da 
včasih le ni pravega posluha za kmetijstvo. „Na 
šoli imamo enkrat na teden neobvezen kmetijski 
pouk za učence zadrijih dveh razredov osemletke. 
Pouk vodijo strokovnjaki Slovina, a občinska 
izobraževalna skupnost šoli ne prizna nobenih 
stroškov, k ij ih  imamo s tem poukom."

Mira Podgoršek, ravnateljica pišečke šole, k i 
nosi ime po slovitem jezikoslovcu Maksu Ple- 
teršniku, doma iz teh krajev, je  predstavila 
šolstvo. „Pišečani smo ponosni na svojo šolsko 
tradicijo. Prvo šolo smo imeli že 1820. leta v 
gradu barona Moscona. Sedanji rodovi imajo 
pouk v stavbi iz leta 1905. V  nji se vsak dan 
zvrsti po osem oddelkov učencev, oddelek male 
šole in oddelek otroškega vrtca. Šola je v zadnjih 
desetih letih dobila novo ostrešje, centralno 
ogrevanje, parket v učilnicah in kmalu še novo 
kuhinjo. Dozidati pa bi bilo treba še štiri učilnice 
ter prostore za vrtec in malo šolo, da bi delo 
potekalo v znosnih razmerah. Lahko bi prešli na 
enoizmenski pouk, kar bi še posebej veselilo 
otroke iz oddaljenih kmetij, k i imajo dolgo pot 
do doma. Pogrešamo tudi oddelek glasbene šole. 
Učitelji pa bi bili veseli stanovanj. Sedaj se kar 
osem učiteljev vozi."

Beseda je tekla še o slabi poštni dostavi do 
nekaterih vasi pa o kritičnem pomanjkanju tele- 
fonskh zvez, k i, kot kaže, ne bodo kaj kmalu 
boljše in pogostejše, ker pošta noče napeljati 
primarnega voda; oglasili so se krajani, ki pro
gram ljubljanske televizije lahko le preberejo v 
časopisu, gledajo pa zagrebškega.kar se sliši tudi v 
otroški govorici; gasilci so se pohvalili z dobro 
preventivo, kateri gre zasluga, da v pišečki 
krajevni skupnosti že dolgo ni gorelo (še sreča, 
saj so trenutno brez gasilskega avtomobila!), itd. 
itd. Zgovorni Pišečani so povedali toliko o svoji 
krajevni skupnosti, da bi zlahka napisali deset, ne 
samo eno časopisno stran. Tako živo zanimanje 
za usodo skupnosti imajo le tisti, ki jo  imajo radi. 
In ljudje pod Orlico imajo svoje res radi.

Milan Podgoršek Martin Varlec

Ivan Šeler Ivan Sušin

Justa Omerzel Ivan Denžič

Karel Medved Avgust Molan

Ivan Cizel Branko Kopinč

Minka Ribič

Martin Dušič Marija Dušič

Jože Bibič Marija Sušin
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Marin Berovič: SANJE, pastel, 1981. Z razstave v Dolenjski galeriji

fiiavna skrb aktivom Napaka razdelila presežke
aktiv 'srednješolskih knjižničar
jev, ki pa, kot so ugotovili na 
letni skupščini društva, še niso 
ustrezno zaživeli. „Zato smo v 
letošnji delovni načit našega 
društva zapisali, da mora biti 
naša skupna skrb poslej posveče
na predvsem delovanju teh akti
vov. Vemo, da v usmerjenem 
izobraževanju ne bo mogla biti 
verificirana nobena šola, ki ne 
bo imela svoje knjižnice, aktivi

Društvo knjižničarjev Dolenjske ima v mislih tudi 
usmerjeno izobraževanje -  Maja sklic šolskih 
 ________  knjižničarjev

Prejšnjo sredo je Društvo 
knjižničarjev Dolenjske opravilo 
letno skupščino. V  veliki čitalni
ci novomeške Studijske knjižni- 
Fe> kjer so se zbrali knjižničarji 
•z dolenjske in posavske regije, 
so najprej pretresli delo društva 
v minulem letu, nato pa sprejeli 
delovni program za leto 1982.
Sledili sta zanimivi predavanji:
Drago Pirman je govoril o kiču v 
slikanicah, Ida Hosta pa o 
periodičnem tisku v šolskih in 
splošnoizobraževalnih knjižni
cah.

„Naše društvo dela po sistemu 
Poverjeništev za občine Brežice,
Vrnomelj, Krško, Metlika, Novo 
mesto in Trebnje," je povedal 
» n i k  prof. Ivica Milič.
>, vsako poverjeništvo im a svoje
m u Pre^ŝ avnika v izvršnem 
odboru, kar slednjemu omogo- 

fe sproti seznanjen s 
P oblematiko v posameznih 
oocinah. Izvršni odbor se je se
stal trikrat: dve seji je imel v 
Novem mestu in eno v Crno- 
m«u. Izkušnje so pokazale, daje

“ dobro imeti seje v raznih 
matičnih knjižnicah. Hkrati je ta 
nHK0ai0St’ se ‘-lam izvršnega 
ki i ° ra v kraju oziroma občini,

JO obiščejo, seznanijo z zani- 
n , !  mi in Problematiko kul
turnega življenja. Tako smo si po
Vinnjl i’ei '  v Črnomlju ogledali v 
i . knjižnično izposojevališče 
?im°JSi n°  ^'š0 pesnika Otona
Zupančiča."
ohHtK-tV°  s’ je v prejšnjem 
L k k  prizad«a lo , da bi tudi 
o r !  knjižničarji delovah bolj 
osnr,niZlr-an0‘ Ustanovili so 

,Vnosolska aktiva za dolenj-

Skupne službe SIS same priznavajo, da so kulturni skupnosti zagodle nepopravljivo 
napako — Delegati kulturne skupnosti nezadovoljni z ravnanjem ZK P

Pod predsedstvom Matjana Močivnika je skupščina novomeške 
kulturne skupnosti prejšnji teden zadnjič zasedala v svojem 
mandatnem obdobju. Med drugim so delegati sprejeli zaključni 
račun skupnosti za minulo leto in nekaj dokumentov, po katerih 
bo delala nova, na pravkar končanih volitvah izvoljena skupščina. 
Seveda ni šlo vse gladko, saj se je zataknilo že pri tako imenovani 
verifikaciji. Zbor uporabnikov namreč spet ni bil sklepčen tako da 
bodo manjkajoči delegati tudi tokrat glasovali naknadno — po 
pošti.

prišlo do hude napake, ki se je ne da 
popraviti. Kaj se je zgodilo, je dele
gatom pojasnil predstavnik teh služb 
Tine Tomšič. Povedal je, da so v 
tako imenovano valorizacijo všteli 
tudi presežke skupnosti, česar pa ne 
bi smeh napraviti. Tako je bilo za

sko ■n Posavsko regijo ter skupni

Ivica Milič: „Naša poverje- 
ništva bomo poskušali včla
niti v občinske ZKO .“
pa za razrast šolskih knjižnic 
lahko veliko napravijo. Da bi 
čimprej začeli ustrezno delati, 
jih  bo društvo spet sklicalo in z 
njimi pretreslo nekatera po
membna organizacijska in vse
binska vprašanja." Prof. Milič je 
dodal, da bo sestanek prve dni 
maja. Društvo bo aktivom tudi 
strokovno pomagalo, za šolske 
in tovarniške knjižničarje pa 
organiziralo izpopolnjevalni se
minar, podobnega, kakršnega so 
pred leti priredili v sodelovanju z 
novomeškim Zavodom za 
izobraževanje kadrov. I. Z.

Zaključni račun je sicer šel „pod 
streho", vendar ne brez pripomb. Za 
to so poskrbele že skupne službe 
SIS kot sestavljalke tega doku
menta. Po njihovi krivdi je namreč

LUTKARJI ZBORUJEJO

V  Ravnah, na Koroškem 
poteka X II .  republiško sre
čanje slovenskih lutkarjev

V Ravnah na Koroškem poteka ta 
teden zaključna prireditev X II. sre
čanja slovenskih lutkaijcv. Na spore
du je 21 lutkovnih predstav, ki so 
jih  pripravile skupine in lutkovni 
odri iz raznih krajev Slovenije in iz 
tujine. Sodelujeta lutkovno gleda
lišče Bielsko Biala iz Poljske in 
Kalendarium iz nemškega mesta 
Wies. Nastopajoče skupine so bile 
izbrane na območnih prireditvah, ki 
so se zvrstile v vseh slovenskih po
krajinah, razen na Dolenjskem in v 
Posavju.

V okviru zaključne prireditve bo 
v Ravnah na Koroškem v soboto, 
20. marca, tudi X. delovna skupšči
na slovenskih lutkarjev. Po uvodni 
besedi Tineta Varla, predsednika ko
misije za lutkarstvo pri ZKO Slove
nije, bo tekla beseda o razvoju 
lutkarstva pri nas od zadnjega re
publiškega srečanja skupin in o 
letošnjem delovnem programu.

kot predstava brez besed
°lenjski galeriji razstavlja slikar, magister tehnične kemije "''arin Berovič novomeški 

- - —  ______  rojak -  Izreden obisk že na dan otvoritve
V T |———— —— ---------------------------------------—    ......................  1---------------

siikarsk°h Srenji je  od srede prejšnjega tedna odprta razstava 
udomli Stvaritev 31-letnega Marina Beroviča, v Ljubljani 
t°Iikodenf 8a službujočega novomeškega rojaka. Slikar, ki smo ga 
ima zar ,sr?čevali v likovnih kolonijah in na ekstemporih in ki 
tazstav °l kakšnih šestdeset skupinskih in devet samostojnih 
celovito 8T-na novomeškL deseti samostojni razstavi predstavlja 
ga ka' ‘ P°meui, da so na ogled vse zvrsti, k ijih  goji, in dela, k i 
veliko^° V naJboljši luči. Že dejstvo, da so njegove slike zasedle 
kaj po'n galerijsko dvorano, govori o tem, da ima obiskovalcu 
st0Dj, at' ui da je  pred rojake in obiskovalce Dolenjske galerije 
slavne «•0P.usom> na kakršnega bi bil ponosen premnog umetnik s 

J im imenom in daljšim slikarskim stažem.

rcdie ° V'i' eV0 shkarstvo je zapo- 
brez be”! * ^  — c'k l°v. so predstave
in se v r ! * !  k ' *zhajajo ena iz druge 
s sok 
šenj.
1 metaft--A'-” ' " v#a mcsia, zazgane 
krajin-, „ . nim P °žar°m , dolenjska

s sokl^ 0 ena v drugo, oplojen ne 
Šem Ucarjevih dognanj in izku- 

J' e Novega mesta, zažgane

barve i tlsoderih odtenkih zelene 
P°kri m z dramatičnim nebom, 
odsevi r  ■» i ek '°m  sivimi oblaki, 
vostj " t *  L.n0S*i ‘n hkrati grozlji- 
slike i,, ? Je videl Berovičeve

oyni kritik Franc Zalar,

Potujoča poslej 
Dnp̂ l  ’ IMV
i J s S j ™0 življenje v naj- 

J , d°lenjskem kolekti- 
^Poslej boljše?

poudarjajoč, da je to slikarstvo ne
prestan boj s temo, boj, v katerem 
se zmaga vedno bolj nagiba na stran 
človeka -  umetnika in njegov ple
meniti, brezmejni optimizem.

Posebno pozornost zaslužijo 
Berovičeva dela. povezana v tri 
cikle, k i so razstavljena v mali gale
rijski dvorani. Kot lirik človeških 
razpoloženj je  Berovič v teh akvare
lih in grafikah še bolj živo navzoč, 
neposreden in, rekli bi, tudi močan. 
Njegov plemeniti in brezmejni opti
mizem, vera v zmago nad težkim 
mrakom, k i ga je v krajinskih moti
vih tako prepričljivo izpovedal, je v 
akvarelističnih zapisih razpolo
ženjskih stanj še pretresljivejši. Vse
kakor si je treba za pravilno razu
mevanje Berovičevih slikarskih ho
tenj in potov razstavo, ki bo na

•  Na otvoritvi je  Beroviču 
zaželel dobrodošlico ravnatelj 
Dolenjskega muzeja Ludvik 
Tončič, o razstavi in slikaijevi 
umetniški poti pa je govoril 
likovni kritik Franc Zalar iz 
Ljubljane. V  kulturnem spore
du sta sodelovala Klavirski kvar
tet R T V  Ljubljana (Andrej Jarc 
— klavir, Karel Žužek -  violina,. 
Franc Avsenak — viola. Stane 
Demšar -  čelo) in sopranistka 
Nikolaja Vipotnik. Ta nastop so 
številni obiskovalci sprejeli z 
velikim odobravanjem.

I Z .

T R Ž A Č A N I V  
GOSTEH

V  ponedeljek in torek je gosto
valo v Novem mestu Stalno sloven
sko gledališče z delom „Dolgonge 
laži” Eduarda de Filippa. Komedijo 
znanega italijanskega pisca je v slo
venščino prevedla pisateljica Ivanka 
Hergold, ki je svojo literarno pot 
začela kot učiteljica v Krškem. 
Tržaški gledališčniki so na novo
meškem odru nastopili v okviru 
gledališkega abonmaja.

k a k ? tUrno ^ ° r  ne društvo IM V  ni- 
Pokažal! morf .zaživeti. To se je  
°bčne luui na nedavnem 
udelei-jjj oru- k i so se ga 
Pevskega V .Slavnem le člani 
VOd*lvome. Jra- SlednJ'i P°d
V° vadi . v k a  Raucha rnarlji- 
•Uesec jP 'n tud' nastopa. Ta 
Stop s De Predviden skupni na- 
"Slaveek"^1 Pubratenega zbora 

a  Trbovelj.
Nek;

IfNišajj “Panja, da bi v IM V  
_?nie rt.i. p°Pestrili kulturno živ-

“Panja. 

°be la lav cev
H n js k * ^

se letos 
da bo to

vendarle
največjo

d!! neltaj t,.aOVno organizacijo že 
v t“jočaV ned.nov začela obiskovati 

N0Ve Jtžnica, ki so jo pred leti

n»* *n°  PomlS-tU osnovali tudi z 
- žttU n» ;. J° kolektiva IMV. V

urc* tev poscl’'  dn, . 1 delj , ? “kovne razstave. S 
tcu lm ohici, sodelavcem in 
bj ‘Uniiki ij! kovalceni predstavili

dem!Ptavili tudi**'’ P° U'g tl‘ga
ta“ Uve d° l aka*

rudi'SL Se boPn° Srefil0 uresničiti te 
kot “ burno f?V f otovo prebudilo 

°d n ie ! društvo in zaživelo.njeo, „ " ,U!>tvo i
JC8a Pričakujejo.

V  N O VEM  MESTU:
O NO VEM  

PRAVOPISU
Slavistično društvo Dolenjske 

se vključuje v javno razpravo o 
novem slovenskem pravopisu. V  
ta namen je v Novo mesto pova
bilo znanega strokovnjaka dr. 
Jožeta Toporišiča, da bi kaj več 
povedal o novostih v načrtu 
pravil za novi slovenski pravopis. 
Predavanje bo v četrtek, 25. 
marca, ob 16. uri v veliki čitalni
ci Študijske knjižnice Mirana 
Jarca. Po predavanju bo društvo 
opravilo občni zbor.

razne namene preveč porabljenih 
kar 470 tisočakov, s čimer se je 
presežek zmanjšal na okoli 668.900 
dinarjev. Ta znesek bo ali vrnjen 
združenemu delu ali prenesen v le
tošnjo bilanco kulturne skupnosti, 
vendar s tem, da bodo za toliko 
manjše obveznosti uporabnikov v 
letu 1982.

Precej časa so se delegati zadržali 
pri vsotah, ki jih je  kulturna skup
nost lani zagotovila Zvezi kulturnih 
organizacij. Zmotilo jih je pojasnilo, 
da ZKO ni razdelila društvom za 
njihovo dejavnost vse vsote, ki jo  je 
za to namensko dobila od kulturne 
skupnosti, marveč je precejšen zne
sek obdržala zase. S tem denaijem 
(gre za 120.000 dinaijcv) bojda krije 
stroške, ki jih  ima, ko daje kultur
nim skupinam na voljo prostore v 
Domu kulture. Sklep tega dela raz
prave je bil, da bo kulturna skup
nost poslej zahtevala podrobnejši 
vpogled v denarne načrte ZKO.

D R E V I R A ZSTA VA  
PETKO VŠKO VIH  DEL
V  Narodni galeriji v Ljubljani 

bodo danes ob 18. uri odprli razsta
vo del slovenskega slikarja Jožefa 
Petkovška (1861 -1898 ). Razstava 
obsega dvajset oljnih slik in šest 
grafik ter zanimivo dokumentarno 
gradivo.

SDK V  KULTURNEM  OKOLJU -  Spodnji prostori stavbe SDK na 
novomeškem Glavnem trgu so od minulega tedna tudi likovno 
razstavišče. Obiskovalci, namenjeni k poslovnim pultom, si lahko 
spotoma ogledajo slike in tapiserije brežiške slikatke Cvetke Miloš. 
(Foto: I .  Zoran)

SDK postaja galerija
V  novomeški SDK začeli prirejati slikarske razstave ob 

letošnjem dnevu žena — Na oglfed dela Cvetke Mjloš

Ko so pred leti v novomeški 
tovarni zdravil obesili na stene 
prve umetniške slike, so mnogi 
to sprejeli z nemajhnim začude
njem. Zdaj, ko se v avli Krkine 
upravne hiše v Ločni vrstijo 
razstave, knjižni sejmi, kon
certi, literarni večeri in druge 
podobne prireditve malone na 
tekočem traku, nihče več ne 
izbulji oči ali se spreneveda. 
Vsi, zlasti delavci Krke, so spre
jeli te kulturne prireditve kot 
nekaj, kar je samo po sebi 
umevno in del tovarniškega pa 
tudi mestnega kulturnega življe
nja.

Nekoliko drugače so Krki sledili 
drugi v Novem mestu. Slike krase

ostenja Temeljne dolenjske banke, 
Zavarovalnice Triglav, hotela Metro
pol, Novoteksa, Pionirja in drugih 
delovnih organizacij. Njim se je zad
nje dni pridružila SDK, v katere 
prostorih na Glavnem trgu si obisko
valci lahko ogledajo slike in tapiseri
je slikarke Cvetke Miloš iz Brežic. 
Razstava, odprta v počastitev dneva 
žena, bo na ogled do prvih dni 
aprila.

V  SDK bodo torej slike menjava
li. Kot pravi Mateja Mihelčič, ki je v 
tej hiši, kjer se po službeni dolžnosti 
ukvarjajo predvsem s številkami, 
analizami in denarjem, kulturna re
ferentka, so hoteli imeti svoj 
razstavni prostor, ne samo slike na 
stenah. „Za zdaj se nam zdi naj
primernejši ta okrog pultov v pri- 
tljičju, ker je  tudi najbolj razgleden. 
Kdo bo naslednji gost, še ne vem, 
odločili pa smo se za več razstav na 
leto," je povedala Mihelčičeva.

„Jerebovci” 
že rešeni?

Po sestanku ZKO  
vendarle ustrezna de

janja?

Novomeško Kulturno 
društvo Dušana Jereba mora 
z vsemi svojimi sekcijami de
lovati dalje in kot celota. V  
ta namen mu je treba zago
toviti prostore, kadre in de
nar. N i se moč sprijazniti s 
tem, da bi najstarejše novo
meško kulturno društvo in 
še posebej ne njegov moški 
pevski zbor, ki nosi ime iste
ga narodnega heroja, neslav
no končala. Tokrat mora 
biti pomoč izdatnejša kot 
kdajkoli, zagotoviti pa jo  
morajo poleg ZK O  vse 
mestne krajevne skupnosti 
hkrati z organizacijami 
SZDL na tem območju. Sa
me kulturne delavce, pred
vsem tiste, ki aktivno deluje
jo  v najrazličnejših skupi
nah, bi morali vsaj delno 
razbremeniti skrbi za usodo 
kulturnega življenja in kul
turne ponudbe v Novem 
mestu. Ljubiteljstvu je treba 
omogočiti razrast in kvali
tetno napredovanje, ne pa ga 
dušiti.

Take in podobne misli so 
prevladovale na sestanku, ki 
ga je v torek prejšnji teden 
sklicala ZKO, da bi navzočii 
poiskali izhod iz težav, v 
kakršnih so se znašli jerebov- 
ci. Lahko bi rekli, da je  bil 
ta sestanek v nekem smislu 
izsiljen, saj ga je zahtevalo 
izjemno hudo stanje v osred
njem novomeškem kultur
nem društvu. Dejstva, s kate
rimi se je bilo nujno soočiti, 
niso nič kaj prijazna: že lani 
sta prenehala delati oder 
mladi i in lutkovna skupina, 
letos januarja pa je začel na 
pot svojega konca tudi 
moški pevski zbor. Izvršni 
odbor društva je na januar
ski seji sklenil, da se društvo 
razpusti in da bo tako vse 
dotlej, dokler bodo njegovo 
zelo perečo problematiko 
reševali zgolj z besedami, ne 
pa tudi z dejanji.

Čeprav sestanek ni ponu
dil stališč in sklepov, je  
vendarle nakazal, kje iskati 
izhod iz ulice, k i se je toliko 
let zdela mrtev rokav. Pou
dariti velja, da so prenekate- 
ro spodbudno besedo prilo
žili tudi predstavniki občine, 
občinskih političnih organi
zacij in drugi, kajpada s pri
pombo in željo, da mora 
ZKO kot najodgovornejša za 
reševanje take problematike 
nemudoma v akcijo. L z.

S prezirom in aplavzom
Razstava „vVesteast" v Kočevju marsikoga presenetila
Razstavo pod naslovom „Weste- 

ast” , na kateri sodelujejo avtorji iz 
vse države pa tudi iz drugih vzhod
nih in zahodnih držav, so odprli 
minuli petek v Likovnem salonu v 
Kočevju. Trajala bo še do 28. 
marca. Pokrovitelj razstave je občin
ska konferenca ZSM. Pri otvoritvi je 
predaval o vizualni poeziji Franci 
Zagoričnik.

Iz obnašanja obiskovalcev na 
otvoritvi se da sklepati, da jo  je 
mladina kar dobro sprejela, kar pre
cej odraslih pa je prireditev šokirala, 
kar je veijetno tudi njen namen. Mi 
pa lahko ob njej ugotovimo, da 
prikazuje marsikaj lepega in da je iz 
pje čutiti, da se mladi na nov način 
bore za boljše oz. bolj človeško 
življenje. Marsikaj na njej pa je tudi 
na ravni naše 'vsakdanje (otroške) 
poulične ..umetnosti” in ..lepljenk” 
(fotografija, naslov oz. besedilo), ki 
jih duhoviti posamezniki izobešajo v 
nekaterih (delovnih) prostorih, ne

da bi se zavedali, daje to umetnost. 
Vse to pa le govori, da ima ta zvrst 
umetnosti (nekateri bodo rekli 
»umetnosti”) le precej privržencev 
oz. ustvarjalcev. j  pRIMC

marca 1982

VSEGA M I JE DOVOLJ -  Z  
razstave „Westeast” v Kočevju. 
Na razstavljeni fotografiji sta 
dva z napisom, ki povsem jasno 
in originalno (čeprav v stbo- 
hrvaščini) pove, da imata vsega 
čez glavo). (Foto: Primc)

DOLENJSKI LIST



POTAm sm /

poročajo
V A N D A LIZE M  — Nekdo se je 8. 

in 9. marca lotil opreme v prosvet
nem domu na Mirni, kjer imajo 
mladinci svoj klub. Poškodovani so 
zvočnik, stena iz stiropora in nekaj
žice. Škoda je sicer majhna, vendar 

a, krfmladince zares zanima, kdo je bil na 
delu. Miličniki zbirajo obvestila.

RAZBIJAL POHIŠTVO -  Novo
meški miličniki so 11. marca zvečer 
pridržali do iztreznitve 29-Ietnega 
Antona Florjančiča iz Novega 
mesta, ker je  doma razgrajal, prete
pal družino in razbijal pohištvo. 
Florjančič bo moral k sodniku za 
prekrške.

K SODNIKU — K sodniku za 
prekrške bo moral tudi 24-letni 
Anton Bahor iz Kvasice, ki je  14. 
marca razgrajal v restavraciji Grad. 
Črnomaljski miličniki so ga zaradi 
nedostojnega obnašanja in razbijanja 
opreme odpeljali na varno.

OB R ADIO  -  V  noči na 14. 
marec je nekdo vlomil v osebni avto 
Jožeta Srpčiča iz Gor. Skopic. Z 
dolgoprstnežem je šel radiokaseto
fon, vreden 8.000 din.

PEŠEC TAKOJ  
M R T E V

Jože Smolič (46 let) iz Dol. 
Nemške vasi je 10. marca zvečer 
hodil ob desnem robu ceste proti 
Trebnjemu. Pri Starem trgu ga je z 
osebnim avtom dohitel Milan Škuf
ca z Mirne in pešca zadel. Smolič je 
padel na pokrov motorja in po več 
metrih vožnje, ko je Škufca ustavil, 
zdrknil na tla. Smolič je bil tako 
hudo poškodovan, da je umrl na 
kraju nesreče.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Te dni je nekdo skušal 
vdreti v zdravstveni dom v 
Ločni. Nekako mu je uspelo 
priti do stranišča, naprej pa zara
di zaklenjenih vrat ni mogel. 
Poskušal je  še na zadnji strani 
doma, razbil steklo na vratih in 
odnehal. Zdaj se sprašujejo, ali je 
bil dolgoprstnež hudo bolan ali 
pa samo nespreten.

•  Novomeški miličniki so 
hladili nekega B. D. iz Novega 
mesta. Možak je okrogel prišel 
na delo. To v podjetju, kjer si 
dobrovoljček služi kruh, ni večja 
posebnost, ali pa fantje, k i jih  
dopoldne videvaš po bifejih, pi

jejo samo kokto. Vsaka podobnost 
z IM V  ni naključna.

•  Iz  avtomobila, parkiranega 
pred „domačo” hišo, so še ne
znani lopovi (ali lopov) odtočili 
15 litrov bencina. Tatvina kaže 
na gibanje življenjske ravni. Vča
sih so nepridipravi kradli avto
mobile, danes bencin, jutri bo 
morda na vrsti kruh. Kava je že 
lep čas.

V _______________________ >

Odgovornost „varna” pred zublji
Lani na območju U N Z Novo mesto več požarov, vendar sorazmerno manjša škoda kot 

leto poprej — Komu ustrezajo nejasnosti v aktih o odgovornosti?

S stanjem varstva pred požari ne moremo biti pretirano 
zadovoljni, so menili na posvetu o izvajanju programa varstva pred 
požarom na območju UNZ Novo mesto. Problem je  kljub večji 
osveščenosti, strokovnosti ter boljšim protipožarnim ukrepom iz 
leta v leto večji.

Stanje v naši regiji je biio le 
navidezno zadovoljivo — če ga ocen
jujemo po nastali škodi, požarov pa 
je bilo veliko več kot leta 1980.

Najpogostejši vzroki lanskih po
žarov na območju UNZ Novo mesto 
so bili neustrezna električna ali 
dimna napeljava, odvrženi cigaretni 
ogorki ter malomarno ravnanje s 
pečmi in štedilniki. Večkrat je 
začelo goreti tudi zaradi neprevid
nega spomladanskega požiganja 
košenic in odpadkov; škodo je trpel 
predvsem gozd.

Smrtnonosne ceste
5495 prometnih nesreč je bilo 

na cestah Slovenije v lanskem 
letu do 31. oktobra V teh 
nesrečah je umrlo 493 ljudi, 
ranjenih pa je bilo 7.306.

To so podatki iz gradiva 
zvezne skupščine, k ijih  je te dni 
razposlala Avto—moto zveza 
Slovenije svoj itn AMD, ta pa so 
o tem obvestila tudi svoje člane. 
V  AMD je v občini Kočevje 
vključenih le 27 odst. voznikov 
motornih vozil, podobno pa je 
verjetno tudi drugod, zato s 
podatki ne b i bili seznanjeni niti 
vsi vozniki, kaj šele občani, če 
jih  ne b i tudi javno objavili.

V  številu mrtvih in ranjenih v 
nesrečah, k i smo jih navedli 
zgoraj, so zajeti tako vozniki, 
kot tudi sopotniki in pešci. 
Posebno žalostna je ugotovitev, 
da je zaradi prometnih nesreč 
umrlo tudi 49 otrok.

Največ nesreč, 2185, se jih  je 
zgodilo zaradi prevelike oz. 
neprimerne hitrosti. Zaradi ne
upoštevanja prednosti se je zgo
dilo 1014 nesreč, zaradi psihič
nega stanja voznikov 512, zaradi 
neupoštevanja smeri ali strani 
vožnje 459, zaradi nepravilnega 
prehitevanja pa 454. Šele na 
šestem mestu je vzrok za nesre
čo nepravilno obnašanje pešcev, 
posebno na prehodih.

ANDREJ ARKO

NESREČNO
PREHITEVA N JE

KOLONE
Kakšnih 300 metrov od križišča 

pri krškem mostu je 11. marca 
avtomobilist Alojz Vovk iz Dol. 
Leskovca, ki je peljal v Krško, zape
ljal iz kolone in začel prehitevati. 
Ko je videl, da vozi v škarje, je zavil 
v desno in treščil v drog električne 
napeljave. Voznik je  bil huje ranjen, 
na avtu pa je za 50.000 din škode.

NOC V LO M ILC E V  V  
A VTO M O B ILE

V  noči na 13. marec je nekdo 
vlomil v osebni avto Miloja Kipiča iz 
Velenja. Vozilo je  stalo na Senovem. 
Lastnik je ob krznen plašč, vreden 
13.000 din. V isti noči so na Seno
vem vlomili še v 15 osebnih avtomo
bilov in v avtobus podjetja Gorjanci.

PRETEP NA V IN S K I 
R A ZS TA V I

V  soboto okoli polnoči je v stari 
osnovni šoli na Čatežu, kjer je  raz
stava vin, izbruhnil prepir in pretep. 
Stanko Radonovič (26 let) iz Gor. 
Lenarta je z razbitim kozarcem uda
ril po glavi 29-letnega Romana 
Strojina iz Brežic. Strojina so odpe
ljali na okulistični oddelek novo
meške bolnišnice, boje se za njegovo 
oko.

NESREČA NA GORJANCIH -  
Fehim Bašanovič, zdomec v Avstriji, 
je 7. marca popoldne peljal z oseb
nim avtom od Metlike proti Nove
mu mestu. Na vrhu Gorjancev ga je 
zaradi neprimerne hitrosti zaneslo 
na bankino, prevrnil seje pod cesto. 
Laže je bil ranjen sopotnik Osman 
šahbarevič iz Bihača, gmotne škode 
pa je za 50.000 din.

D VA  RANJENA -  Franc Bajer iz 
Žabje vasi je  9. marca zvečer vozil z 
osebnim avtom od Novega mesta 
proti Šentjerneju. Pri Ratcžujc ined 
vožnjo po klancu navzdol zapeljal 
na bankino in trčil v usek. Voznik 
in sopotnik Ivan Ravnič iz Novega 
mesta sta bila laže ranjena. Škode je 
za 10.000 din.

V  VSEK — Jože Črnič iz Bendja 
je 8. marca dopoldne vozil osebni 
avto ■ od doma proti Črnomlju. V  
Tribučah ga je zaradi neprimerne 
hitrosti zaneslo v levo, zadel je v 
vsek in nato še v cestni kamen. 
Voznik je bil laže tanjen, gmotne 
škode pa je za 30.000 din.

AVTOBUS V MEGLI -  Boško 
Suvajac iz Ljubljane je 10. marca 
vozil tovornjak od Zagreba proti 
Ljubljani. Pri Jezeru je prehiteval 
kolono vozil, ko je v megli nenado
ma opazil avtobus, ki je obstal 
zaradi okvare. Suvajac je hitro zavil 
v desno in zadel v osebni avto 
Novomeščana Ivana Kranjca, ki je 
vozil v koloni po svoji desni strani. 
Gmotne škode je za 230.000 din.
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Pri ugotavljanju odgovornosti za 
požare predvsem v delovnih organi
zacijah se pogosto srečujemo z ne
jasnostmi, predvsem zaradi pre- 
splošnih samoupravnih aktov o var-

REŠILO GA JE 
SLAČENJE

V soboto, nekaj pred tretjo 
zjutraj, sta na križišču Ceste 
krških žrtev in Leskovške ceste v 
Krškem neznanca dohitela 
25-letnega Nenada Laziča iz 
Krškega. Eden ga je z roko 
udaril po glavi, drugi pa objel za 
suknjič okoli pasu. Lazič se je 
znašel, slekel suknjič ter pobral 
šila in kopita. V  suknjiču je bila, 
žal, denarnica s papirji in 4.500  
dinarji. Že zjutraj so preiskovalci 
ugotovili, da sta Laziča oropala 
Hamdija Mrkonjič in Refik Žilič, 
oba iz Krškega.

stvu pred požarom. Konkretna 
osebna odgovornost in naloge veči
noma niso določene. Ugotovljeno je 
bilo tudi pomanjkljivo protipožarno 
znanje delavcev, kar pride posebej 
do izraza na požarno nevarnejših 
mestih.

Poleg tega je posvet prinesel na 
dan dejstvo, da v nekaterih krajev
nih skupnostih še niso ocenili ogro
ženosti in izdelali načrtov za varstvo 
pred požarom. Dimnikarska služba 
na območju UNZ Novo mesto ni 
zadovoljivo organizirana, dimni
karske storitve so neredne in slabe. 
Komunalci kljub zadani nalogi niso 
pregledali vodovodov niti hidrantov. 
Tako ni bilo mogoče narediti sana
cij sko-investicijsk ega programa za 
odpravo pomanjkljivosti.

O K R O G LI TR A K TO R
V nedeljo ob 17. uri je Stjepan 

Frakanc iz Dubravice peljal s trak
torjem od Brežic proti Hrvaški meji. 
Možak, ki ga je prej nekaj spil. je 
zapeljal pod cesto in sc hudo poško
doval. Odpeljali so ga v bolnišnico.

V O Z N IK  ODŠEL V  
N EZN A N O

Alojz Kozile z Dobrave je v pone
deljek nekaj minut po polnoči vozil 
brez vozniškega dovoljenja z oseb
nim avtom od Senovega proti 
Dovškemu. V levem ovinku ga je 
zaneslo v desno. Avto je končal v 
drogu, pri čemer je  bil huje ranjen 
sopotnik Silvo Hlastan, ki ga je z 
zadnjega sedeža vrglo v vetrobran
sko steklo. Hlastan se zdravi v novo
meški bolnišnici, Kozole pa je po 
nesreči odšel neznano kam.

FA N T E K  STEKEL V  
SMRT

Florjan Pavlin iz Pirana je 14. 
marca popoldne vozil osebni avto, h 
kateremu je bila pripeta prikolica, 
naložena s hrastovimi plohi, od No
vega mesta proti Šentjerneju. Ko je 
pripeljal na Dobravice, je  z domače
ga dvorišča pritekel na cesto 7-letni 
Rok Cimerman. Pavlin gaje zadel in 
deček je bil tako hudo ranjen, daje  
na kraju nesreče umrl.

Podrl pešca in 
odpeljal naprej
Jo?eta Staniča prijavili 
tožilcu — Žrtvi ni bilo 

pomoči

V  torek, 9. marca ob 
19.15, je šel 60-letni Franc 
Zadnik s Čateža peš od Bre- 
gane proti Čatežu. V  Dvor- 
cah ga je z osebnim avtom 
dohitel neznan voznik in 
pešca zadel. Po 30 metrih 
vožnje na pokrovu motoija 
je  Zadnik zdrsnil na cesto in 
obležal v nezavesti. Avtomo
bilist je odpeljal naprej. Ugo
tovili so, da je Zadnika z 
R —4 podrl 30-letni Jože Sta
nič iz Župelevc. Ovadili so 
ga javnemu tožilcu. V  ne
deljo je  Franc Zadnik v bol
nišnici umrl.

DRUGO DEJANJE — Prejšnjo sredo dopoldne se je  pred metliško 
samopostrežbo pripetila prometna nesreča, v kateri na srečo ni bil 
nihče ranjen. Tudi miličnika z bližnje postaje sta bila takoj na 
kraju nesreče, glavni igralci v „drugem dejanju" pa so bila, kot 
vedno ob takih primerih, številna zijala.

Resnica prišla na dan
Pijani voznik nagovoril treznega sopotnika, da je ta 
prevzel nase krivdo za nesrečo -  Podnajemniški 

odnos

Senat novomeške enote temeljnega sodišča Novo mesto je obsodil 
46-letnegu Maksa Badovinca iz Novega mesta na 10.000 din denarne 
kazni, 25-letncga Milorada Smanjo iz Novega mesta pa na pogojno 
kazen 15 dni zapora. Kazen se ne bo izvršila, če Šmanja v enem letu 
ne bo storil novega kaznivega dejanja.

Sodišče je Badovincu dokazalo, da je '9 . maja 1980 na cesti pri 
Vinji vasi z osebnim avtom povzročil prometno nesrečo, nakar je 
nagovoril sopotnika Milorada Smanjo, naj miličnici, k ije  obravnavala 
nezgodo, reče, da je avto vozil on (Šmanja) in ne Maks Badovinac. 
Šmanja se je izdajal za voznika tudi pri novomeškem sodniku za 
prekrške, krivo izpoved pa je prostovoljno preklical ob soočenju z 
Badovincem, preden je bila izdana dokončna odločba sodnika za 
prekrške. Badovinac je tako storil kaznivo dejanje napeljevanja h 
kaznivemu dejanju krive izpovedbe, Šmanja.pa kaznivo dejanje krive 
izpovedbe.

Obdolženca sta početje odkritosrčno priznala. Badovinac je v 
zagovoru povedal, da je vozil pijan. Ko je v Vinji vasi povzročil 
prometno nesrečo, sc je ustrašil posledic in nagovoril svojega 
sopotnika Milorada Šmanjo, ki je bil trezen, naj prevzame krivdo za 
prometno nesrečo nase. Šmanja je pristal na dogovor. Pred sodnikom 
za prekrške je govoril, da je avto vozil on in ne Badovinac. O tem je 
podpisal tudi zapisnik pri sodniku za prekrške, čeprav je dobro vedel, 
da ne ravna prav. Ob soočenju pa jo  Šmanja vendarle preklical pred 
sodnikom z,a prekrške dano in podpisano izjavo ter izpovedal, kot se 
je v resnici zgodilo.

Ko se je zgodila nesreča, je Milorad Šmanja kot podnajemnik 
stanoval pri Maksu Badovincu. Po dogodku seje odselil.

V NEDELJO  
SM UČARSKI TEKI

Pri domu na Travni gori M® 
Sodražico bo v nedeljo 21. niarca. 
ob 10. uri odprto prv en stv o  Sodra- 
žice v smučarskih tekih. Claru in 
mladinci bodo tekli na 12 k®> 
članice, mladinke, pionirji, pionirk® 
in veterani pa na 6 km. Pismen® 
prijave sprejemajo pri TVD  P®1*123” 
Sodražica ali po telefon® 
(061-866-013) do 20. m arca. Stari' 
ni na znaša 50 din, za pioniO® !“ 
pionirke brezplačno. Najuspesnejs 
tekmovalci bodo prejeli nagrade.

V poštev pride le zmaga
Zadnji dve koli odločilni za razplet v II. ZKL *' 
Novomeščani morajo premagati Zaprudje! T e k m a  bo v 

torek ali sredo ___
Zadnji dve koli v II. zvezni košar

karski ligi bosta odločilni. Po so
botnem porazu Novomeščanov v 
Mariboru in neuspehu Heliosa doma

ŽENSKE
STRELJAJO

Na 6. tradicionalnem tekmovanju 
ženskih ekip v streljanju z zračno 
pušlo za pokal Tekst ilane Kočevje 
so sodelovale štiri ekipe. Tekmo
vanje organizira vsako leto v počas
titev dneva žena Tekstilana. Končni 
vrstni red najboljših ekip: 1. Me
lamin 287 krogov, 2. Tekstilana, 3. 
Kočevski tisk; posamezno pa 1. 
Marija Zalar 178 krogov, 2. Nada 
Učakar, 3. Marija Škufca.

OBČINSKA L IG A  
V  N A M IZ N E M  

TEN ISU
Po nepopolnih petih kolih tek

movanja v novomeški občinski ligi v 
namiznem tenisu vodi ekipa Favo
ritov, ki je  v vseh petih srečanjih 
zmagala in osvojila 10 točk; z 8 
točkami je Krka druga, po šest točk 
imata Dolenjski list in JereboVa, 
sledijo Sindikat, Pionir, Kavarna, 
Šmarjeta in Šmihel.

Rog sprejel 
130 smučarjev

V soboto roški teki

Organizacijski odbor T V - 15 je v 
sodelovanju s SD Rog in KD Novo- 
teks »z Novega mesta pripravil v 
soboto tradicionalne roške smučar
ske teke, na katerih je nastopilo 130 
tekmovalcev.

Startni strel je sprožil pokrovitelj 
narodni heroj Jože Borštnar, zaklju
ček tekmovanja s krajšim progra- 

,mom pa je bil v Dolenjskih Topli
cah. Povejmo še, da so partizanski 
kurirji obiskali v soboto tudi vse 
partizanske matere od Podturna do 
Crmošnjic in tako dali športnemu 
tekmovanju še posebno zgodovinsko 
in humano obeležje.

Rezultati: mlajše »pionirke -
Leskovec (Logatec); dolenjsko 
prvenstvo-  Turk (OŠ Baza 20).

Mlajši pionirji Nagode (Loga
tec); dolenjsko p rvenstvoP otočar 
(OŠ Baza 20).

Starejše pionirke -  Slabe (Loga
tec); dolenjsko prvenstvo -  Luhtar 
(Baza 20).

Starejši pionirji Molk (Loga
tec); dolenjsko prvenstvo -  Hefič 
(OŠ Katja Rupcna).

Rekreativci do 25 let -  Lavrič 
(Novo mesto); nad 25 let -  Štcrk 
(Trebnje).

Kurirji -  borci NOB: Jože Zvan 
(Bohinjska Bistrica), Anton Medved 
(Kobarid), Franc Vojvoda (Bohinj
ska Bistrica).

V  pionirski ekipni konkurenci so 
prepričljivo zmagali učenci OŠ 
Edvard Kardelj iz Logatca, v tekmo
vanju za dolenjsko prvenstvo pa OŠ 
Baza 20, 2. OŠ Grm.

zaigral Munih, kar je  velika

z Zaprudjein so možnosti košarkar
jev Novolesa, da vendarle ostanejo v
drugoligaškem društvu, povsem 
realne. Najpomembnejše pa je to, da 
bodo o svoji usodi odločali sami in 
jim  ni treba čakati rezultatov iz 
ostalih igrišč. Račun je povsem ja 
sen: edina pok k rešitvi iz predzad
njega mesta je zmaga nad Zaprud- 
jem in uspeh v derbiju dna v zad
njem kolu v Domžalah.

T IM A  M TT NOVOLES 111:80 
(58:35) -  Srečanje v Mariboru je 
bilo odločeno že na začetku, ko so 
si domačini priigrali odločilno pred
nost. Mariborčani so bili boljši v 
skokih pod obema košema, najvč 
zadetkov pa so dosegli iz hitrih 
protinapadov. Novomeščani so bili 
tokrat dokaj natančni pri metih na 
koš. Strelci so bili: Cerkovnik 10, 
Skube 13, Bajc 14, Kovačevič 2, 
Ivančič 4, Golobič 1, Lalič 13, 
Plantan 21.

Kot smo že omenili, igrajo novo- 
lesovci v naslednjem kolu doma z 
Zaprudjem, ki je  v tem kolu naredil 
Novomeščanom veliko uslugo z 
zmago v Domžalah s 102:101. Odlo
čilno srečanje pa zaradi zasedenosti 
novomeške športne dvorane ne bo v 
soboto, pač pa je prestavljeno, ver
jetno bo v torek ah sredo. Najsi bo 
kakorkoli, Novomeščani morajo 
zmagati in pri tem jim  bo še kako 
dobrodošla pomoč navijačev. In  še 
ena razveseljiva vest iz tabora novo- 
lesovih košarkarjev: po daljšem pre
moru zaradi služenja vojaškega roka 
bo v rumenem dresu ponovno

pitev pred odločilnima srečanjem® 
Novem mestu in Domžalah.

V SKL ZMAGA NOV«; 
MEŠČANK -  V  16. kolu nadalJ® 
vanje prvenstva v SKL za žensk® 
Novomeščanke doma premagale w
ribor s 83:55 (40:32) in ai #*? 
delijo 8. mesto z Libelo z lu ■ , 
kami. V  naslednjem kolu P«

ekip®Novomeščankam v goste 
Kopra. Ko.

V  moški konkurenci pa s® j, 
čevci ponovno ostali praznih « ’ 
saj so doma izgubili proti Kovina« 
s 85:123 (34:62) in ostajajo P° 
kolih na začelju lestvice z eno sam 
zmago. V  16. kolu bodo tekmova® 
Zagorju.

Zmaga s pol mod
II. ZOL: Novi Zagreb. 
Pionir 0 : 3 — Drug' 

tekmo manj  ___.
_ kolPo enotedenskem odmoru 

je znano, odbojkaiji Bovca PreJ -. 
teden niso dopotovali na prvens ^
no srečanje v Novo mesto 
odbojkarji Pionirja v nada4*®gjjj
prvenstva v I I.  zvezni ligi težav
gostovali v Zagrebu in brez -- { 
ugnali tamkajšnjo ekipo. R_ê n i
3:0 (5, 15, 6) govori o vnov 
lahki zmagi gostov, ki tako P0̂  
Mežice edini kandidirajo za 
lestvice.

das°Poročila iz Zagreba govore 
pionirjevci igrali le s pol m° ei’JL
vendarle ugnali neborbene cdoma®1'

ne, ki so se že vnaprej sprtj—- g 
porazom. Najboljša med gostl j„ 
Novega mesta sta bila Brule® 
Vernig. ioa ;

Pionir: Vernig, Primc, Kosmi ’ j 
Pečar, Škrbe, Graberski, Ceri13 ’ j 
Brulec, Babnik. j»a.

S s re č a n je m  m an j so  N o v o m ® ,. 
i  p o  e n a js t ih  k o l ih  z  2 0  to čk am  i

aznfli.1

ni po enajstih '~~Trnl,e0
enim samim porazom na
mestu, vodijo pa Možičani z “ - <j. 
točkama (in eno tekmo več) P1® „
nosti. Mogoče še zanimivos* 
neodigranem srečanju pretek*0 . 
boto med Pioniijem in RoVtiaSuuuio meu nomijem in "  Vaj® 
Bovčani vneto zatijujejo, da o ® 
mrania niso bili pravočasno obves.igranja niso bili pravočasno 0 ..„nr 
ni, medtem ko dokazila, k ijih  m
jo Novomeščani, govore drtigač®'•

V naslednjem kolu prihaja v N 
mesto ekipa Kamnika. V

V SOL ZMAGA IN PORAZ '  
nadaljevanju prvenstva v SOL. 
odbojkarji Mokronoga izgubili o y. 
z Izolo 1:3 ( - 5 ,  6 , - 7 ,  - 5 ) ,K °C® 
ke pa so v gosteh premagale M1’® 
3:1 ( -1 2 ,1 3 ,9 ,1 4 ) . •*<,

V naslednjem kolu f?°* £ey 
Mokronožani pri Železarju,
ke pa igrajo doma z vrsto Gori)

KO CEVCI 
V ZO R N I 

O R G A N IZA TO R K
bil'1V soboto in nedeljo s° .j, 

Kočevci domačini 25. i'eP’3,,ni
namizi.fškega prvenstva Ill»" ,. .v

tenisu za posameznike in 
v članski konkurenci. Ob 'l  -
vzorni organizaciji NTK v 
jc, ki je prireditev p r ip ^ ija  
telovadnici pri osnovni solL . :f 
omeniti številno udeležbo. >„ 
nastopilo blizu 100 *S7a * niij' 
igralcev. Pri članih jc našlo* 
boljšega že četrtič zapored 
jil Miran Savnik, pri članic®  ̂
bila najboljša Andreja Oj*ler^0- 
pri moških dvojicah Urh mi 
vač, pri ženskih Vesna in A.n 
ja Ojsteršek ter pri m e š a n ih  

vač in Čadeževa. ^

ŠAHOVSKE IZ  
NO VEG A MESTA ^

•  ŠK Novo mesto priprav*ja.A *
prto občinsko 
pričetkom danes ob

to

dvorani DSSS samoupra

prvenstvo 1,1 ĵn>
m g17.30

vnihliuup*«-- .fg -
re sn ih  s k u p n o s ti ,  K id ričev  .^ 1 1  
P rav ico  d o  n a s to p a  im a jo  v s l , , nsK®
7 nnimnni lil katounriiO. t®0®

>
z najmanj 111. kategorijo 
pa bodo odigrali 3 kola.

•  V  nedeljo ob 9. uri bo 
Doma JLA redni mesečni 
potezni turnir za mesec mar® u(l 

o  V  torek, 6. aprila, ob 
bo v sejni dvorani DSSS siso* 
zbor ŠK Novo mesto.

SPOSOJENO T R N jE
10̂ 0

Kaže, da bi bilo ,rebanapr®i
delavskega
vaditi.

razreda kar
(Iz J£

2A>
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Preveč športa za 
premalo denarja?
Pravica in dolžnost sleher- 

J S * števnega človeka in 
občana je, da v okviru samo- 

P avne interesne skupnosti za 
esno kulturo odloča o pro- 

hnZiL ■ telesn°kulturnih dejav- 
/m lj-  STedstvih, istočasno pa 
se l  dolžnost in pravico, da 
tP>t tlV,no ‘n re(lno udejstvuje v 
zJbokultum ih dejavnostih, 
v . , le osnovna naloga telesno- 
nm fJne ■ skupnosti zagotoviti 
kar>y °,stl fobjekte, sredstva, 
stvn, Za akbvno in redno udej- 
dpln,Un>L , čim veojemu številu 
D ‘° Vnib l)odi in občanov." To je  
re sklep problemske konfe- 
rtnvf! °  stanju v telesni kulturi 
sp re id f obč‘ne, k i so ga

teSta W ^ e,i ° K  SZDL 9'
Natančno tri leta zatem (9. 

talen3 so se nekateri, ki 
Dntov. drugače odločajo o 
turp nov°meške telesne kul- 
io ip a ’̂ za °^ r°glo mizo, ki 
lpnLt,^riPrav^° uredništvo Do- 
skune^a bsta' Seja zadnje 
H S *  TK3 Novo mesto je 
upnt6C ^a*a obilico klavrnih 
soiovuev, predvsem pa vtis, da 
o d n o s i med T K S  in  Z T K 0

vodili in izvajali poli- 
«... ,.te'esne kulture, marsikaj 
očift- ^ se več Je bilo tudi 
neo h °  ^ebtvi telesnokultur- 

ga dinarja mimo za to usta-
vte • odborov ZTKO, kar 
D . Je. bilo vodilo razgovora
cnH i teden, na katerem so 
s°delovali:
S Z n i^ i^ d e lj ,  predsednik OK 
Ju . vo mest° .  Jože Peč- 
c. ' . ^Jmk TKS Novo mesto, 
j . , , ” Vidmar, predsednik 
Iva« Novo mesto,
Nnv Kapš’ sekmtar ZTKO  
n.„ ,°  joesto, Jože Flonančič, 
keli ZTKO, Janez Štru-
tov uPravnik športnih objek- 
Ppn V ^ 0vem mestu, Janez 
S u j? ’ tJener AK Novo mesto, 

Kovačevič, trener KK  
kom --S’ Ma*evž Aš, predsednik 

množični šport pri 
D„j  m^ tem sindikatu, in atlet 

aik°  Cujnik.

\E L IK E  p o t r e b e  
m a l o  d e n a r j a

nizar-623 tei?sn°kulturnih orga- 
me«Wp *an' dobila od novo-
K  o J K S 7 -6 7 1-373,65 dinar- 
tednn , l p8a zneska je šlo za 
h°dki 7.ej avnost (osebni do-â issus.resfs
VV7 ’, . Za delovanje ŠŠD in 
P re tan it"  700 000 dinarjev, 
‘djuču Pa so razdelili po
žični • ^  odstotkov za mno- 
vrhunJf, 45 odstotkov za 
Sarki in Rokometu, ko-
^P°rtom ?žJetiki kot vrhunskim 
226 J® bilo tako namenjeno 
Žičnosf8 milijonov, mno- 
^Ulturj' V oovomeški telesni 
več. Pa 28 starih milijonov

Žencey^na u8°tovitev udele-
^ioa teh3! 80! 013 je bila, da 
krijg p sredstev še zdaleč ne 
Kulture r ■ nPvomeške telesne 
sek u.’ SaJ bi bil celoten zne- 
TRS h ®a ZTKO prejme od 
marja besedah Slavka Vid- 
,Vrbunslfiexmal°  cel°  samo za 
jetno ed port- To pa je ver- 

en Poglavitnih vzrokov

^ I t l

za tolikanj vroče krvi, ki jo  je  
povzročila lanska delitev sred
stev v novomeškem športu, ne 
pa tudi edini, kot je  pokazala 
kasnejša razprava.

S IT N I SO D O B IL I VEČ
Jože Pečnik: ..Sredstev za

telesno kulturo je pač toliko, 
kolikor jih  je. Če hočemo vsaj 
približno zadostiti nekaterim 
potrebam, bomo prisiljeni 
razmišljati o smotrnosti nasto
panja nekaterih klubov v li
gaškem tekmovanju. Tako 
imamo že za letos spisek osmih 
klubov, ki si bodo morali za 
jesenske ligaške nastope pri
dobiti posebno soglasje TKS. O 
lanski delitvi sredstev v novo
meškem športu pa velja, da 
odbori ZTKO niso delovali, kot 
bi morali, zapisnikov njihovih 
sej ni, sestajali so se poredkoma 
in prav zaradi tega je prihajalo 
do tega, da so se sredstva v 
ZTKO  delila bolj po obrazih, 
kot po uspehih, oziroma po
trebah dejavnosti; bolj ko je bil 
kdo siten, večje dobil. Po drugi 
strani pa se je dogajalo, da so 
morali posamezniki iz svojega 
žepa zalagati denar za dejavnost 
nekaterih klubov, čeprav vemo, 
da sredstva so, le da jih  mar
sikdaj trošimo nesmotrno.”
. Slavko Vidmar: „V  tej raz
pravi moramo izhajati iz tega, 
kako je v naši občini športna 
dejavnost razširjena in kakšne 
so materialne možnosti za 
njeno delovanje. V  drugi zvezni 
ligi imamo košarko, odbojko, 
ženski rokomet, v Novem 
mestu imamo zelo dobro atle
tiko. Samo za eno tako ekipo bi 
morali na leto nameniti najmanj 
dva do tri milijone dinarjev, za 
celotno telesnokulturno dejav
nost v novomeški občini pa 
smo imeli lani na voljo 760 
starih milijonov. Zato se bomo 
pač morali odločiti, katere 
športe in do katere mere smo 
pripravljeni podpirati in razvi
jati. Če hočemo eno novo
meško ekipo spraviti v prvo 
zvezno ligo, cel naš proračun ni 
dovolj. Vsekakor vsa sredstva 
niso dovolj niti za delovanje in 
razvijanje prioritetnega športa, 
se pravi za atletiko, košarko in 
rokomet.

Mislim, da se bo poslej treba 
na skupščini odločiti, kateri 
šport, klub, društvo ima pre
malo denaija, komu ga vzeti, da 
ga bomo drugemu lahko dali. 
Mi ne smemo dovoliti in si tudi 
predstavljati ne moremo, da bi 
imeli v novomeški občini dva 
rokometna centra, ki imata 
enake želje, ampak ie treba 
vedeti, kdo je vodilni klub. Prav 
tako se moramo dogovoriti, ali 
je sploh smiselno, da mi vla
gamo denar za čisto rekreacijo, 
za kar bi moral skrbeti vsak 
rekreativec posebej.

Skratka, slej ko prej se bomo 
morali občani novomeške obči
ne odločiti, kakšne športe 
bomo podpirali in razvijali, 
kajti jasno je, da nikoli ne bo 
toliko denaija, da bi lahko vse.”

NAJBOLJ OŠKODOVAN  
P R IO R IT E T N I ŠPORT
Ivan Kapš : »Na problemski 

konferenci pred tremi leti smo

se jasno in glasno odločili, kdo 
lahko tekmuje v višjih ligah, 
vendar tega nismo uresničili. Mi 
smo se odločili, da bomo pod
pirali prioritetni šport, šolski 
šport in čisto rekreacijo. Ven
dar odbor za množičnost pri 
ZTKO tega nikakor ni hotel 
sprejeti in se ne strinja s temi 
smernicami. Prav tako še vedno 
ni človeka; ki bo rekel: Jutri za 
ta in ta šport ne damo več 
denaija.

Pri lanski delitvi je bil najbolj 
oškodovan prioritetni šport. 
Prvič zato, ker smo denar delili 
po panogah in ne po klubih; 
tako je moral, denimo, novo
meški ženski rokometni klub, 
ki edini v novomeški občini v 
tem športu kaj pomeni, deliti 
denar z ostalimi rokometnimi 
kolektivi: drugič pa zato, ker 
smo denar za prioritetni šport 
delili na enake dele, ne glede na 
potrebe; tako so atletika, roko
met in košarka dobili vsak po 
eno tretjino. Odbor za vrhunski 
šport se ni lani niti enkrat 
sestal.

Denar, namenjen za razvoj 
množičnega športa, smo delili 
po izdelanih kriterijih. Vendar 
se tudi tu odbor ni redno sesta
jal; še posebej velja to za po
letne mesece, zato sem marsi
kdaj moral odločati na svojo 
roko; po moji oceni sem mimo 
odbora razdelil kakih 10 
odstotkov tega denaija.”

Jože Floijančič: „Odlo-
čitev, da se sredstva za priori
tetni šport delijo po ključu 
vsakemu ena tretjina, je sprejelo 
predsedstvo ZTKO. To iz eno
stavnega razloga, ker druge re
šitve v tistem trenutku pač ni 
bilo, denar pa so klubi potre
bovali za svojo, redno dejav
nost.”

Jože Pečnik: »Da prihaja do 
takih primerov, je  krivo tudi to, 
da ZTKO nima programov fi
nančnih potreb. Tudi v okviru 
prioritetnih panog te stvari niso 
urejene, saj se doslej še ni zgo
dilo, da bi sc rokometaši ali 
košarkaiji usedli za mizo in se 
dogovorili, kako v okviru svoje 
panoge razdeliti denar.

Primer, kaj lahko naredi ne- 
plansko delo, je šolski šport v 
novomeški občini. Ivan Kapš je 
dejal, da je bilo lani za delo 
šolskih športnih društev na
menjenih 700 tisočakov; po
datki v TKS pa kažejo, da sojih 
dobili vsega 130, in to za delo v 
letu 1980, v tem mesecu pa 
pričakujejo denar za delo v 
lanski jeseni. Če bomo delali 
tako, ne bomo nikoli prišli na 
čisto, ampak bomo samo pokri
vali stare dolgove.To se mora 
končati!

Ivan Kapš: „Lahko, da je 
dosedanja praksa delitve de
naija slaba, vendar smo se za 
tak o dogovorili. , Naj pa bo 
poslej ''ugačna'”

Jože Pečnih: -S takim delom 
smo med drugim dosegli tudi 
to, da je veliko inentoijev v 
ŠSD nehalo delati, zato šolski 
šport, ena najbolj množičnih 
oblik športne dejavnosti, vidno 
nazaduje.”

D RAG A LIGAŠKA  
TEKM O VANJA

Matevž Aš: Pri oblikovanju
programov je premalo čutiti po
trebe in želje delovnih ljudi, 
premočan pa je vpliv posa
meznih klubov. V  Novem me
stu smo prioriteto določali po 
klubih, ne po panogah; mi smo 
se vedno pogovaijali o košarkar
skem klubu, ne pa o košarki v 
novomeški občini, o odbojkar
skem klubu, ne pa o odbojki 
itd. Zato je šel tako rekoč ves 
denar v klube, ki delujejo v 
Novem mestu, večina prebival
cev novomeške občine pa živi 
zunaj občinskega središča. Go
vorim kot predsednik TVD  

.Partizan iz Straže. M i smo pri
siljeni tekmovati v II .  republiški 
košarkarski ligi, če sploh hoče
mo tekmovati. Tovrstna ligaška 
tekmovanja nikakor niso poce
ni, toda če 10 ali 20 mladih 
košarkarjev nočemo prepustiti 
ulici in gostilni, moramo ta 
denar zbrati. Veliko ceneje bi 
bilo tekmovanje v medobčinski 
ali regijski ligi, vendar nam re
publiški športni vrhovi zaradi 
dosedanje neaktivnosti ne za
upajo organizacije takih tekmo
vanj.

Iz- vsega naštetega (da ne 
govorim o pogojih za delo, ka
drih, itd.) je razvidno, da so 
klubi izven Novega mesta v 
podrejenem položaju. Kolikor 
smo sitni, toliko denarja pač 
dobimo.”

Slavico Vidmar: »Strinjam se, 
da je  treba omogočiti tekmo
vanje v občinskih, oziroma 
regionalnih ligah, vendar mora
mo istočasno poudariti, da smo 
ta denar namenili le za to, da 
mladino odtegnemo slabim vpli
vom, ne pa zato, da se bodo ti 
rekreativni klubi pričeli sčaso
ma primerjati z našimi vrhun
skimi športnimi kolektivi. Zave
dati se morajo, da bodo njihovi 
najboljši igralci svojo kariero 
nadaljevali v klubu, ki je dolo
čen za nosilca te športne pano
ge. Lokalnim interesom je treba 
v takih primerih pač pristriči 
peruti.”

A T L E T I V  
NAJSLABŠIH  
R A Z M E R A H

Janez Penca: »Danes smo ve
liko slišali o razdrobljenosti in 
rivalstvu v posameznih športih. 
Za atletiko lahko rečem, da 
podobnih težav nima. Mi smo 
legijski klub, v katerem imamo 
atlete iz Novega mesta. Dolenj
skih Toplic, Trebnjega, Krške
ga, Črnomlja, Semiča, in še iz 
kje. Ponovno pa moram opozo
riti na razmere, v katerih treni
rajo naši atleti. Mislim, da bi se 
dalo na našem stadionu marsi
kaj narediti, kljub temu da nam 
je  za sedaj jasno, da v tem času

Jože Pečnik

ne bo popolne obnove stadiona, 
kot je bilo predvideno. Jeseni 
smo se atleti sami lotili dela, da 
bi končno dobili umetno maso 
na skakališču, metališču in po
možno Sprintersko stezo, saj 
brez tega dandanes ni moč kva
litetno delati. Vendar je treba 
vedeti, da si novomeški igralci 
tenisa niso sami zgradili igrišč, 
in tako si tudi atleti ne moremo 
sami zgraditi stadiona.”

Slavko Kovačevič: »Neuskla
jenost v novomeški telesni kul
turi najbolj občutimo na lastni 
koži izvajalci. Seveda je pa res
nica ta, da se klubaštvo in 
razprtije ne rojevajo med šport
niki, nasprotno, mi smo med 
seboj prijatelji, pač pa med 
športnimi funkcionaiji. Da res
nično ni vse tako, kot bi mora
lo biti, kaže tudi primer nas 
košarkaijev. Na višku tekmoval
ne sezone, ko potrebujemo naj
več sredstev za ligaške nastope, 
potovanja, dobimo celo manj 
denaija kot ženski rokomet v 
tako imenovani mrtvi sezoni.”

Janez Štrukelj: »Za pona
zoritev finančnih težav novo
meškega športa sem izračunal, 
da bi ženski rokometni klub 
Novo mesto za nastopanje v II .  
zvezni ligi potreboval najmanj 
86 starih milijonov, lani pa smo 
jih  dobili vsega 53.

Za redno dejavnost TKS, 
ZTKO  in Upravo športnih 
objektov, kjer je zaposlenih 
skupaj 13 ljudi, smo lani pora
bili 465 starih milijonov, že 
danes pa nekateri ugotavljajo, 
da takšna kadrovska zasedba ni 
kos vsem nalogam. Tudi ta pri
mer kaže, daje denaija v novo
meški telesni kulturi premalo za 
vse. In  ker kaže, da ga več 
zaenkrat ne bo, je treba čimprej 
reči, komu bomo v prihodnje s 
finančne plati še omogočili do
seganje za naše razmere vrhun
skih rezultatov.”

VEČ  POMOČI 
SZDL

Boris Škedelj: »Današnji po
govor je pokazal na nekaj sla
bosti, k i teijajo takojšnje ukre
panje, in vse kaže, da bo imel 
svet za telesno kulturo pri OK 
SZDL, ki ga tačas ustavljamo, 
kaj delati. Enako tudi ugotavlja
mo, da SZDL ni dovolj sledila 
sprejetim sklepom in stališčem 
zadnje problemske konference 
o telesni kulturi v novomeški 
občini izpred treh let. Bilo bi 
seveda nesmiselno pričakovati, 
da bo novoustanovljeni svet za 
telesno kulturo čez noč odpra
vil vse napake, kajti njegova 
vloga bo predvsem povezovati 
in usmerjati novomeško telesno 
kulturo, vse ostalo pa je bolj ali 
manj v rokah tistih, ki jim  je 
današnji razgovor neposredno 
razkril, da dosedanji način dela 
marsikdaj ni bil najboljši.”

Čeprav je razgovor minil brez 
sklepov, je  dovolj jasno nakazal,

Ivan Kapš

Jože Florjančič

ČETRTO  LETO  
SKLEPOV

Na zadnji problemski 
konferenci OK SZDL Novo 
mesto pred tremi leti, k i je  
bila namenjena stanju v te
lesni kulturi, so bili med 
drugimi sprejeti naslednji 
sklepi:

-  panogama, ki spadata v 
republiško prioriteto (atletika in 
košarka) je  potrebno zagotoviti 
vse pogoje za vadbo in tekmo
vanja: objekte, materialna sred
stva in kadre;

-  programi nekaterih panog, 
k i nimajo objektivnih pogojev za 
to, da postanejo prednostne, niti 
za to, da bi ob navedenih pogo
jih  izoblikovale selekcijo, kažejo, 
da se vse preveč sredstev name
nja aktivnosti posameznikov v 
obliki udeležbe na vrhunskih 
seminarjih, tekmovanjih itd., 
manj pa množični dejavnosti. 
Zato je potrebno v ZTKO do 
programov posameznih društev 
zavzeti kritičen odnos in zavzeti 
stališče, katere dejavnosti in do 
kakšnega nivoja naj se financira

jo -  pri financiranju posameznih 
dejavnosti je nemogoče zadržati 
proračunski odnos, ampak je 
treba financirati dejavnost oziro
ma akcije; ’

-  oceniti je treba 
tudi dosedanji način organizi
ranja telesnokultumih organi
zacij, oziroma društev. Dose
danji način organiziranja ni naj
ustreznejši. Pri ZTKO morajo 
obstajati strokovni odbori za po
samezna področja, ki bodo no
silci rekreativne in tekmovalne 
dejavnosti panoge. Samo najkva
litetnejše občinske selekcije, k i 
naj bi se združevale v enotnem 
športnem društvu, bi se glede na 
tekmovalni sistem lahko registri
rale kot klubi;

-  pregled finančnih poročil 
za leto 1978 kaže, da gre za 
dokajšnjo neurejenost finančne
ga poslovanja precej družbenih 
sredstev. Zato bi morala športna 
društva urejati finance enotno v 
krajevnih skupnostih, za selekci
je pa bi bilo nujno pri ZTKO  
organizirati finančni servis.

kje in kaj je  potrebni? spremeni
ti v novomeški telesni kulturi, 
da napak in dvomov, ki jih  je  
prinašala stara praksa, v prihod
nje ne bo več. Konec koncev 
novomeško telesno kulturo še 
zmeraj zadolžuje Bloudkovo 
priznanje, ki so ga športni de
lavci Novega mesta dobili pred 
leti za dosledno izvajanje spreje
tih portoroških sklepov.

ANDREJ B A R TE U  
BOJAN BUDJA

Darko Cujnik

Slavko Vidmar

Slavko Kovačevič

Janez Štrukelj Matevž Aš Janez Penca
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IZPOSOJANJE V O Z IL  V NOVEM  
MESTU~.-Naid trg 6, telefon:
(068) 2 3 -9 3 7 , te le x : 35811 Y U  KOM NOV(TELEVIZIJSKI SPORED^

19. I I I .

petek 
1
8.50 T V  V  SOLI: Koledar, Angle
ščina, T V  gledališče
10.00 POROČILA
10.05 T V  V  SOLI: Zgodovina, Iz 
kockice, Risanka, Ne vprašajte me
ne, Mali program, Risanka, Izobra
ževalna reportaža. Zadnje minute
17.25 POROČILA
17.30 KAJ JE NOVEGA NA POD
STREŠJU
18.00 TELESTART 81, glasbena 
oddaja
18.30 OBZORNIK
18.45 PRED IZB IR O  POKLICA:

POKLICI V  GEOLOGIJI IN
RUDARSTVU
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E V N IK
19.55 VREME
20.00 SKAG

Na sporedu bo prva od osmih 
oddaj ameriške nadaljevanke, ki bo 
prikazala življenje in delovanje Ame- 
rikancev srbskega porekla v 
Pitsburghu. Glavni junak je iz druge 
generacije priseljencev, je železarski 
delavec, igra pa ga Karl Maldcn.
21.10 NE PREZRITE
21.25 T I D N E V I, T A  LETA: F IL M 
SKA KRONIKA 1955
22.10 SPREMLJAJMO, SODE
LUJMO
22.20 NOCNL KINO: M IM I K O V I
NAR Mafija, sindikalno gibanje v

veliki tovarni, ljubezen, otroci, 
maščevanje in še kaj -  okoli našte
tih zadevščin se bo vrtela pripoved 
italijanskega filma, ki ga je 1971 
zrežirala Lina Wertmuellcr, igrajo pa 
Giancarlo Giannini, Marginella Meja- 
to, Agostina Belli, Luigi Diberti, 
Elena Fiorc in drugi.
00.10 POROČILA

17.10 Dnevnik v madžarščini -  17. 
30 Dnevnik -  17.45 Otroška zabav
na oddaja -  18.15 Mladinska oddaja
-  18.45 Zvezde, ki ne ugasnejo -
19.30 Dnevnik -  20.00 Glasbeni 
atelje — 20.50 Zagrebška panorama
-  21.05 Vidiki -  21.55 T i in jaz 
(sovjetski film)

20. I I I .

sobota 
1
8.00 POROČILA
8.05 R. Strauss: T IL LO V E  DO
GODIVŠČINE
8.25 KUHINJA PRI VIOLINSKEM  
KLJUČU: ZGODBA O LISTKU
8.55 KAJ JE NOVEGA N A  POD- 
STR F. S JI J
9.25 OTROK IN  IGRA: N A R E D I
MO IG RAČO  TU D I SAMI
9.50 SLALOM ZA MOŠKE, prenos 
1. teka iz Kranjske gore
11.25 PISANO SVET: BELO V  
BELEM
11.55 PO SLEDEH NAPREDKA
12.25 SLALOM ZA MOŠKE, pre

nos 2. teka iz Kranjske gore
13.30 MESTA: NEW YORK
14.20 POROČILA
14.40 VOJVODINA : Ž E LE ZN I
ČAR. .prenos nogometne tekme
16.30 CICIBAN, DOBER DAN: NA  
R O ŽN IK U
16.45 R A D N IC K I : PAR TIZAN, 
prenos košarkarske tekme

18.10 RISANKA
18.25 MUPPET SHOW (gostuje 
DIA N A  ROSS)
18.50 NAS KRAJ: ŠENTVID  PRI 
STIČNI
19.00 ZLA TA  PTICA: M A R TIN  
KRPAN
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DN E VN IK
19.55 VREME
20.00 T V  K R IŽA N K A

21.45 ZRCALO TEDNA
22.00 T A TO V I, KOT SMO MI,
ameriški film

Zgode in nezgode dveh zaljubljen
cev v času velike gospodarske krize. 
O tem bo govoril film, ki ga je 
Robert Altman 1974 posnel po isto- 
naslovnem romanu E. Andersona. 
Glavne vloge igrajo Keith Carradinc, 
Shelley Duvall, John Schuch in 
Louise Fletcher.
00.00 POROČILA

18.25 Koncert nagrajencev jugoslo
vanskega natečaja glasbenih umetni
kov -  19.00 Slovenska folklora -
19.30 Dnevnik -  20.00 T V  kaseta: 
Saška Petkovška -  20.30 Poezija -
21.05 Poročila — 21.10 Človek in 
čas -  21.55 Športna sobota

21. I I I .

nedelja 
1
8.10 POROČILA
8.15 Ž IV Ž A V
9.10 V R O C l VETER
10.10 K AŽIPO T
10.30 CEZ T R I GORE: DEK LIŠKI 
NONET CARMEN
10.55 ODHOD ŠTAFETE M LADO
STI, prenos iz Prilepa
12.00 LJUDJE IN  ZEMLJA
13.00 ZNANJE -  IMETJE

14.35 POROČILA
14.40 DOLGO POTOVANJE DO
MOV, ameriški film Pripoved o po
morskem trgovcu, ki ob nekem pri
stanku malce pregloboko pogleda v 
kozarec in razpreda neuresničljive 
sanje o dobrih odnosih med trgovci, 
je John Ford posnel po drami Euge- 
na 0 ’Neila. Igrajo John Waync, Tho
mas Mitchell, lan Hunter, Ward 
Bond in drugi.
16.20 ZAKAJ IN  ZATO
17.20 ŠPORTNA POROČILA
17.35 SESTANEK V  N EB O TIČ N I
KU
18.30 HAJDUK CRVENA  
ZV E ZD A , reportaža o nogometni 
tekmi

19.00 RISANKA
19.24 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 NEPOKORJENO MESTO
21.30 ŠPORTNI PREGLED
22.15 POROČILA

15.30 Zvezda je rojena (ameriški 
film) -  17.15 Nedeljsko popoldne 
— 18.30 Hajduk : Crvena zvezda 
(reportaža o nogometni tekmi) -
19.00 Risanke -  19.30 Dnevnik -
20.00 Zgodbe o jazzu -  20.45 
Včeraj, danes, jutri -  21.00 Gledal
ci in T V  -  21.35 Nana

22. I I I .

ponedeljek 
1
8.45 T V  V  ŠOLI: Koledar, Povej 
mi, povej. Šolski muzej, Sodobna 
afriška književnost
10.00 POROČILA
10.05 T V  V  ŠOLI: Materinščina, Iz 
kockice, Risanka, Naš kraj, Kaj je 
kič, Risanka, Iz arhiva šolske TV , 
Zadnje minute
16.00 KMETIJSKA ODDAJA
17.00 POROČILA

17.05 MESTA: CHICAGO
17.55 DRUŽBENA SAMOZAŠČI
TA: ZAČASNA N A STANITEV  
PREBIVALSTVA
18.30 OBZORNIK
18.45 M LADINSKA ODDAJA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E VN IK
19.55 VREME
20.00 35 MM -  F ILM SKA D ELA V
N ICA V  drevišnji oddaji o filmu 
bodo sodelujoči govorili o ženski v 
raznih obdobjih filmske zgodovine, 
sledilo pa bo še več tem, med 
drugim bo beseda tekla o doku

mentarnem filmu Kreše Golika Od 3 
do 22, predstavljen bo tudi film  
Maijetice Vere Chytilove, ki ga bo
mo lahko gledali v petek.
21.50 V  ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini -
17.30 Dnevnik -  17.45 Lukičiada —
18.00 M iti in legende — 18.15 Izo
braževalna oddaja -  18.45 Glasbena 
medigra -  18.50 Športna oddaja -
19.30 Dnevnik -  20.00 Znanost in 
mi -  20.55 Zagrebška panorama -
21.15 Lice ob licu

23. I I I .

torek 
1
9.00 T V  V  ŠOLI: Koledar, Pomlad. 
Prijateljstvo, Zanimivo potovanje, 
Dnevnik 10
10.00 POROČILA
10.05 T V  V  SOLI: Rastlinski labo
ratorij, Kraji in ljudje. Risanka, 
Književnost in jezik, Govori Eva 
Ras, Risanka, Tečaj kitare. Zadnje 
minute
15.40 ŠOLSKA TV: Mednarodno

?7
iriznanje, Jedrsko orožje in zaščita 
'.1 0  POROČILA

17.15 SLOVENSKE U U D S K E  
PRAVLJICE: O M LA DENIČU, KI 
JE GRAH POBIRAL
17.30 JUGOSLOVANSKI NARODI 
V  PESMI IN  PLESU: LEVACK A  
STVATBA
18.00 PUSTOLOVŠČINA
18.30 OBZRONIK
19.45 OBRAMBA IN  SAMO
ZAŠČITA
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 D N E V N IK
19.55 VREME

20.00 ODPRTO ZA USTVARJAL
NOST
20.45 E. Zola: NANA
21.45 V  ZNAMENJU

17.10 Dnevnik v madžarščini -
17.30 Dnevnik -  17.45 Otroška 
oddaja -  18.15 Knjževnost -  18.45 
Zabavna medigra -  19.30 Dnevnik 
-  20.00 Narodna glasba — 20.45 
Narodni heroj Nikola Djurkovič -
21.35 Zagrebška panorama -  21.50 
Izviri

24. I I I .

sreda 
1
9.00 VELESLALOM ZA MOŠKE, 
irenos 1. teka iz San Sicaria
1.30 VELESLALOM ZA MOŠKE, 

nenos 2. teka iz San Sicaria
20 VELESLALOM ZA MOŠKE, 

snetek iz San Sicaria
7.30 POROČILA

17.35 CICIBAN, DOBER DAN: PO 
LO V Č EV IH  STOPINJAH
17.50 D R U Ž IN A  SMOLA

E
E

18.15 OKROGLI SVET
18.30 OBZORNIK
18.45 KOROŠKA POJE
19.15 RISANKA
19.26 ZRNO DO ZRNA
19.30 DN E VN IK
19.55 VREME
20.00 F IL M  TEDNA: F. I. S. T. 

Ameriški film z gornjim naslovom

5ovori o možaku iz Clevelanda, 
unak je najprej prevoznik; ko ga 

odpustijo, ustanovi poseben sindi
kat, ker pa še nima miru, se poveže 
z mafijo . . . Delo je posnel dokaj 
znani režiser Norman Jevvison, igra

jo  pa Sylvester Stallone, Rod Stei- 
ger, Peter Boyle, David Hoffman in 
drugi
22.20 MAJHNE SKRIVNOSTI VE
L IK IH  KUHARSKIH MOJSTROV
22.25 V  ZNAMENJU

16.15 Čas za pravljico -  16.45 
Finalna tekma za jugoslovanski po
kal v košarki -  18.15 Aktualnosti -
18.45 Zeleni kabaret -  19.30 Dnev
nik -  20-00 Kultura danes -  20.45 
Zagrebška panorama -  21.05 K. I. 
Galcinski: Zelena goska

25. I I I .

četrtek 
1
9.00 VELESLALOM  ZA ŽENSKE, 
prenos 1. teka iz San Sicaria
11.30 VELESLALOM ZA  
ŽENSKE, prenos 2. teka iz San 
Sicaria

14.25 ŠOLSKA TV: Mednarodno 
priznanje, Jedrsko orožje in zaščita
16.00 VELESLALOM ZA  
ŽENSKE, posnetek iz San Sicaria
17.10 POROČILA
17.15 GLASBA ZA  CICIBANE: 
PEDENJPED

17.30 KUHINJA PRI V IO L IN 
SKEM KLJUČU: JANEZ IN  F IŽ O 
LOVKA

18.00 M O ZAIK KRATKEGA  
FILM A
18.30 OBZORNIK

18.45 M LADI ZA M LADE: K U L
TURNA BONBONIERA

Namen odaje z dokaj nenavadnim 
naslovom je prikazati nadaijene mla
de predstavnike raznih umetnostnih 
smeri na slovenskih visokih šolah in 
akademijah. Nastopali bodo igralca, 
komponist, flavtist, slikar in plesal
ka.
19.10 RISANKA
19.26 ZRNO  DO ZRNA
19.30 DNEVNIK

19.55 VREME
20.00 BOBU BOB
21.35 RAJMONDA, sovjetska ba
letna oddaja
22.15 V ZNAMENJU

15.55 Budučnost : Sarajevo (prenos 
nogometne tekme) -  17.45 Brani
mirjeve tegobe -  18.15 Znanost -  
18. 45 Banatske pripovedi -  19.30 
Dnevnik -  20.00 Kino oko -  22.30 
24 ur

Zvedeli smo...
da na pultih posebnih prodaj 
v kletni etaži Trgovske hiše 
Maximarket v Ljubljani pro
dajajo ta teden žičnike (žeb
lje). Za 1 kg 50 mm žični- 
kov je potrebno odšteti 
83,07, za 1 kg 60 mm žični- 
kov 79,11 in za 1 kg 80 mm 
žičnikov 77 ,80 dinarjev.

Na pomlad je potrebno na 
avtomobilu zamenjati marsi
kateri del, ki so ga poškodo
vale sol in zimske vozne 
razmere. Zato ne bo odveč 
obisk avtooddelka, ki ima na 
zalogi različno opremo in 
kozmetiko za nego vozila. 
Imajo tudi veliko izbiro 
koles in mopedov, ki bodo v 
toplejših dneh zamenjali 
drag prevoz z avtomobilom.

Pomlad je ponavadi čas 
prenove stanovanj. V  dru
gem nadstropju v Maximar- 
ketu imajo na zalogi tapete, 
talne obloge in zavese. Prav 
tako bo potrebno obnoviti 

osebno garderobo.
V  drugem nad

stropju so dobili večjo koli
čino (Rostfrei) kuhinjske 
posode.

®  I Hertz
Rent a Car

O B V E STILO

DO ..K O M U N A L A "  
Novo mesto obvešča, da je s
1. 3. 1982 pričelo obratova
ti javno odlagališče odpad
kov v Leskovcu pri Brusni
cah. Delovni čas odlagališča 
je vsak delovni dan od 6. do 
16. ure, ob sobotah pa od 6. 
do 13. ure.

Odlaganje odpadkov na 
odlagališču v Žabjeku je od
1. 3. 1982 strogo prepoveda
no.

Delovna organizacija „K O STA K ", Krško 
Komisija za delovna razmerja

objavlja
naslednja prosta dela in naloge:

1. Opravljanje pomožnih komunalnih del -  čistilci, 
10 izvrševalcev, za gradbišče NE, za določen čas 
(za DE Komunalo)

2. Opravljanje pomožnih komunalnih del čistilke, 
2 izvrševalki za gradbišče ME, za določen čas (za 
DE Komunalo)

3. Opravljanje pomožnih komunalnih del, 5 izvrse- 
valcev za nedoločen čas, (za DE Komunala) 
poskusno delo dva meseca

4. Opravljanje enostavnih gradbenih del -- 10 izvrše
valcev za določen čas (za DE Gradbeništvo), 
poskusno delo dva meseca

5. Opravljanje cestarskih del (PK cestar za okoliš  
Raka za DE Ceste), 1 izvrševalec za nedoločen 
čas, poskusno delo dva meseca

6. Opravljanje zahtevnih tesarskih del (za DE 
Ceste), 1 izvrševalec za nedoločen čas, poskusno 
delo dva meseca

7. Opravljanje zahtevnih zidarskih oz. železokriv- 
skih del (K V  železokrivec), 1 izvrševalec za 
nedoločen čas (za DE Gradbeništvo), poskusno 
delo dva meseca

8. Opravljanje zahtevnih pečarskih del (K V  pečar), 
2 izvrševalca (za DE Gradbeništvo) za nedoločen 
čas, poskusno delo dva meseca

9. Opravljanje zahtevnih zidarskih del (K V  zidar) 
10 izvrševalcev (za DE Gradbeništvo) za nedolo
čen čas, poskusno delo dva meseca.

Pismene prijave s kratkim  opisom dosedanjega dela in Z 
dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati v 15 dneh 
po tej objavi pošljejo na naslov: „ K 0 S T A K " , Krško, Cesta 
krških žrtev 11.
O izidu izbire bodo kandidati obveščeni v 15 dneh po 
poteku roka za zbiranje prijav.
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ni
novoles

„N O VO LES", lesni kombinat 
Novo mesto — Straža, n. sol. o.

V  Šolskem letu 1 9 8 2 /8 3  razpisujemo naslednje kadrovske štipendije:
TO Z D
Tovarna vezanih plošč 
Straža

Tovarna drobnega pohištva, 
Straža

Tovarna gugalnikov.
Dvor

Ž A G A , Straža

Tovarna stilnega pohištva. 
Straža

Tovarna ploskovnega pohištva. 
Novo mesto

Tovarna plastificiranih iveric. 
Soteska
Tovarna energetskih storitev, 
Straža

Tovarna kopalniške opreme, 
Metlika
Strojna industrija in gradbeni 
material, Brestanica 
Tovarna akrilnih proizvodov, 
Trebnje  
BOR, Krško

LIPA , Kostanjevica 
Delovna skupnost strokovnih 
služb. Straža

PRO G RAM
— obdelovalec lesa
— lesar
— ključavničar
— obdelovalec lesa
— lesar
— lesar širokega profila
— obdelovalec lesa
— lesar
— lesar širokega profila
— obdelovalec lesa
— lesar
— lesar širokega profila
— obdelovalec lesa
— lesar
— lesar širokega profila
— lesarski tehnik
— obdelovalec lesa
— lesar
— lesar širokega profila
— obdelovalec lesa
— lesar
— strojni ključavničar
— vzdrževalec vozil (avtomehanik)
— kuhar
— kmetijski procesničar

— oblikovalec kovin

— dipl. ing. kemijske 
tehnologije
— lesar širokega profila
— lesarski tehnik
— lesar širokega profila
— dipl- politolog (smer SLO)
— dipl. ing. lesarstva
— dipl. ing. elektrotehnike
— dipl. pravnik
— dipl. ekonomist

Š T E V IL O  ŠTIP-
5
6 
1

10
7
5 
2 

2 
1
6 
5 
4
3  
10 
2 
1
4  
4  
2 
2 
1 
1 
1 
1 
1

1
2
1
2
1
1
1
1
1

Prijave za razpis kadrovskih štipendij pošljite na naslov: N O VO LES, kadrovsko-socialna 
služba, 68351 S T R A Ž A , najkasneje do 30. junija 1982.
Vlogo (izpolnite jo na obrazcu DZS 8 .4 0 ), kateri priložite:

-  potrdilo o vpisu v šolo
-  potrdilo o premoženjskem stanju družine
-  potrdilo o dohodkih staršev v preteklem letu,

ilahko pošljete takoj, overjen prepis oz. fotokopijo zadnjega spričevala pa po končani šob 
oz. najkasneje do 30. junija 1982. O dodelitvi štipendije vas bomo obvestili najkasneje v 
15 dneh po preteku roka za oddajo vlog.
Za poklice obdelovalec lesa, lesa in lesar širokega profila se bodo učenci letos prvič šolal*v 
Novem mestu v Centru tehničnih šol. Načrtovan je vpis v tri oddelke (90 učencev)- 
Matična Srednja lesarska šola Škofja Loka in DO Novoles bosta vsem učencem "  
štipendistom nudili vse ugodnosti pri nabavi učbenikov. Podrobnejše informacije o vp*sU 
in pogojih lahko dobite v kadrovsko-socialni službi DO Novoles (tel. 8 4 —53 0  int. 38), ki?1! 
lahko dobite v ta namen pripravljeno brošuro „LESA R  BO M ". Da se boste lažje o d lo č i1 
naj dodamo samo še, da poklic lesarja že dolgo ni več samo „m oški" in da zaposlujejo  
preko 40 odstotkov žensk.
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Rešitev iz prejšnje številke

- Tffiuumu:

Molčanje je velik dar.
F -M . DOSTOJEVSKI

^akokr̂ Sreča Je naključna in

‘ S s j s f c r 1 ttboi
A. GIDE

Oči otroka so oči umetnika.
S. GRUM
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Tudi moške pričaka mena
Pednjih letih se tudi v moškem dogodijo spremembe 

1Bžave so lahko hude, vendar vedno le prehodne

tudi Petem desetletju življenja čaka 
PreobrM°lke P°doben življenjski 
t. j ’ 1501 ga doživljajo ženske v 

menopavzi. Seveda se primoških
fiziolo«, ne d°gajajo tako temeljite 
skah sPremembe kot pri žen- 
sp0| ’ 7 endar mora tudi močnejši 
Ne^a, ° Z' majhen duševni pekel, 
nekaj n Prez‘ye težavno obdobje v

toženi"!!5?0'11’ se Preb>jaj0 
drugi êt’ Pr* tem en* ^
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kos težavam, ki so jih prinesla 
srednja leta.

Še posebej opozarjajo pred preti
ranim uživanjem alkohola in kaje
njem, pa tudi pred iskanjem novih 
ljubezenskih zvez. Ta početja nam
reč pustijo lahko posledice, ki ne 
minejo s končano menopavzo.

Za dobro ljudi
Znanstveniki okužili opico 

z gobavostjo

Na svetu je kakih 12 milijonov 
trpinov, ki trpijo zaradi gobavosti, 
strašne bolezni, ki že stoletja redči 
človeški rod. Medicina je v boju s to 
nalezljivo boleznijo dosegla že lepe 
uspehe, vendar pa bolezni še vedno 
ni učinkovito kos, zato so razveselji
ve novice, da je strokovnjakom 
uspelo presaditi gobavost na vrsto 
afriške opice. Doslej je med vsemi 
živalmi uspelo okužiti le pasavca, 
zato so bile laboratorijske raziskave 
gobavosti zelo omejene.

Afriška opica ima podoben imo- 
nološki sistem kot človek, zato je 
bolj primeren predmet znanstvenih 
raziskav kot pasavec.

Prvo opico je znanstvenikom 
uspelo okužiti že pred dvema 
letoma, vendar vse do pred kratkim  
niso zanesljivo vedeli, ali gre res za 
pravo gobavost. Šele ko jim  je 
uspelo bolezen prenesti z opice na 
štiri druge, so imeli v rokah 
zadosten dokaz.

Zdaj je na vrsti dolgotrajno 
laboratorijsko delo, ki bo morda 
nekega dne rodilo sadove -  učinko
vitejši način zdravljenja te fmde 
bolezni.

Nov dragulj
K znani četi dragega ka

menja bo poslej treba prište
vati še novinca: diamantom, 
rubinom, safirjem, smarag
dom, akvamarinom, topa
zom, ametistom, spinelom 
in krizoberilom seje priklju
čil kraljevski lavulit, geolo
gom poznan kot sugUit. V  
dragoceno plejado draguljev 
so kamen uradno uvrstili 
pred dobrim letom. Odlikuje 
ga škrlatna prosojna barva, 
pa tudi to, da je med vsemi 
naj redkejši.

Na borzi dragega kamenja 
se je kraljevskemu lavuliti 
letos cena krepko dvignila. 
V  dobrem letu svojega pri
znanega obstoja je karat tega 
dragulja dosegel že ceno
1.000 dolarjev, kar nikakor 
ni malo, če ga primerjamo z 
diamantom, ki slovi kot 
nesporno najdražji med vse
mi dragulji. Karat prvo
vrstnega diamanta stane
3.000 do 5.000 dolarjev.

Sugilit so najprej v manj
ših količinah našli na Japon
skem in v Indiji, vendar je 
bil mineral slabe kakovosti. 
Šele ko so leta 1980 v Južni 
Afriki v nekem rudniku 
mangana naleteli na zelo 
čiste primerke sugilita, se je 
začela mineralova pot med 
dragulje. Da gre za dragoce
nost, je prvi zavohal dragu
ljar Randy Polk iz Phoenixa, 
ki je danes lastnik dobre 
polovice vseh kraljevskih 
lavulitov.

Kri ni pomirila bogov
Arheologi razkrili 37 stoletij star obredni umor

Traktor odpisan?
Cez 50 let se bodo po 
poljih p re lik a li nekakšni 

odri

Traktor je odpisan, menijo na
črtovalci bodočega kmetijstva. To 
nadvse koristno napravo, ki je v 
mnogočem spremenila težaško 
kmečko delo, bo v naslednjem 
stoletju nadomestil sistem premič
nih odrov, zatrjuje John Matthews, 
ki se ukvarja z bodočno kmetijsko 
tehnologijo.

Premični odri, dolgi kakih 30 
metrov, bodo služili kot obdelovalni 
stroji. Premikali se bodo na kolesih 
po utrjenih tirih med njivami, ki 
bodo imele enake razsežnosti kot 
poljedelski odri. Kmet, ki bo odre 
vozil, bo tako naenkrat obdelal 
celotno njivo, pognojil jo bo, 
razoral, branal, posejal ali posadil, 
kakršen program bo pač vključil v 
vsestransko uporabno napravo.

Med prednostmi takšnega polje
delskega stroja navaja Matthews 
racionalnejšo obdelavo, manjšo po
trošnjo goriva, možnost uporabe 
računalnika, ki naj bi med opravi
lom analiziral sestavo zemlje idr. ter 
na koncu še boljši in za 15 odst. 
večji pridelek, kolikor ga gre zdaj v 
izgubo zaradi tega, ker kolesa 
poljedelskih strojev vozijo po obde
lanih površinah.

Bilo je pred 3.700 leti, ko je 
strašanski potres silovito majal otok 
Kreto. Od strahu in groze ponoreli 
ljudje so klicali na pomoč bogove. 
Neki duhoven je v obupu segel po 
zadnjem ukrepu, za katerega je 
vedel: bogovom je v malem svetišču 
ob vznožju gore Yiouktas žrtvoval 
človeka. Vendar je bil tudi krvavi 
obred zaman. V  potresnih sunkih se 
je streha svetišča podrla in pokopala 
pod seboj svečenika in njegove 
pomočnike z žrtvijo vred. Razdeja
no svetišče je nato zajel še ogenj, ki 
seje razširil iz oljnih svetilk.

Tej pradavni tragediji so prišli na 
sled arheologi z atenske univerze, ko 
so leta 1979 poskusno izkopavali na 
pobočju Yiouktasa blizu Arhanesa. 
Naleteli so na ostanke lončevine, na 
katerih so zasledili črke starodavne 
minojske linearne A pisave, katere 
arheologom vse do danes še ni 
uspelo razvozlati. Ko so najdišče 
sondirali še globlje, so naleteli na 
kose apnenca, za katere se je 
izkazalo, da so ostanki manjšega 
kamnitega kipa.

To je bilo dovolj, da so arheologi 
sklenili najdišče temeljiteje prekopa
ti. Mesec dni so študentje in vaščani 
Arhanesa kopali cele dneve, od zore 
do mraka, vsak dan posebej pa je 
potrjeval, da so lopate zasadili na 
prvem mestu.

Že po nekaj dnevih izkopavanj so 
našli ostanke temeljev. Iz  njihove 
razporeditve so sklepali, da gre za 
sakralno stavbo. K takemu sklepa
nju jih je navajalo tudi dejstvo, daje 
bila stavba obrnjena proti severu, 
kar je  značilno za minojska svetišča 
na Kreti. Sveto stavbo so sestavljali 
trije manjši prostori in prostoren 
hodnik, ki je zavzemal poglaviten 
del svetišča. Sobe niso bile povezane 
med seboj, so se pa odpirale na 
glavni hodnik. Ostanki številnih 
posod, v kakršnih so nekdaj hranili 
žito, sadeže in druge pridelke, so 
dodatno dokazovali, da gre res za 
svetišče. V  nekaterih posodah so 
našli tudi nekaj zoglenelih ostankov 
pečk sadežev.

Po najdenih keramičnih kosih so 
že sredi izkopavanj lahko ugotovili 
približno starost svetišča, pa tudi to, 
da je bilo porušeno okoli leta 1700 
pred n. št. v velikem potresu. 
Svetišča potem niso več obnavljali.

Prvo pravo presenečenje je pripra
vil arheologom okostnjak, ki so ga 
našli na hodniku. Jasno je bilo, da 
ne gre za grob, marveč za posmrtne 
ostanke ponesrečenca. To je prvo 
takšno okostje iz minojskega obdob
ja, saj so doslej našli okostja le v 
grobovih. Seveda pa tisti čas arheo
logi še niso vedeli, da so naleteli na 
okostje svečenikovega pomočnika, 
ki je bil zapleten v mračen dogodek.

Po izkopavanju hodnika so se 
lotili osrednjega prostora, kjer je po 
analogiji s podobnimi svetišči stala 
lesena podoba božanstva. Kipa niso 
našli, pogoltnil ga je bil požar, 
katerega sledaui so našli vsepovsod. 
Od malika ^ o  ostali le ožgan 
podstavek in razbitine kakih 400 
lepih lončenih posod. Blizu podstav
ka so našli še neobdelano skalo, k i je 
služila za krvne daritve.

Nazadnje so se lotili izkopavanje 
poslednje od treh sob. Vse je kazalo, 
da jim  tu sreča ne bo mila, saj dolgo 
niso našli ničesar. Ko so prikopali 
do ravnine tal, pa se je vse obrnilo. 
Našli so tri okostja in pomožni 
oltar. Najprej so mislili, da so našli 
le dvoje človeških okostij in eno 
živalsko. Drugače tudi niso mogli 
sklepati, saj je  doslej veljalo, da 
Minojci poleg poljskih pridelkov in 
krvi živali darovali bogovom niso 
tudi človeških žrtev. Domnevno 
živalsko okostje je ležalo pri klav
nem žrtveniku. Da gre res za 
žrtvenik, je arheologe prepričala 
tudi najdba edinstvenega obrednega 
rezila iz brona. Žrtveni nož, dolg 
skoraj pol metra, je bil bogato 
okrašen in mu po lepoti ni para v 
vsej zakladnici predmetov iz minoj
ske kulture.

Skrivnostne trojice skeletov so se 
lotili še drugi strokovnjaki z atenske 
univerze, med njimi frenologi in 
patologi ter kriminologi. Ugotovili 
so, da okostje na žrtveniku ni 
pripadalo živali, temveč 18 let 
staremu mladeniču; eno okostje je 
bilo moško, eno pa žensko.. Polom
ljeni udi in ostanki skal so nazorno 
kazali, da gre za posmrtne ostanke 
dveh žrtev potresa. Na prstu okostja 
moškega so našli srebrn prstan. To 
je bilo zanesljivo znamenje, da gre 
za ostanke pomembnega človeka -  
svečenika, saj je le predstavnik tega 
visokega družbenega sloja lahko 
nosil tako dragocen okras, ker je 
bilo srebro v bronasti dobi izjemno 
redko. ,

Razburjenje je poraslo, ko so 
strokovnjaki s sodobnimi metodami 
patologije dokazali, da je mladenič, 
čigar okostje so našli ob žrtveniku, 
umrl zaradi hude izgube krvi prej, 
kot pa je rušeči se tempelj ubil 
svečenika in njegovo pomočnico. 
Nobenega dvoma ni bilo več, da se 
je v svetišču odigral mračen prizor 
obrednega umora. Mladi žrtvi so z 
bronastim žrtvenim nožem prerezali 
žile in j i  odtočili kri, da bi še vročo 
zlili pred noge jeznemu božanstvu in 
tako odvrnili potresno katastrofo.

Šele po teh ugotovitvah se je 
razjasnila tudi zadeva okoli okostja, 
ki so ga našli na hodniku. V  
'neposredni bližini teh kosti so našli 
ostanke lončene posode. Strokov
njaki so zlepili 105 koščkov in iz 
črepinj je nastala lepa obredna 
skleda, znana še iz drugih minojskih 
svetišč kot obredna skleda za 
zlivanje krvi v dar bogovom. Na 
osnovi vseh teh odkritij je mogoče 
zaokrožiti davne dogodke v takšno 
pripoved: *

Ko je potres začel majati Kreto, 
so v svetišču pod Yiouktasom 
sklenili jezne bogove pomiriti z 
največjo žrtvijo. V  stranski sobici so 
položili na žrtvenik 18 let starega 
mladeniča ter mu z obrednim 
nožem odprli žile, kri pa natočili v 
obredno skledo. Medtem ko sta 
svečenik in njegova pomočnica 
ostala pri žrtvi, je drug pomočnik 
nesel skledo tople človeške krvi h 
glavnemu oltarju. Prav tisti hip pa je 
potresni sunek podrl svetišče in za 
37 stoletij pokopal vse priče mrač
nega dogodka.
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Šotor je bil poln ženšk! Klepetale so, se 
česale. Nekatere so dremale vpisanih tkaninah.

Pravkar so se vrnile z veseljačenja. Nič kaj lep 
prizor!

Ken je  s sokoljim očesom strejjal po 
temačnih kotih zatohlega bivališča. „Anesta!” 
je zaklical.

,Anesta? ” je vprašala črna ženska, dotlej 
skrita za zastorom. Zvijala se je k njemu ovita v

škrlatno svilo. Vranje črni la^e so j i  padali čez 
ramena in kačje oči so vrtale v prišleca.

Začutila je Vatuza, da je njena minuta 
slednjič napočila. Poševno je ošinila meč v 
Kenovih rokah. Odgrnila je platno, pokazala z 
roko na poveljniki šotor . . .

„Tvoja Anesta je  s poveljnikom!” je siknila.
Kenu so se zašibila kolena. N i čutil nog, ko je  

stonal k šotoru na mali vznetini sredi tabora.

Čutil je  le meč v rokah in silni plamen v 
prsih . . .

Stražar, k i mu je  zastavil pot, je  padel kot 
snop. Ken je  stal pred šotorom!

Platno je  zanihalo v stran in na pngu je stal 
plečat, visok Rimljan. „Stal je  tu, kot bi ga 
vkopal v tla, se grabil za brado in zlogoval: ,Je 
res -  ali sanjam? Barbarski povejjnk je prišel, 
da se pomeri z menoj . . . ”

Ursur!
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Lani na velika, letos ne

Dolenjske Toplice zatrdno računajo na zazidalni 
načrt, sicer pa bo na komunalnem področju sušno

leto

V  krajevni skupnosti Dol. 
Toplice so imeli lani toliko 
komunalnih del kot že zlepa 
ne, in ker je denarja zmanj
kalo, so se zadolžili že za del 
letošnjih sredstev. Torej ni 
računati, da bi se lanski 
komunalni razmah ponovil, 
vseeno pa imajo v načrtu 
nekaj pomembnejših akcij, 
za katere so tudi sredstva. O 
topliških načrtih za leto 
1982 je pravil Stane Šobar, 
predsednik skupščine krajev
ne skupnosti:

„Najbolj kritičen je pri 
nas urbanizem, vse pa kaže. 
da bomo v tem le dobili

Stane Šobar: „Zazidalni
načrt in telefonija sta v letu 
1982 prvi nalogi naše krajev
ne dcupnosti.”

zazidalni načrt. Ta je nam
reč že nekaj let v planu, 
toda dlje nismo prišli. Ker 
nimamo tega dokumenta, se 
Dol. Toplice ne morejo 
bistveno razvijati, kar bi bilo 
za tak turistični kraj potreb
no. Od zazidalnega načrta je 
odvisna gradnja družbenih in 
zasebnih stanovanj pa loka
cija za sodobno trgovino, 
medtem ko je naš vlak za 
gradnjo nove zdravstvene 
postaje že odpeljal. Zamudili 
smo. Zdaj s to gradnjo zago
tovo nekaj let ne bo nič.“

-  Kaj boste kljub napove
danim slabim časom letos le 
gradili?

„5/ naših načrtih je na 
prvem mestu telefonija. V  
naši krajevni skupnosti je 29 
naselij, od teh imajo telefon 
(morda po 1 številko) samo 
v 4 krajih, več pa jih  je 
seveda v Dol. Toplicah. Gre 
za povečanje avtomatske 
telefonske centrale, želimo 
pa doseči to, da bi vsaka 
večja vas imela vsaj 1 tele
fon. Razen tega bosta Do- 
bindol in Verdun, poslednji 
vasi brez pitne vode, dobili 
vodovod. Gradimo ga skup
no s KS Uršna sela. Moram 
pa takoj reči, da vodovod 
sicer bo, vode pa še ne, ker 
ne bo sredstev tudi za grad
njo rezervoaija s črpališčem.

Komunalno bomo še ure
jali novonastajajoče stano
vanjsko naselje v Meniški 
vasi, pomagali bomo pri 
gradnji doma družbenopoli
tičnih organizacij v Dol. 
Sušicah in Doma slovenskih 
pioniijev ter se ukvarjali še z 
manjšimi kanalizacijskimi in 
cestnom odern izacijsk im i 
deli.

-  Naštetih del niti ni 
malo. Ali imate zanje fi
nančno kritje ali pa se zana
šate na pomoč s krediti in 
podobnimi viri, k i so začas
no usahnili?

„ V  načrtu imamo še več 
drobnih komunalnih del, po
vedal pa sem le tista, za 
katera imamo sredstva že 
zagotovljena ali predvidena. 
Na bančne kredite letos 
sploh ne računamo, pač pa 
je osnova vsemu komunalne
mu delu občanov samopri
spevek. V krajih, kjer se 
akcije izvajajo, na primer 
telefonija, kanalizacija, pa 
dajejo krajani še dodatne 
prispevke v delu in denarju. 
Pomagajo pa nam tudi de
lovne organizacije na našem 
območju, saj imamo z vsemi 
dobre odnose.”

R .B .

Prvič toliko predlogov
Za predsednika občinskega sveta Zveze sindikatov je bilo 

11 evidentiranih, ožji predlog pa je: Janko Goleš

Osnutek liste evidentiranih 
za kandidate sindikalnih funkcij 
na občinski ravni je  v vseh 
osnovnih organizacijah sindika
ta v javni razpravi do 23. marca. 
Dotlej so še možne spremembe 
in novi predlogi, čeravno je  že 
doslej nekajkrat več evidentira
nih, kot je  dolžnosti. Predlog za 
novega predsednika: Janko
Goleš, dosedanji predsednik iz
vršnega sveta.

CIC IBANI ZA ŠPORTNO ZNAČKO -  Prejšnji teden te
lil hkrati pohod

je imelo 54
otrok iz vrtca II .  na Drski izlet v Zalog, k ije  pomenil] 
za športno značko. Malčki so se z avtobusom pripeljali do Zaloga, 
od tam so šli peš na kmetijsko posestvo, potem spet domov. D aje  
bilo to lepo doživetje, pričajo nasmejani obražčki. (Foto: Bačer)

Od lanske jeseni se sindikalne 
organizacije v novomeški občini 
bavijo z evidentiranjem za nova vod
stva, dobre priprave pa so dale tudi 
veliko predlogov. Za občinski sindi
kalni svet s 45 člani je kar 107 
možnih kandidatov, za predsedstvo 
sveta z vsega 13 člani pa je bilo 29 
evidentiranih. V  ožjem predlogu

Velikopoteznost jih rešuje
Ob bistveno zmanjšani investicijski gradnji doma. Pionir vse bolj prodira na tuje Letos 

gredo v Irak tudi harmonika vrata, Nemci pa na veliko kupujejo lončene peči

predsedstva so ostali: Janko Goleš, 
Marjan Somrak, Dragica Galič, Cilka 
Smolič, Anton Luzar, Anton Sečen, 
Janez Novak, Branko Premelč, 
Cedo Negovanovič, Polona Valen
tinčič, Marija Bricelj, Jože Šiško in 
Lado Javornik.

Tudi za predsednika občinskega 
sveta ZS je bilo tokrat kar 11 
evidentiranih, in sicer: Janez Bajuk, 
Marjan Grabnar, Janko Goleš, Simo 
Gogič, Stane Jaklič, Tomaž Možina, 
Janez Novak, Lojzka Potrč, Marjan 
Somrak, Jože Turk in Stane Žunic- 
Ožji predlog za predsednika je: Jan
ko Goleš.

Za podpredsednika občinske sin
dikalne organizacije je bilo 10 eV)' 
dentiranih, od katerih se je zdel 
Janez Novak iz ,Jčrke“ najprimer
nejši in je v ožjem izboru. Za sekre
tarja sta bila evidentirana 2, in si<*r 
poleg zdajšnjega Marjana Somraka 
še Marko Rajkovača iz IMV- 
ožjem predlogu je, naj bi dosedanji 
sekretar še naprej opravljal dolžno*-

Tudi za medobčinski svet, ooj®' 
re, svete in komisije je bilo leto 
evidentiranih veliko dobrih sind*^ 
nih delavcev, V  posamezne komiaje’ 
ki imajo 3 do članov, je h“°  
evidentiranih čez 20 kandidatov.

Kdor se v težkih časih znajde in preživi, je  pri strankah dobro 
zapisan. Tak primer je  novomeški Pionir. Ker stabilizacijski ukrepi 
čedalje bolj omejujejo gradnje doma, prevzema večji del ob obali, 
ker za turistične gradnje ni omejitev, pa tudi bolj se usmeija na tuja 
tržišča.

Kot je povedal inž. Tone Vire, 
direktor Pionirjevega tozda Komer
ciala in inženiring, (ta skrbi za posle 
vsem tozdom) so za gradbena po
djetja nastopili težki časi, vendar se 
Pionirju do jeseni sploh ni bati 
zastojev. V  novomeški občini bo 
sicer dela manj, kot so računali, ker 
zaenkrat ni nič z načrtovano grad
njo Emonine blagovnice in tudi 
gradnja Iskrinih tovarn v Novem 
mestu in Žužemberku se že od lani 
odmika. „K sreči pa smo organizira
ni in prisotni na širšem področju, saj 
imamo gradbišče skoro v vseh ra- 
publikah doma in marsikje v tujini. 
To nas rešuje,” je dejal inž. Vire. 
Trenutno imajo večja dela v Novem 
mestu, Krškem, Ljubljani, Zagrebu, 
Metliki, pa ob obali od Poreča 
preko Cresa, Raba do Hercegnovega 
oz. Petrovca na moru. Prav v obmor
skih krajih si je Pionir ustvaril tak 
sloves, da nanj investitorji trdno 
računajo pri nadaljnjih gradnjah ho
telov in drugih turističnih objektov, 
ki ne zapadejo pod stabilizacijske 
omejitve. Večje gradbišče ima 
Pionir še v Sarajevu, kjer gradi 300 
stanovanj, vse pa kaže, da bo prevzel

gradnjo še nadaljnjih 1500 stanovanj 
in nekatere objekte za olimpiado.

V  tujini je Pionir nedavno tega 
končal večjo adaptacijo banke v

V Stopičah gradijo največ
Leta 1985 računajo v Stopičah na 150 ljudi več, zanje pa bi potrebovali še 40 stanovanj 

- Razgrnjen je predlog zazidalnega načrta za organizirano gradnjo v bodoče

Od 25. februaija do 25. marca je na hodniku stare občinske 
stavbe razgrnjen zazidalni načrt za Stopiče, toda 10. marca je bila 
knjiga pripomb krajanov še čisto brez vpisov. Ko bo načrt sprejet, 
bo veljal kot zakon, zato naj bi zlasti domačini zdaj kritizirali, ne 
pa potem, ko bo prekasno.

Stopiče so imele ob lanskem 
popisu 2065 prebivalcev. Od 
teh je na območju krajevne

G ABRČ ANO M  GRE  
POHVALA

Po prvih podatkih so se 
na nedeljskih volitvah po 
krajevnih skupnostih naj
bolje odrezali v Gabiju. Tu 
so ob 98-odstotni udeležbi 
vseh volilcev delo končali še 
pred kosilom.

skupnosti samo še dobrih 23 
odstotkov kmečkih ljudi, vsi 
ostali so že zaposleni ali so 
obrtniki itd. Še pred nedavnim 
izrazito kmečki predel očitno 
postaja primestno naselje, saj je 
uradno ugotovljeno, da se v 
stop iškem predelu zadnjih deset 
let gradi enkrat več, kot znaša 
občinsko poprečje. Zdaj je tu 
223 stanovanj, v Stopičah z 
zaledjem pa je kar 92 novogra
denj, hiš, zgrajenih po letu 
1971.

zazidalnim načrtom je predvi
dena Še gradnja asfaltne ceste 
proti Orehku ter avtomatska 
telefonska centrala s 100 pri
ključki. Sicer pa so za še po
trebne komunalne objekte 
predlagane 3 možne inačice, ki 
zahtevajo različno visoke stro
ške. Prav zato bi bili predlogi 
krajanov dobrodošli, toda vpra
šanje je, če za zidalni načrt 
sploh vedo. In za njegov po-

Omejeno gretje
Za ogrevanje nad 19 sto
pinj bo 3.000 din kazni

men'
R .B .

Resda smo na koncu zime in 
se kurjave tako rekoč ne dobi, 
pa je novomeška občinska skup
ščina vseeno sprejela odlok, ki 
določa ukrepe za zmanjšanje po
rabe toplotne energije. Bil je na 
dnevnem redu že na zasedanju 
ene jesenskih lanskih skupščin, 
toda takrat zanj niso bili preveč 
navdušeni. Oskrba z energijo pa 
se zaostruje, zato je morebitnim 
razsipne že m le treba stopiti na 
prste, čeprav smo letošnjo kuril
no sezono že skoro zamudili.

Po tem odloku se v poslovnih 
stavbah in prostorih na območju 
novomeške občine sme ogrevati' 
do največ 19 stopinj (velja tudi 
za zasebnike). Izjema so prosto
ri, kjer proizvodni proces zahte
va drugačno temperaturo. Nekaj 
več toplote si bodo še dalje 
lahko privoščili edinole v zdrav
stvenih ustanovah, vrtcih in šolah 
ter v domu starejših občanov. 
Določeno je, kdaj se začne ogre
valna sezona in koliko časa traja, 
navedeni so odgovorni za izvaja
nje tega odloka in tudi kazni za 
morebitne kršilce. Do 3.000 din 
kazni lahko plača delovna orga
nizacija, hišni svet, kurilni odbor 
ali obrtnik, če se ugotovi višja 
temperatura ali če ne zniža tem
perature vsaj na 14 stopinj, 
kadar se prostor več kot 24 'ur 
ne uporabljal. Enako kazen je 
zagrožena tudi odgovornim ose
bam.

Piše se, da bodo uresničitev 
odloka nadzorovali inšpektorji, 
ampak kako bodo to zmogli, je 
vprašanje zase.

V PRIHODNJE VEČ  
POMOČI

V  letu 1981 je pri novomeški 
stanovanjski skupnosti prosilo za 
pomoč pri plačilu stanarine 55 
stanovalcev v družbenih stanovanjih. 
Subvencijo za stanarino so dali 35 
upravičencem, znašala pa je od 
32,95 do 625 dinarjev. Skupno je  
stanovanjska skupnost v ta nameTT 
porabila 96.832 dinarjev. Z nedavno 
sprejetim novim pravilnikom o sub
vencioniranju stanarin pričakujejo 
trikrat do jStirikrat več upravičen
cev.

Kot predvideva zazidalni na
črt, bo leta 1985 v Stopičah 
2209 ljudi ali skoro 150 obča
nov več kot doslej, zadnje pa bi 
potrebovali okrog 40 stanovanj. 
V predlogu tega dokumenta je 
zanje zarisanih 19 hiš s tremi 
obrtnimi delavnicami na kom
pleksu med šolo in že pozidano 
sosesko v vzhodnem delu na
selja. Razen hiš so predvidene 
še potrebne ceste, ostale komu
nalne naprave, zelenice in parki
rišča.

SPOSOJENO TRNJE
Državljani so nove cene mesa 

dočakali brez besed; potrošniki 
so izgubili dar govora, ker imajo 
že dolgo zaradi stalnega pomanj
kanja mesa kost v grlu.

(Iz POLITIKE EKSPRES)

Kraj je lani dobil tako rekoč 
najsodobnejšo osnovno šolo, 
ima vodovod in začeto gradnjo 
kanalizacije, za stanovanjsko 
gradnjo pa je lega zelo ugodna. 
Z avtom nekaj minut do mesta 
po asfaltu, stanuješ pa na 
deželi, na svežem zraku! Z

LETOS SE NADALJUJE — Gradnja kanalizacije v Dol. Toplicah je 
v polnem teku. Medtem ko glavne kanale dtozi naselje delajo s 
skupnimi močmi za to pooblaščene delovne organizacije in 
domačini, pa gradijo krajani še sekundarne kanale. Veliko sredstev 
in dela je vloženih v to akcijo, ki pa bo za Toplice pomenila velik 
korak dalje. (Foto: R. Bačer)

Moskvi in kotlarno v Vzhodni Nem
čiji, medtem ko se gradnja v Libiji 
nadaljuje in celo širi. Da pa znajo 
prodreti tudi na oddaljena tržišča in 
s preprostimi izdelki, so dokazali. V  
Irak bodo letos izvozili večjo količi
no harmonika vrat, medtem ko v 
Zahodni Nemčiji prevzemajo vse 
več keramičnih del. Nemci so kot 
zaljubljeni v lončene peči, kakršne 
znajo delati bršljinski keramičaiji.

Pa tudi na domačem trgu je za ta, 
pred leti že skoro izumrli izdelek vse 
več zanimanja.

Raziskujejo pa še nova tržišča, 
tako da zaenkrat posli lepo kažejo, 
saj se obetajo večja naročila v Alžiru 
in v Sovjetski zvezi. Kljub temu so 
previdni in letos na novo ne bodo 
zaposlovali ljudi, razen za dela v 
tujini.

R .B .

VSI BORCI IMAJO 
STANOVANJA

vsa

leta pri reševanju  stanovafll* 
p ro b lem atik e  k rajanov  posyi64 
sk rb  zlasti borcem . Zadnji 
šen p rim er borčevskega sta*? 
nja je  bil v le tu  1982 nr^e ' 
tak o  n i s stran i borcev  noj* 
vloge več za  dodelitev  družof. 
najem nega stanovanja. DosleJJ, 
b ilo  1.433 udeležencem NOV

odobrenih tudi za 26,7 
dinaijev posojil za popravil*

odgradnjo zasebnih hiš. Nihče 
borcev tudi ni zaprosil za na ^  
mestilo pri plačevanju dok*J . 
šokih stanarin v blokih, k*J0 ^  
imajo tolikšne minimalne 
hodke, da ne pridejo v poštev 
nadomestila.

Največ sporov zaradi časti
Kako v Novem mestu delajo poravnalni sveti

Poravnalni sveti v vseh 11 
mestnih krajevnih skupnostih 
so v preteklem letu obravnavali 
32 zadev, kar je nekaj primerov 
več kot prejšnja leta. Največ 
sporov med krajani je bilo v 
krajevni skupnosti Kandija Grm  
— 9, po številu spornih zadev pa 
sledijo Bršljin, .Majda Šilc“ in 
Center. 2e  lani in letos pa 
poravnalni sveti, za katere 
opravlja vso administracijo 
Skupnost krajevnih skupnosti, 
niso imeli nobenega dela s kra
jani Gotne in Regerče vasi in 
zelo malo z ljudmi iz predela 
Ločna — Mačkovec.

s poravnavo, ostali so šli pred r 
sodišče. Ugotavljajo pa, da je 

uradnihkrat leglo sporov in 
čiščenj v istih hišah.

Med 32 lani dospelimi spornimi 
zadevami jih je bilo samo 13 rešenih

Največkrat se ljudje v n,esj?1J L . 
zavoljo izrečenih besed, zaradi . 
rih so posamezniki prizadeti na 
in ugledu. Zmeijanje se včasih sp  ̂
vrže tudi v tepež in se kon 
lažjimi telesnimi poškodbami- 
take stvari so včasih obravnava?^ 
sodišču, zdaj pa od tam spis p°  
najprej poravnalnim svetom m 
če jim  tu ne uspe pomiriti raz ^
nih in razžaljenih ljudi, gre ^
pred pravni sodni senat. Nekai ^Oo- 
so že vnaprej odločeni „iti d° 
ca“, hočejo stroške in jih  na 
vo pri poravnalnem svetu sp jo 
Na srečo je takih krajanov malo-

razpre
m-

Novomeška kronik#
PONESREČENA ZAM ISEL -  

Na otroškem igrišču na Mestnih 
njivah so na trati posadili nekaj 
okrasnih drevesc, da bi jih  zaščitili, 
so okrog njih pametnjakoviči zapiči
li 3 kole in nanje napeli staro, 
zaijavelo bodečo žico. Otroci si do 
drevesc res ne bodo upali, lahko pa 
se pripeti nesreča in kdo ob igri 
pade na tako oviro. A lije  bolj škoda 
otrok ali rastlin?

po
KAJMAK SE V  SOBOTO ■ 

navadi sirarji iz sosednje re p  ^  0tj 
gostu je jo  na novom eški trzni je 
p e tk ih  in p o nedeljk ih , t(" cr“i0bitiv 
bilo kajm ak  in  še druge sire ^na- 
so b o to , ko  je  sicer tržnic* P g # !6
Domače kmetice so vendarle
p ro d a ja ti m otov ilec, UL”"'*ei* 
sam o v zgodnjih  u rah , P° 
zm anjka.

NE NAPREJ NE NAZAJ -  Kakš
na prometna zmešnjava je na glavnih 
cestah okrog obeh stavb novomeške
bolnišnice v Kandiji, kadar so dnevi 
obiskov, je že marsikdo izkusil. 
Obiskovalci, ki želijo vsi tik pred 
stavbama pustiti vozila, sploh ne 
pomislijo, da ovirajo promet, veliko
krat pa ..zaparkirajo celo vhod, da 
še rešilec ne more zraven. Skrajni 
čas bi že bil vzpostaviti tu nov red 
za parkiranje.

ZELENICE ČISTIJO -  Vrtnarji 
so prejšnje dni vse mestne zelenice 
očistili listja, porezali grmičje in
opravili prva spomladanska dela. 
Hva'Jvalevredno, toda če bi hoteli 
okrasne površine tako lepe obdržati, 
bi morali kar naprej čistiti. Nekateri 
mimoidoči so že isti dan na trato 
pred novo občinsko stavbo odmeta
vali cigaretne škatle in papirčke.

Ena gospa je rekla, d*
..  .—v samopostrežni 
..Gostišče na trgu“ 
kruh, ki ga strežejo 
Vsaj tistega, ki se i 
ostanki golaža . . .

V

DOLENJSKI LIST
E
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od delegatovi za delegate

Borci naj bodo le mentorji
Družbeni dogovor o varstvu spomenikov se ne uresničuje 

v celoti — V  to delo bolj vključiti mladino

Družbeni dogovor o varstvu 
spomenikov in drugih spomin- 

obeležij NOV v novomeški 
orni se ne uresničuje tako,

01 je bilo predvideno in kot bi 
moral. Eden glavnih vzrokov 

V °  j? premajhno zanimanje 
odgovornih za iz

bo nalog na tem področju. 
h 50 podpisnikov jih  8 še 

no ni podpisalo družbenega 
n r A ° V° ra  ^  krajevnih skup- 

s i in kulturna skupnost), 
ve?/av Jth je odbor podpisnikov 
I ,  . at sPomnil na obveznost.

1 samoupravni sporazum, ki 
ja odnose med posamezno 

J evno skupnostjo in delov- 
v * 0r8anizacijami pri vzdrže- 
r,;JU sP0menikov, še ni pod- 
L a" v vseh krajevnih skup- 

ih. Najslabše je s podpiso-

skupnostih kra êvnihtnrf; • Temu primerni so
d° kraja 31*’ raz^ n‘ oc* kra-ia

program 
za leto 
v celoti 
zagotav- 
izvajanje 

vzdrže-

*s t o  Ča j e v  
Jo ž e t a

t O M A Ž IN C IC A “

hevilk, kratk*m je izšla posebna 
nega m **1!4116®3 Poljudnoznanstve
ne. Publit* za medicino Zdrav- 
jev J o ž e * ^ 3 Z nas,ov°m  „Sto ča- 
Potila za a^'nčiča“ prinaša na- 
nih rasti’ Prav^no uporabo zdravil- 
Zaveznilt k' so lahko koristen 
skrbel j  T v-la- besedilo je po- 
ščaj in č °_ma®nč'č> slovenski zeli-
ga » i j t .  Predsednik slovenske- 
sto rečeni 3 <pruštva' njegovih 
rastlin ° V za uporabo zdravilnih 
Pak dnK Pj f raz*ične bolezni je kaj- 
S g f r ^ S e t u d i j e  res, da so 
Za odDravi- °  le P°možno sredstvo 
ne zan J ^ 6 zdravstvenih težav in 
medicine Û °  dosežkov sodobne

Nekaj je seveda bilo nareje
nega. Skupaj s komisijo občin
skega- odbora ZZB NOV so 
izdelali srednjeročni 
do 198 in program 
1981, ki pa ni bil 
uresničen, čeprav z 
ljanjem sredstev za 
sprejetega programa 
vanja in urejanja spomenikov 
doslej ni bilo večjih težav. Lani 
neuresničene naloge so upo
števane v letošnjem, precej 
obsežnem delovnem programu, 
ki ga je odbor podpisnikov 
družbenega dogovora pred krat
kim pe sprejel. Lani so začeli 
tudi urejati lastniški in pravni 
položaj zemljišč, na katerih 
stoje spomeniki in druga obe
ležja. To bodo letos nadaljevali, 
saj je še vrsta odprtih vprašanj.

Za letošnji program vzdrže
vanja spomenikov in drugih 
obeležij bodo zbrali 46 starih 
milijonov. Spomenik na Cviblju 
v Žužemberku in druge spome
nike prve kategorije v občini pa 
bodo urejali po posebnem pro
gramu in s posebej pridoblje
nimi namenskimi sredstvi. Kot 
posebno pomembna naloga 
ostaja tudi zbiranje in pregled 
podatkov o vseh pomembnejših 
dogodkih v predvojnem, povoj
nem času in v času NOB v naših 
krajih. Krajevne skupnosti, 
predvsem krajevne konference 
SZDL, pa naj bi v vse te akcije 
urejanja in vzdrževanja spome
nikov poskušale v večji meri. 
vključiti mlade, da ne bo glavno 
breme le na ramah borcev. 
Zveza borcev naj bi bila prav
zaprav le vodja pri tem delu, 
medtem ko bi bila izvedbh 
nalog v rokah organizacij in 
organov v krajevnih skupnostih.

PRVO SREČANJE S PROIZVODNJO -  V  TO ZD  Ločna delovne organizacije Labod so pokazali 
veliko razumevanja za proizvodno delo dijakov. Čeprav je bilo v samem začetku precej pomislekov in 
strahu pred škodo in škartom, ki bi ga lahko dijaki povzročili. Na sliki: v ponedeljek seje zamenjala 
skupina; pri uvajanju novih proizvodnih delavcev so sodelovali tudi dijaki, ki so prakso že opravili. 
(Foto: J. Pavlin)

Gradnja šol na tanki niti
Premostitvena posojila so bila nujna V  prvih dveh letih ni bil dograjen niti en objekt - 

Kaj bo z delavnicami Centra za usmerjenega izobraževanja?

Čeprav je dnevni red za skupščino novomeške izobraževalne 
skupnosti 9. marca vključeval več pomembnih stvari (delegati so 
sprejeli zaključni račun za leto 1981, finančni načrt za letos in 
srednjeročni program razvoja do 1985 ter dobili informacijo o 
letošnjih pripravah na vpis v prve razrede usmerjenega izobraže
vanja), je  največ pozornosti in razprave spodbudilo poročilo o 
uresničevanju programa izgradnje šolskega prostora v letu 1981 in 
letošnji program.

Od predvidenih 11 osnovnih 
šol in 4 objektov usmeijenega 
izobraževanja po referendum
skem programu 1979-85 v 
prvih dveh letih ni bil dograjen 
niti en objekt, v letu 1981 pa le 
stopiška osnovna šola in prizi
dek k ekonomski šoli, Ker sred
stva niso pritekala po načrtih in

Brez raziskav ne bo razvoja
UsPeŠen start novomeške 

raziskovalnih nalog -
raziskovalne skupnosti v lanskem letu Vrsta koristnih 
-- Le kmetijci niso znali uporabiti ponudenega denarja

n°VOm y ^ mi občinskimi raziskovalnimi skupnostmi v Sloveniji je  
Poteki 3 Cna rec*k*h’ k i se lahko pohvali z dokajšnjimi uspehi v 
v noy em *etu, ko je dejan&o tudi začela delati. V  letu 1981 smo 
êjavn°me^ '  občini prvič združevali sredstva za raziskovalno 

°m ° S! *  kljub težavam zbrali 6,4 milijona dinarjev, kar je  
2 0 izvedbo nekaj pomembnih raziskovalnih nalog.

'Hi , ^ 0rtl> rezultati in proble- 
s*cupnrw°VOrneaki raziskovalni 
delu 1 ter pri raziskovalnem 
skupaj ^  ^legati seznanili na 
mebneiTe „1(J. marca. Med po
rdijo naloge v lanskem letu 
Prestruk|aZ'Skave 0  m ožnostih  
darstva riranja našega gospo- 
VarstvaVraf iskave s področja 
Pritoki i -ia (Predvsem Krke s 
vetetjna energetike, kmetijstva, 
eln o w £ tvaz arheologije in 

i ZaMjuePn '~ePrav vse še niso 
i **a so hit rezultati že kažejo,
1 teH pa mn kako otemeljene, s 

raziskoval ^nanciranje s strani 
raz'skovJne skupnosti. Brez 
Več rrioe nê a .dela si tako ni 
naP'edka Zam**ljati razvoja in

nega d g j g ' “tsledki raziskoval-
znan-sWen0 a res strokovni,

S‘ Prizart?8n,ani m uporabni, so 
ne izvajalce Pr'^ob‘t' kvalitet-

ri'Zaciial-f1 „Večid e lo v n ih  orga- 
SVetiti vs~ v Prihodnje po- 
Sežnanian P®z°rnost, prav tako
'skav Ju  l iu d i  z  ra  7_

že v 

tvt

njem,uzn,osti hkratne proiz- 
eter!>i;„ P*otne in električne

ki jih  je nekaj v 
5jihi’ ‘ 
ii v 
torn

'skav.,,Jdnju ljudi z izsledki raz-

, ^ kratkem bo zaključena 
o m„ na Področju energeti-

možnosti
S S  n . 
Vod

u j e «■ Plifika,;. ^ ovem mestu ter 
Žavod mesta, ki jo izvaja

le  in pi„ Za družbeno planira- 
rW qev Projektivni biro.

p0sPeše 
rje

Je z raziskavami za

r’a- kajti dô 3 'Zrledn° pomemb- . . .  ^
njo pri kme-

^čjih DriP,°"lenila naj bi pot 
jcih nkl .0v, z njo pri ki

nje
'dl

Zanu,na*eteh na razumeva
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zadrugi niso mogli ali znali od
ločiti, za kaj naj bi jih  sploh 
porabili.

Raziskava o pospeševanju 
razvoja kmetijstva je tako dobi
la mesto tudi v letošnjem okvir
nem delovnem programu, če se 
bodo seveda našli izvajalci. Po
leg nje predvideva program na
daljevanje raziskav o možnostih

Še najcenejše
Decembra v Novem mestu 

najdražjih 7 izdelkov

Po statističnih podatkih primerja
va ccn na drobno za 50 vrst živil, 
industrijskih izdelkov in storitev v 
Ljubljani, Kopru, Mariboru in No
vem mestu za lanski december kaže, 
da smo najbolj poceni še vedno 
živeli Novomcščani.

Kar 17 vrst živil, industrijskih 
izdelkov in storitev je bilo v Novem 
mestu najccncjših (fižol, čebula, 
solata, špinača, prekajena svinjska 
rebra, salama šunkarica, tkanina za 
moške obleke, moška srajca, majica, 
nogavice in čevlji, spalnica, kavč, 
štedilnik, porcelanast krožnik, 
dcskc,‘ delo za žensko obleko). Na
daljnjih 13 ccn je bilo na tretjem 
mestu (za jabolka, orehova jedrca, 
prekajeno slanino, sir, svinjsko do
mačo mast, vino, pivo, ženske čev
lje, opeko, lignit, delo za moško 
obleko itd.). Na drugem mestu so 
bile cene 4 izdelkov: krompiija, 
moke, moške srajce iz bombaža in 
cementa.

Nekaj vrst živil in izdelkov je bilo 
v vseh mestih približno enako dra
gih, največ pa smo morali Novo- 
meščani odšteti za limone, jajčka, 
testenine z jajci, olje, tkanino za 
ženske obleke jn  posteljno platno 
ter žarnico.

prestrukturiranja gospodarstva, 
smotrne uporabe energije v naši 
občini, prestrukturiranja gospo
darstva, smotrne uporabe ener
gije v naši občini, onesnaževal
cev, arheološke raziskave, iska
nje nahajališč nekovin, da bi 
zmanjšali divje peskokope itd. 
Vse prijavljene raziskovalne na
loge bo obravnaval odbor za 
družbeno planiranje in svobod
no menjavo dela, potrdila pa 
nova skupščina raziskovalne 
skupnosti. z  L. D.

so gradnjo spremljale podra
žitve, so morali že lani za na
daljevanje gradenj najeti pre
cejšnja premostitvena posojila. 
Februatja letos so bili urejeni 
tudi prostori Glasbene šole, 
prva faza Centra usmeijenega 
izobraževanja pa mora biti po 
pogodbah dokončana do junija 
letos.

Center usmeijenega izobraže
vanja je zaenkrat tudi najbolj 
problematičen. Skupaj s po
sojili bo torej zgrajena prva 
faza, delavnice pa so še veliko 
vprašanje, čeprav bo brez njih 
praktično skoraj nemogoče iz
vajati usmerjeno izobraževanje. 
Zbrati zanje 90 milijonov pa ne 
bo lahko! Delegati so seveda 
podprli v sedanjem trenutku 
edini možni izhod -  na vsak 
način zagotoviti sredstva za do
končanje centra in izgradnjo 
delavnic. Delovne organizacije 
naj bi iz poslovnih skladov 
odobrile posojilo v višini 45  
milijonom tiste, ki so ga dale že 
lani, pa naj bi odložile vrnitev 
enakega zneska za leto ali dve. 
Posebne republiške izobraže
valne skupnosti naj bi prispe
vale sredstva za nakup opreme

PRVI KUPCI ZADOVOLJNI — Pred dnevi odprta prenovljena 
trgovina Standard konfekcije ob Cesti komandanta Staneta v 
Novem mestu je privabila že precej kupcev pa tudi takih ki so si le 
prišli ogledovat sodobno urejeno notranjost, ki je veljala skoraj 20 
milijonov dinaijev. Kot zatijujejo trgovci, je v štirih oddelkih 
mogoče obleči še tako zahtevnega kupca, če le ima dovolj debelo 
der—̂ ico. (Foto: J. Pavlin)

za delavnice, IM V  pa za opremo 
mehanične delavnice. Vsa ta 
sredstva pa bi morali zbrati 
čimprej, saj se utegne zgoditi, 
da jih  kasneje niti ne bo moč 
porabiti. V  pripravi je namreč 
nov zakon o omejevanju investi
cij v družbenih dejavnostih.

Drugih gradenj šol letos ne 
bo. Pridobili pa naj bi loka
cijsko dokumentacijo za novo
gradnje, dozidave in obnove 
osnovnih šol po programu ter 
investicijske programe in pro
jekte za tiste osnovne šole, ki 
bodo določene za prednostne. 
Za vse predvidene pa denaija 
tako ne bo.

Z. L IN D lC -D R A G A Š

Preveč denarja?
Ob slabem delu hišnih sve
tov so sredstva za popravila 

stanovanj neporabljena

Ob koncu leta 1981 je novo
meška stanovanjska skupnost uprav
ljala s 3.036 družbenimi stanovanji v 
350 stanovanjskih hišah. Njihova 
skupna površina je 148.251 kva
dratnih metrov, povprečna površina 
stanovanja pa 48,83 kvadratnih 
metrov, kar je  precej pod jugoslo
vanskim povprečjem. Največ, kar 40 
odstotkov, je v naši občini dvo
sobnih stanovanj.

Družbena stanovanja v novomeški 
občini so razmeroma nova. Pov
prečna starost ni niti 17 let, kar 
polovica stanovanj pa je bilo zgraje
nih po letu 1970. Kljub temu je 
seveda potrebno vzdrževanje vseh 
stanovanj. Za investicijsko vzdrže
vanje hiš in stanovanj so lani zbrali 
6,8 milijona; dinaijev, predvsem s 
stanarino, kar je precej pod pričako
vanji. Za popravila, preureditve in 
zamenjavo nekatere stanovanjske 
opreme je bilo porabljenih skoraj 12 
milijonov dinaijev. Največ sredstev 
je šlo za popravila streh, dimnikov, 
ometa, preureditve sanitarij, pleska
nja oken, vrat in balkonskih ograj 
ter popravila električne, vodovodne 
in kanalizacijske napeljave.

Za manjša popravila stanovanj so 
lani porabili 3,36 milijona dinaijev. 
Pri tem ugotavljajo, da tam, kjer 
hišni sveti dobro delajo, denaija za 
različna popravila ni nikoli dovolj, 
medtem ko drugje ostaja, čeprav 
streha pušča in se hodnikov že leta 
ni dotaknil pleskarski čopič.

OB S R E D A H  
R E K R E A C IJA  

O B Č A N O V

Novomeška TKS, ZTKO in upra
va športnih objektov obveščajo, da 
je ob sredah med 20.30 in 2. uro v 
novomeški športni dvorani po
skrbljeno za brezplačno rekreacijo 
za vse občane. Hkrati pa po novo
meških osnovnih in srednjih šolah 
ter delovnih organizacijah zbirajo 
prijave za akcijo ..naučimo se plava
ti". Odziv je zadovoljiv, saj se je 
poleg šol prijavilo doslej tudi več 
delovnih organizacij: SDK, Novo- 
tehna, Krka, IM V, Novoteks itd.

Dijaki na dciu
Usmerjeno izobraževanje 
v delovnem procesu — V  
.ahodu na delu 33 dija

kov

Prve skupine dijakov usmeije
nega izobraževanja v novomeški 
občini so že končale proizvodno 
delo. Učenci prvih letnikov 
opravljajo praktični del pred
meta osnovne tehnike in proiz
vodnje v raznih delovnih kolek
tivih v občini. Med prvimi in 
najbolj organizirano so dijake 
sprejeli v tozdu Labod v Ločni. 
V  tem času je na proizvodnem 
delu že tretja izmena 13 dijakov 
ekonomsko-administrativne in 
tekstilno-konfekcijske smeri.

Skupaj bo delo v prostorih 
Labodovih delavnic v Ločni 
opravilo 33 dijakov. V  osem- 
desetumem delovnem programu 
so spoznali delovno organizacijo 
Labod.

Inštruktorica Jožica Novak je 
bila navdušena nad zanimanjem 
in delovnim elanom dijakov: „Ni 
res, da učenci v proizvodnji 
povzročajo zastoje in škodo. 
Nasprotno, njihov učinek je 
velik in se pozna tudi delovni 
organizaciji. Zato bomo v 
Labodu skupine dijakov nagra
dili. Razredne skupnosti pa naj 
denar porabijo za strokovne 
ekskurzije in druge dejavnosti.” 
Večina dijakov je odšla nazaj v 
šolske klopi z oceno zelo 
uspešno, manj uspešnih pa med 
njimi ni bilo.

VANJA ŽAGAR, Novo mesto, 
1. letnik upravno-administra- 
tivne šole: ..Presenetil me je 
nadvse lep sprejem prvega dne, 
ko smo prišli na delo. Človek si 
to zapomni za vse čase. Na delo . 
sem morala kot ostali ob 6. uri. 
Sprva sem zapenjala gumbe na 
srajcah in jih pakirala v vrečke, 
proti koncu delovne prakse pa 
so mi zaupali tudi že odgovor
nejša dela.”

IGOR SMOLEJ, Novo mesto, 
upravno-administrativna šola: 
„Prvič sem se seznanil z delom v 
proizvodnji^ pa tudi prvič v živ
ljenju sem imel v rokah likalnik. 
Starejše delavke v proizvodnji so 
nam veliko pomagale z nasveti in 
v mnogočem prispevale, da je 
bila praksa zanimiva.”

KARMEN K O VA Č IČ , Novo 
mesto, upravno-administrativna 
šola: „To je velika sprememba v 
mojem življenju. Predmeta 
osnovne tehnike in proizvodnje 
dijaki nasploh irismo resno 
jemali. Sedaj je moje mišljenje 
drugačno. Kot bodoči admini
stratorji bomo tako vedeli, ka. 
pomeni delati v proizvodnji, in 
bomo znali to delo tudi pri
merno ceniti.”

J. P.
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V O L IL C I SO PO HITELI — Posnetek je z volišča v prostorih AM D  
v Brežicah, kjer so kmalu po 13. uri zaključili nedeljske volitve. 
Najbolj so se podvizali volilci v Dvorcah, na Dobenem, na 
Stojanskem vrhu in na Brveh, kjer so krajani opravili svojo dolžnost 
do 8. ure zjutraj. (Foto: J. Teppey)

M LA D IN A  
IM A  IZG UBO

Občinska konferenca ZSMS v 
Brežicah je edina družbenopoli
tična organizacija, ki posluje z 
izgubo. Pa ne zaradi zapravlja
nja, ampak zaradi slabega poslu
ha tistih, ki naj bi primaknili kak 
dinar za vsakoletne akcije. Tako 
na primer lani občinska konfe
renca ni imela denarja niti za 
prevoz za srečanje v Pogano 
jamo, niti ga ne dobi za pohod 
po poteh 14. divizije in po poteh 
AVNOJ. Enako je z majskimi 
srečanji hrvaške in slovenske 
mladine, ki si nikakor ne morejo 
utreti poti v republiški program, 
pa vendarle so že utečena in zelo 
odzivna oblika sodelovanja čez 
republiško mejo.

Namesto peska polizdelke
V  globoškem rudniku ne nameravajo prodajati le surovine - Pesek bodo oplemenitili

V  Rudniku Globoko bodo letos nakopali 220 tisoč ton peska. 
Opekami ga bodo prodali za izdelavo silikatne opeke 70 tisoč ton, 
preostale količine pa drugim kupcem. S peskom zalagajo Slovenijo 
in del Hrvaške. Približno 40 tisoč ton ga odpošljejo po železnici in 
tako tudi oni poskušajo razbremeniti ceste.

Kolektiv Rudnika pozdravlja po
budo za združitev z Opekarno, ker 
upa, da mu bota prinesla večjo 
možnost za posodobitev proizvod
nje in za oplemenitenje peskov. V  
obeh kolektivih se bodo odločali o 
tem, kako bodo imeli v rokah tudi 
ekonomske in tehnične utemeljitve.

Želja delavcev Rudnika je, da ne 
bi prodajali samo surovine, ampak 
polizdelke (suho malto, pakiran 
pesek, sušen pesek ipd.). Tako bi

Ostro in 
polemično

Programsko volilna konfe
renca v Brežicah bi bila naj
brž precej krajša, če bi poro
čilo o delu občinske organi
zacije ZK  prikazovalo raz
mere bolj na splošno, tako 
pa so konkretne navedbe iz
zvale številne razprave priza
detih osnovnih organizacij. 
Komunisti iz Šolskega 
centra, iz Osnovne šole na 
Bizeljskem, iz čateških Term 
in Slovina so se zato spričo 
očitkov, da so premalo od
ločno obračunavali z opor
tunizmom in idejno 
mlačnostjo, oglasili k besedi 
v svojo obrambo.

Občinska konferenca je v tem 
mandatnem obdobju obravnava
la vsa pereča družbena vpraša
nja, pri čemer se je posvečala 
posebej tistim problemom, ki so 
bili značilni prav za brežiško 
občino. Pri svojem delu je pogre
šala sprotne informacije delega
tov o tem, kako v osnovnih 
organizacijah uresničujejo spre
jete sklepe, s kakšnimi problemi 
se srečujejo.' Perečim razmeram 
v posameznih delovnih kolekti
vih se je veliko posvečal komite 
OK ZKS, zlasti Prevozu, GOI, 
Šolskemu centru, Opekarni, 
Zdravstvenemu centru, Slovinu, 
IM V , Termam, ter krajevnim 
skupnostim Bizeljsko, Brežice, 
Dobova, Kiška vas, Mrzlava vas, 
Globoko in Dobova. Bilo je tudi 
nekaj skupnih sestankov komite
ja z OK ZK

Uspešno reševanje problemov 
pripisuje poročilo zlasti komu
nistom v IM V , Trimu, Jutranjki, 
Tovarni pohištva in TO ZD  za 
popravilo železniških voz, ne
učinkovitost pa komunistom pri 
Prevozu, v Zdravstvene in Šol
skem centru, v Termah, v KS in 
OŠ Bizeljsko.

Zelo kritičen je  bil odnos OK 
ZK do uresničevanja stabilizacij
skih ciljev, do investicijske pora
be in do izgub v Termah, v 
Opekami, v Dekorlesu. Na za
tožno klop je bilo postavljeno 
neracionalno gospodaijenje z 
referendumskimi sredstvi oziro
ma nepripravljenost posameznih 
kolektivov na združevanje tega 
denaija, ki sicer izgublja na vred
nosti. V  razpravi so ponovno 
postavil' na dnevni red oblikova
nje Vzgojno izobraževalnega za
voda in šolskih okolišev, prej ali 
slej pa bo prišlo na rešeto tudi 
zapiranje v tozdovske okvire v 
Zdravstvenem centru.

J. T.

lahko z manjšimi količinami ustvar
jali večji dohodek. Želijo si torej 
nove programe, nove možnosti, da 
njihov obstoj ne bi bil odvisen samo 
od ene dejavnosti. To pa ne pomeni, 
so dejali, da se njihovi interesi 
križajo z interesi Opekarne. Njej ves 
čas dajejo najboljši pesek, ki seveda 
ni idealen in ni brez jalovinskih
vložjrov ter brez kepic. Tako kako
vost bi lahko zagotovili z le
industrijskim sejanjem, nikakor pa 
ne s tako primitivnim postopkom, 
ko to delajo zdaj. Investicija za 
industrijsko sejanje bi znašala 15 
milijonov dinarjev, zato si že vnaprej 
vprašujejo, koliko je lahko tako 
sejan pesek cenejši od pravega.

Opekarna je do sedaj zahtevala 
surov pesek. Zanj je  pomembno

tudi to, kako je uskladiščen. Če je 
namenjen za fasadno opeko, ga dež 
ne sme zmočiti, torej mora biti pod 
streho. V  Rudniku razumejo želje 
Opakeme in so ji  zato vedno 
poskušali ustreči, vendar pa je 
marsikaj odvisno od tehnologije. Če 
ta ni zadovoljiva, potem je tudi 
dobra volja ne more nadomestiti.

O prihodnosti v Rudniku precej 
razmišljajo in zelo radi bi si 
zagotovili socialno varnost za daljše 
obdobje. Denarja za naložbe trenut
no ne premorejo, imajo pa priprav
ljen elaborat za pralnico na Bizelj
skem, če bi se sporazumeli s 
krajevno skupnostjo. Predračun za
njo je bil 70 milijonov dinarjev, 
vendar ta številka danes ne velja več 
in bi gotovo poskočila na 100 
milijonov. Morali bodo počakati, 
dokler časi investicijam ne bodo 
bolj naklonjeni. Za zdaj imajo 
pralnico peska samo v Globokem, 
vendar je  zastarela in bi jo  morali 
modernizirati.

J. T.
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PO DOMAČE -  Kulinarična razstava v sklopu praznika posavskih
vin na Čatežu je letos prijetno presenetila obiskovalce z izborom 
okusnih kmečkih jedi, ki si jih želimo tudi dandanes imeti
pogosteje na mizi. (Foto: J. Teppey)

NOVO V BREŽICAH
CENAM ZA  V R A T  -  Z name

nom, da cene ne bi preveč zdivjale, 
je občinska skupnost za cene v 
Brežicah sklenila upoštevati čas in 
višino zadnje podražitve. Tako v 
prvi polovici tekočega leta ne bo 
dovolila zviševati cen tistih izdelkov 
in storitev, ki so bile spremenjene v 
drugem polletju 1981. Obrtne sto
ritve naj bi se predvidoma zvišale 
največ za 15 odst, kulturne, komu
nalne in prometne storitve za 16 
odst., stanarine za 17, gostinske 
storitve od 14 odst. za vse vrste 
pijač do 18 odst. za prehrano. Tudi 
v zdravstvu podražitve ne bi smele 
biti večje kot za 16 odst., medtem 
ko se smejo storitve socialnega 
skrbstva povečati za 17 odst.

je steklina prestopila meje brežiške 
občine, so krajani toliko bolj dolžni 
spoštovati preventivne ukrepe vete
rinarske službe. V  teku je cepljenje 
psov, ki bo v občini končano do 30. 
aprila. Cepljenje proti steklini je za 
lovske pse obvezno dvakrat na leto, 
za druge pse enkrat na leto.

VRSTE ZA  PLIN -  V  Brežicah 
že precej dolgo primanjkuje plina. 
Agraria na Čatežu ga naroča iz 
Ljubljane in iz Zagreba, vendar po
šiljke ne dohajajo porabe. Gospodar
stvo ima prednost, zato ga dobijo 

elonajprej delovni kolektivi, ki potre
bujejo plin za proizvodnjo, pbčani

ežai

POOSTRENI PREDPISI -  Odkgr

pa so seveda prikrajšani. Težave so 
tudi pri preskrbi s kurilnim oljem. 
Spiski naročnikov so dolgi, a dobava 
veliko premajhna, da bi lahko 
oskrbeli vse kupce.

BREŽIŠKE VESTI

Od ugotovitev -  k spreminjanju!
S programsko-volilne seje OK ZK v Krškem -  Pregled dela od 1978 in usmeritev 

predsednik OK Marjan P^ark.l, sekretar komiteja pa Blaž Kolar
Novi

Komunisti v krški občini dobro ugotavljajo dejansko stanje, 
premalo pa storijo za spreminjanje in odpravljanje ugotovljenih 
vzrokov slabosti. To  je  med drugim poudaril v uvodnem referatu na 
programsko-volilni seji OK ZK 9. marca v Krškem predsednik 
občinske konference ZK  Jože Habinc, tako pa je tudi izzvenela 
štiriuma razprava.

Franc Dobravc iz Šolskega centra 
je dejal, da Dolenjska in Posavje 
nista tako velika, da bi bila upravi
čena delitev elektro stroke med 
Krškim in Novim mestom. „Zato 
hočemo elektroniko nazaj v Krško, 
kjer imamo izkušnje, kadre in 
prostore," je  poudaril Dobravc. O 
razkoraku med cenami kmetijskih 
izdelkov in proizvodnimi stroški ter 
o zamujanju pri sklepanju koope
rantskih pogodb tik pred spomla
dansko setvijo je  spregovoril Konrad 
Zupančič iz Agrokombinata. Josip 
Megovec iz Kovinarske pa je opozo
ril na težave kovinskopredelovalne 
industrije, posebno Metalne in Kovi
narske, kjer je  prišlo skoraj do 
popolnega zastoja prodaje žerjavov 
m asfaltnih vez. Na drugi strani

F IK U S  IN  
TA JN IC A

..Povezovanje v večje sisteme 
je  že v redu, toda naši delegati so 
bolj molčeči, taki, k i znajo bolj 
pisati in nazaj prinesti tisto, kar 
so drugi povedali,” je kritično  
ugotavljal Silvo Gorenc na zadnji 
programsko-volilni seji OK ZK v 
Krškem in ponazoril: „ 0  papir
niški industriji nima kaj govoriti 
ena občina Center, k i ima fikus, 
15 uradnikov in eno tajnico pa 
nobene industrije.” Seveda je 
bila reakcija polne dvorane 
delegatov na to karikirano pripo
ved -  sproščen in glasen smeh.

KAM NOSEKU  
DO LG  ZA PRL  
D ELA V N IC O

Konec lanskega leta je občin
ska uprava za družbene prihodke 
v Krškem izterjala 89 odstotkov 
davkov, ki se zbirajo v občin
skem proračunu. Za starostno 
zavarovanje kmetov je odstbtek 
pobranih davkov precej nižji -  
lc 55. Po družbenem dogovoru o 
izvajanju politike na področju 
splošne porabe bi morali doseči 

* 95-odstotno izterjavo,kajti do
govorjena poraba se lahko pove
ča ali zmanjša samo za odstotek 
odstopanja.

Od obrtnikov, ki imajo na 
vesti neporavnane družbene da
jatve, je poseben primer kamno
sek Rudi Omerzclj iz Krškega. 
Ker se je njegov dolg kar kopičil 
(zaustavil se je pri 128 starih 
milijonih!), možnosti in volje za 
poravnavo pa je bilo bolj malo, 
je moral kamnosek 2. novembra 
lani delavnico zapreti. Rubež ne- 
more pokriti vsega dolga, je pa 
primer poučen za vse, ki bi se 
hoteli zgledovati, da poiščejo 
vzornika pri drugem obrtniku.

živih stikov. Pomemben je tudi 
prispevek borcev.

Silvo Gorenc je omenil preudar
nost pri investicijskih odločitvah, saj 
v občini ni zgubarjev niti zavoženih 
naložb. Dejal je, da nekateri napač
no pojmujejo revizijo srednjeroč
nega plana, kot da to pomeni, daje 
treba zmanjšati dinamiko proizvod
nje. Gorenc je povedal, da se lanski 
konfliktni položaj v Celulozi, ki ni 
nastal po krivdi znotraj tovarne, 
izboljšuje, ker so komunisti zelo 
aktivni.

Izvršni sekretar CK ZKS R oman 
Ogrin pa je ob koncu izčrpne 
razprave poudaril, da ostajata dve 
osnovni nalogi komunistov: prvič -  
stabilizacija in drugič razvoj samo

upravnega socialističnega razvoja. 
Ponekod v Jugoslaviji namreč misli
jo, da je rešitev v centralizaciji. Zato 
je potrebno ljudi na vasi in v 
sindikalnih skupinah, hišnih svetih 
hitro aktivirati, jih  mobilizirati za 
razne naloge. »

P. P.

POGOVOR S 
Št i p e n d i s t i

Okrog 250 štipendistov, torej
mladih, pričakujeta občinska konfe
renca Zveze socialistične mladine in 
občinska skupnost za zaposlovanje v 
Krškem prihodnjo soboto, 27. mar
ca, ob 9. uri v veliki dvorani občin
ske skupščine, ko bo svečan podpis 
pogodb s štipendisti iz združenih 
sredstev. Stekel naj bi pogovor o 
možnostih zaposlovanja in o korist
nem preživljanju prostega časa ter o 
udeležbi na mladinskih delovnih 
akcijah.

banka ni mogla kreditirati opreme.
Odmevna je bila razprava dr. 

Franceta Pogačarja iz krškega 
Zdravstvenega doma, v katerem 
je  dejavnosti več, kot jih  zmore 
zgradba. Pred dvema letoma je bilo 
v domu še 75 delavcev, zdaj pa že 
130, tako da je prostorska utesnje
nost resna ovira. Izhod vidijo v 
vlaganju za dogratitev oz. novograd
njo, kar so Krčani z minulim delom 
pravzaprav omogočili drugim obči
nam v dolenjski regiji. Predsednik 
občinskega izvršnega sveta inž. Vin
ko Bah je opomnil, da planiranje ni 
bilo stvarno, najbolj pa zaskrbljuje, 
da se je znižala storilnost. Bah je 
nazorno prikazal neodgovoren od
nos nekaterih gospodarstvenikov, že 
ko gre za sprotno obveščanje 
družbenopolitične skupnosti o ne
katerih kazalcih poslovanja. Slavko 
Kunej pa je opozoril, da se ponekod 
še vedno obnašajo, kot da delegatski 
sistem ni sestavni del samoupravnih 
odnosov. „ 0 0  ZK bi morale stalno 
spremljati delo delegacij, najmanj 
dvakrat letno pa tudi razpravljati o 
delovanju delegatskega sistema." 
Igor Dobrovnik je menil, da zmanj
ševanje občinske uprave ne pride v 
upoštev, ker je Krško po številu 
delavcev nekje sredi podobno razvi
tih občin. Niko Žibret je nanizal 
vrsto primerov neizpolnjevanja ne
katerih sklepov in nedoslednosti, 
kar naj bo „dota“ za novo konferen
co. Stane Dvoršek je prenesel 
kritično stališče predsedstva občin
ske mladinske organizacije, ker 
mladina na terenu še zdaleč nima 
urejenih prostorskih in gmotnih 
možnosti delovanja. Marjan Marklje  
pohvalil uspešnost delovnih skupin 
OK ZK, saj si komunisti želijo več

Davčna bremena porazdeliti
Direktor občinske uprave za družbene prihodke v 

Krškem J. Kulčar o novem obdavčenju kmetov

Predvidena nova davčna poli
tika v kmetijstvu močno buri 
duhove tudi v krški občini. 
Čeprav bi naj bilo obdavčeno po 
dejanskem dohodku le okoli 
deset kmetov, je vznemirjenje 
med kmeti zaradi številnih nejas
nosti kar precejšnje. Kmetje 
domala vsi izražajo bojazen, da 
bo „tepen tisti, ki vleče voz 
napredka". Da bi vsaj nekoliko 
razbristrili kalne vode in zanikali 
ugibanja, češ da gre pri novosti 
za davek na pridnost, smo 
direktorja občinske uprave za 
družbene prihodke Janeza Kul- 
čarja vprašali, če je kaj podrob
nejših, novejših navodil.

..Občinska skupščina lahko 
določi še specifične panoge za 
obdavčitev po dejanskem do
hodku, ki niso zajete v dogovoru 
o usklajevanju davčne politike. 
Tisti, k i niso zajeti v obdavčitev 
po dejanskem dohodku, bodo 
letos še obdavčeni po ka
tastrskem dohodku. Letos bi 
poskusno prišli v obdavčitev 
kmetje, ki se ukvarjajo z indu
strijskim načinom pridelave hra
ne. Gre za trsničarstvo, perutni
narstvo, valilnice; in samo ti 
morajo po družbenem dogovoru 
voditi knjige," razlaga Kulčar.

Do novosti smo navadno neza
upljivi, kmetje pa imajo glede na 
nekatere izkušnje še več po
mislekov. Kakšna je razlika med 
staro in novo zakonodajo? Za 
kmete, ki so bili doslej obdavče
ni po katastrskem dohodku, 
pravzaprav ni nobene razlike. Po 
novem bodo obdavčeni po do
hodku. To je, točno povedano, 
modificirani katastrski dohodek 
(M KD), ki bo odvisen od kriteri
jev oz. normativov, ki jih  bo 
postavil republiški komite za 
kmetijstvo in gozdarstvo. Izra
čun MKD pa opravijo občinske

kV f -

Janez Kulčar: „Cilj 
sprememb — ustvariti bol)*6 
pogoje za obdelovanje zen*' 
lje, da bi se davčna bremeI,a 
pravično porazdelila.”

geodetske službe, kar bo dolo<-e 
no s posebnim zakonom. U??" 
tovljcn bo povprečni dohodek i 
povprečni stroški v enem !etu! 
če se bodo tržne cene in p°g?J. 
spreminjali -  o tem ni dvomih 
-  se bo spremenila tudi obdavči
tev. Pri izračunu samem naj b ise 
odšteval kosmati osebni doho  ̂
dek (BOD) kmeta, lahko pa tudi 
zakoncev in družinskih članov, 
če so pokojninsko in zdravstve 
no zavarovani."

So morda kakšne izjeme?
„lzjema je pri kmetu '  

delavcu. Pri t. i. .nečistem 
kmetu se OD ne bo upošteval, 
ker ga že ima v organizacij 
združenega dela, upoštevan P 
bo dohodek. Pvi teh kmeti
odpade tudi kompenzacijska o -  
dodatna stopnja. Dokler ne 
znano, kako se ugotavlja BOD i 
drugo, bo tekel obračun še p 
starem obdavčenju. O bdavčem  
pa bodo vsi kmetje, če zem J 
obdelujejo ali ne." pERC

KRŠKE NOVICE
KMETJE PRI N UKLEARK I ZA

DOVOLJNI -  Tako nam je nedavno 
povedal pravnik v jedrski elektrarni 
Ivan Lubšina. Gotovo ste uganili, da 
gre za zemljišče petih kmetov, ki 
jim  je, kot je dejal delegat krške 
krajevne skupnosti na seji zbora 
krajevnih skupnosti občinske skup
ščine, možen le -  s helikopteiji. 
Pustimo šalo ob strani, saj je veselje 
slišati, da so se trije od petih priza
detih kmetov odzvali povabilu NE 
in se zadovoljno razšli. Domenili so 
se o pravični odškodnini za neupo- 
rrbno zemljišče. Da bi le bili res vsi 
zadovoljni. . .

dobili nekaj denarja za delo  ̂
ostalih prostorih. Bo kar dr®û atr
res ni nujno, da mladi služijo .. z 
za delo mladinske orf>3nlZ* č ne8a 
veselicami, a na vasi druga.
izhoda zaenkrat še ni ^  j'ej8V- 
vedno bolje, kot da zamre 
nost. . .

..TOZDOVSKE PARTIJE” Ko
zani mivi razpravi na P10  ̂Q0teKc
volilni seji OK ZK je Silvo ^ cj- 
dejal, da imamo osnovne org®' p  
je ZK, ki capljajo oz. PotI1L a tip? 
dogodki. Značilna pa sta °  . ^§i- 
0 0  ZK, ki nikakor nista 'P ^ r n 0'

ZAKAJ JE ZAMRLO DELO  
M LA D IH  V  DOMU MLADIH? -  
Čeprav je bilo lani v domu kar 12 
dejavnosti, je postalo delo v tej 
baraki nezanimivo, pravzaprav zelo 
nezdravo. Težko je delati v neogre
vanih prostorih, denaija za drago 
olje pa ni dovolj. Mladi so se sicer 
znašli tako, da so dali precej prosto
rov v uporabo delovni organizaciji, 
da s6 si uredili pisarne, tako pa so

va. Pri prvem gre za povsem n tI,e
stojne 0 0  ZK, nesposobne ^ 0
analize razmer v okolju, kje ^  -  
ali delajo. Drugi tip P® ^  flf 
..tozdovske partije” , ki jm, g{^ ar  
briga, kaj se dogaja v delovn' ^gpr 
zaciji kot celoti, kaj šele 511 ,oZd0*  
janjc. Pri teh je važna sam® 
ska problematika. ^

Verjetno se slednjim obzofl® 
razširijo, če so v izgubi in • • •
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Razprave zajemale iz življenja
Obsežna razprava na programsko-volilni seji ZK — Dobra napotila za deloj  ____________________________

Domp Z?ezo komunistov je še posebno v predkongresnem obdobju 
pa Drik 12 vsakdanjega življenja in dela ljudi, ob tem
kateri • tU<B re*’tve- Obsežna razprava o številnih vprašanjih, s 
Potek l '  *  k °  mora*a ^  ukvaijati tudi v naslednjem obdobju, je 
oociifi- 3 j 3 v°bbii programski seji te organizacije v sevniškem 
saMisKem domu 6. marca.

nr£ ‘ani konference starega in 

orvan'3 s.estava ter osnovne 
obspv!faC'Je S0 dob ili vnaprej 
Predhna g.̂ adivo> k i  pa je  zaredi 
feren u ProSranisk ih  kon- 
dooTio . obravnavalo pretežno  
v S e, v m inulem  le tu . Ž i-  
bila r « 3 dostikrat doslej je  
ni K P,rava’ k i je  sledila uvod-

S t-U kh  M 1’ " ' ' 5' 11" 11' 8 S“ » 
nainrJ ' * *  8ovorniški oder so
nih kni ?nhai ali člani iz delov- 

kolektivov.-O težavah Lisce

jggjajena „vlada”
«znarn?'|k predložil 

clanov novega IS

dostikm n SVetom .so v Preteklosti 
čaj 2ar„„PnpiS0Vali direktorski zna- 
« 5  l St! ! e članov. Po novem 
njih niti v!. morei °  več sedeti v 
čruiben ' , .°- 0li umed članov

UhKd4eIe8atskih‘t t a Zb° ra ^  ° Sta'
ške občintlZa Predsednika IS sevni- 
bemik je 6 Pečine Janko Re- 

konf,na Seji Predsedstva občin- 
Podal SeznenCe 10- marca
tem je n?vih članov. Pred
kadrovski v ta “  obravnavan na
med Predlni„°rl lnaciji’ z vsakim iz ' 
tudi osebno n članov so opravili 

Za n razgovore.
^ arinkaVe ^  so Predlagani:
(g°spodarstvn , lj ~ ArandJelovič 
zadeve) v , ’ skuPne in splošne 
(ir|dustrija | asta M’šič iz Jutranjke 
»Lisce" (o Marija Jazbec iz 
Ferd>nand ° v 0dars,vo f inance),
‘̂ spodarski ° r° Sec iz Kopitarne 
•ni Jože Kni 2V0J ln načrtovanje), 
darstvo „  stanovanjsko gospo-

smo pisali že prejšnji teden. V  
Jutranjki opozaijajo na zasta
rele stroje, ki ne ustrezajo več 
sodobnim tkaninam. Kmetijci

•  Po programsko-volilni seji 
se je sestala novoizvoljena kon
ferenca ZK v novi sestavi. Za 
predsednika občinske konferen
ce so soglasno izvolili Janeza 
Valanta iz Tržišča, sekretar pa 
bo še naprej Lado Močivnik. 
IX . kongresa slovenskih komu
nistov se bodo udeležili: Boris 
Kozamernik iz Lisce, Jelka 
Novšak iz Mercatoija, tozd 
Trgovina, Zlata Krnc iz GG ) 
sevniškega tozda Žaga in Vlado 
Mešiček iz krajevne skupnosti 
Blanca. Za delegate X II .  kon
gresa ZKJ so izvolili Ivana Kun- 
ška iz STT — sevniškega tozda 
Tovarne konstrukcij, k ije  hkra
ti delegat tudi v brežiški občin
ski organizaciji.

BOŠTANJSKI FANTJE  
MED UPOKOJENCI

Ob osmem marcu so novi upoko
jenski dom v Sevnici obiskali člani 
okteta Boštanjski fantje. Oskrbovan
cem, vezanim na posteljo, so zapeli 
tudi v sobah. Za dobro razpoloženje 
je poskrbel s svojo harmoniko Lojze 
Mrgole s Telč. Gostom so se zahvali
li z izdelki delovne terapije iz doma 
na Impoljci.

Milan Lewpubeništvo in Pr°m e t) , 
H e v n e  ^  “  * * * * * *  Metalne 
tojs î  vi„ Pnosti), Danica Bevc- 

stvo in ,.._rCatod a (trgovina, gostin-0 >n turi, v '•»sovina, gosnn
"ik «  inž- Martin Korit
stv°  >n vn-,̂  a (družbeno kmetij- 
Mercatona .^rstv?.̂ ’ Franc Starič iz 
iože Rj),:- kmetijska kooperacija), 
ŽOsPodarvf^Z?Sebni °brtnik (drobno 
'z ^VnišVn °  Pro^ Komana Ivačič 
javnosti? v n° Vne 5016 (družbene 
•nance) r’ > , ' *  Krošelj (davki in
<e’ družben? f kC (notrani e zade-
'Prava> dejavnosti in obča

ubramh Ognjenovič (ljud-
.0t) mba u, splošni ljudski od-

I* IS članov predložene-
in sref v‘sok° .  po štirje pa

b^Posveč? 1Z0bra2b0' V večji
^  ‘n Prvi* . Poz°most kmetij
stvu. drobnemu gospo-

P n ^ E G L E D I

> č a ii 0BČ IN I
k?***W«h? 0 da člani sevni-
P.farno vhm?a* tva pregledujejo
L . hiš, a l  .. Zasebnih stanovanj- 
i tva v 0h ^ °  'ZVaiaj°  tudi druga 
h  fc £ ? , ' •  Na Bregu »  pre- 
■n ,V sevni^, '• Pred zak>jučkom
ibnv de,ajo skupnosti.
l “kovj,

• °hčinp aVai°  gasilci na območju

ha 0vSu in J ? '  *  na Bučki, v 
fc e,nameravairzi5ču- Obsežne ob- 
ai u 'Pe o J ° SaSilci na ot,močju 

bila Po?!Vl“ do dopustov. To 
J stalna naloga.

SEVNIŠKI
! ...pendisti,

‘ " ' " » i S S o S . 10 ■

iav^adnjj ~ Šmarska ulica je
i °Brnitala še h ir ° 8a mostu čez 
I« bii ^ n i  So h fi. nevarna. Poseb- 

Pred nedavnim 
i ai°žcLP1°č n k I naC1Jski °g*ed za 
J; iid m delu nat k°  eni strani- Na 
^  ?čnik n a m S . Vlh °P ^ :

G ASILC I V  VSAKI 
K R A JE V N I SKUPNOSTI

Na občnem zboru občinske gasil
ske zveze v Sevnici so ugotovili, da 
so že blizu cilju, ko naj bi v sleherni 
krajevni skupnosti imeli gasilsko 
društvo. Lani je na Primožu zaživela 
gasilska desetina. Taje  letos prerasla 
v društvo. V  samostojno društvo naj 
bi se osamosvojila tudi enota v 
Zabukovju.

LOKA PRI Z ID A N E M  
MOSTU: REFER EN D U M  

USPEL
Na osmih voliščih v Loki pri 

Zidanem mostu so z volitvami v 
nedeljo'odločali še o uvedbi krajev
nega samoprispevka. „Za” je glaso
valo 59,02 odst. volilcev. Vsak od 
vaških odborov bo s pomočjo tega 
samoprispevka lažje zgradil to ali 
ono komunalno napravo: vodovod, 
telefon, ceste in drugo. Izglasovani 
samoprispevek bodo po stopnji 1,5 
odst. pobirali 5 let.

STUDENEC: VEDNO  
KAKŠNA P R IR E D ITE V
Domače kulturno društvo skrbi, 

da se konec tedna na Studencu v 
dvorani vedno kaj dogaja. Bodisi da 
je to proslava za 8. marec ali redne 
plesne vaje. Koliko so se navadili 
ubranih korakov ob glasbi, bodo 
pokazali na bližnjem plesnem venč
ku. Na Studencu naj bi ponovno 
delal tudi kino.

PABERKI

»ločnik U1 Prestavili oi
.sr : *dczni"a"reravaJ0 ure^n,
Hi sMjan ni * O d v o z a ,  d o
Sevn'?a,ia  da h■°5niik z m o s tu  vmčno, da  bi d e la  n ad a ljev a li

KL,N1 -  K ^  *«» da bo UPCI so
^  °  P° mesnicah več-

ja ponudba, ko sc je meso podražilo. 
Razmere v živinoreji so seveda dosti 
resnejše, da bi jih lahko odpravil 
zgolj skok cen. V  sevniški klavnici, 
ki je  običajno dobro zalagala trg 
tudi ob siceršnjih krizah, govorijo o 
srednji založenosti s klavno živino. 
Še lep čas bodo težave s svinjino. 
Mesnice naj bi bile vnaprej vseeno 
zadovoljivo založene s poglavitnimi 
vrstami mesa, seveda pa ne z vsem.

CEVOVOD POD PRITISKOM -  
Cevovod novega sevniškega vodo
voda izpod Lisce je pod pritiskom. 
Strokovnjaki pravijo, da sc pri salo
nitnih ceveh običajno pojavljajo te
žave v prvem polletju uporabe. Sku
paj s celjskim Zavodom za zdrav
stveno varstvo pripravljajo ponovno 
klorni šok na cevovodu. Zatem ver
jetno ne bo več ovir, da vode ne bi 
spustili v omrežje.

Sl.'" mm:

pričakujejo, da bodo po novem 
lahko okrepili pospeševalno 
službo. Tovarne močnih krmil 
iščejo od njih devize in soude
ležbo, četudi teh krmil sploh ne 
izvažajo.

Oglasili so se tudi iz kolek
tivov, kjer so lani uvedli ukrep 
družbenega varstva. V  oblačilni 
šoli niso videli drugega izhoda. 
Povezali so se v občini, da 
imajo v času gradnje prostor za 
pouk in praktično delo. Pri 
Jugotaninu v stečaju uspešno 
pomaga Belinka. V  Stillesu ugo
tavljajo, da so slabosti ob 
obisku delovne skupine CK 
ZKS odpravili. Osnovne organi
zacije so se okrepile. Precejšnje 
težave so tozd Stilno' pohištvo 
lani pripeljale celo v izgubo.

Dvorano je zajel aplavz, ko je 
končala kritično razpravo o 
razmerah v zdravstvenemu 
domu delavka te ustanove. Na 
vprašanja o čakalnih dobah, za
mujanju dela in drugem bo tre
ba še kje govoriti.

Predkongresni čas je primer
na priložnost za poglobljent) 
obravnavo pravilnega pojmova
nja odgovornosti, kritike in 
samokritike, odpravljanje poja
va molčečega članstva. „Sklad- 
nost besed in dejanj je po
membno moralno načelo v 
ZK ,“ je v tej razprav« menil 
vodja sevniške enote Temeljne
ga sodišča Alojz Vidic.

Zanimiva je bila razprava z 
obrobja občine, Šentjanža, od
koder sc more na vse strani 
voziti vsak dan mnogo delavcev. 
Franc Ilaš z Bučke je poudaril 
pomen neposrednih sestankov z 
ljudmi na vasi. Na razpravo o 
novem obdavčevanju v kmetij
stvu so pričakovali več gostov, 
prišel pa je le eden. „Dobra 
seja, iz nje je mogoče občutiti 
probleme, ki so.“ je poudaril 
izvršni sekretar Roman Ogrin. 
Povrnil se je na seji že izrečene 
besede o odgovornosti in po
hvalil v razpravi ravno tako 
omenjeno nujnost spremembe 
sprejetih planskih dokumentov.

A. ŽELEZNIK

Skrb za sejalce
Dogovarjanje s kmeti 
tudi ob spomladanskih 
_________delih_________

V lanski jesenski setveni akciji 
so v sevniški občini z ozimno 
pšenico zasejalijSO hektarov več 
površin, kot je bilo določeno z 
načrtom. Temeljni obrat za 
kooperacijo pri Mercatorju -  
sevniškem Kmetijskem kombi
natu je sklenil s kmeti 120 
pogodb. Prenekatera livada je 
bila na sveže zaorana. Kmetje so 
torej razumeli poziv družbe, da 
pridelajmo več krušnega žita do
ma. Kijub pomanjkanju površin 
je kombinat v družbeni nroiz- 
vodnji posejal pšenico na 9,5 
hektarih njiv.

Kmetov ne prepuščajo same 
sebi. Znano je, kako je pospeše
valna služba v sevniški občini še 
okrnjena. Vseeno so sc dogovo
rili, da bo kdo od kmetijcev do 
20. marca obiskal vse prideloval
ce pšenice s sklenjenimi 
pogodbami.

Pripravljenost za večjo pride
lavo naj bi nadaljevali tudi ob 
spomladanskih delih. Želijo 
predvsem povečati površine pod 
koruzo in krompirjem. Kombi
nat ima na voljo kakovostno 
semensko koruzo. Prenekatcri 
kmet je že sam sprevidel, da je 
treba povečati krmno osnovo. 
Semenske koruze bodo imeli le
tos 70 odstotkov več kot lani. 
Spomladi naj bi dodatno posadi
li 40 hcktaijev krompirja. Tudi 
zanj imajo seme. Doslej jim  je 
kljub težavam vedno uspelo za
gotoviti gnojila in zaščitna sred
stva. Težje jeKkcr za večino teh 
del nimajo primernih strojev. Za 
koruzo bi potrebovali kombajn. 
Kmetijci opozarjajo na staro 
možnost: nekaj teh najnujnejših 
strojev, tudi za pridelovanje 
krompirja, bi lahko kupili v 
strojnih skupnostih tudi s po
močjo posojil. Setev pšenice je 
navsezadnje dokazala, da je mo
goče nekaj narediti, če se skup
no dogovorijo.

A. Ž.

Junija znova na referendum
Delegati trebanjske občinske skupščine so sprejeli poročilo komisije o integracijskih 

postopkih med GOP z Mirne in Tregradom iz Trebnjega

V ponedeljek in torek so bile v Trebnjem ločene seje vseh treh 
zborov trebanjske občinske skupščine. Delegati so poslušali 
poročila o delu upravne javne varnosti, temeljnega sodišča in 
javnega pravobranilstva. Hkrati so se lahko seznanili tudi z 
dosedanjim potekom integriranja med GOP z Mirne in Tregradom 
iz Trebnjega.

Že leta 1980 je občinska 
konferenca ZK sprejela usmerit
ve. po katerih bi bilo treba 
trebanjske organizacije združe
nega dela s področja gradbe
ništva organizirati tako, da 
bodo sposobne v zaostrenih 
pogojih gospodaijenja izkoristi
ti vse razpoložljive sile. Kot 
kažejo dosedanje ugotovitve, 
sta obe gradbeni organizaciji 
neprimerno organizirani in sami 
nista sposobni opravljati večjih 
gradbenih del. V  tem smislu so 
bili sprejeti tudi srednjeročni 
plani trebanjske občine z ob
dobje 1981-1985. Občinska 
skupščina je izdala odločbo o 
sestavi komisije, ki naj bi 
pripravila združitev med obema 
delovnima organizacijama. Na 
prvi seji komisije so se člani 
dogovorili za potek in izpolni
tev nalog. Toda na referendu
mu, ki je  bil konec preteklega 
leta, se delavci GOP niso 
odločili za integracijo. Menili so 
namreč, da predlagana združi
tev ni dovolj utemeljena in da 
obstaja resna bojazen, da bi bil 
GOP v podrejenem položaju. 
Odbor samoupavne delavske

Delovni čas po 
volji strank

Javna razprava o novem 
odloku bo trajala ves 
mesec — Pošte naj bi ne 
bile ob sobotah zaprte!

Poslovalni čas bank, pošt, 
trgovin in podobnih obča
nom potrebnih lokalov po
gosto ni bil samoupravno 
dogovorjen, še manj prilago
jen potrebam delovnih ljudi 
in občanov. Zato se je tudi v 
trebanjski občini dogajalo, 
da so občani zastonj pri
tiskali na kljuke omenjenih 
lokalov. Vse to pa je hkrati s 
pomanjkanjem določenih 
dobrin povzročalo še več 
slabe volje. In zdi se, da 
prihaja osnutek novega odlo
ka, ki naj bi urejal poslovalni 
čas, pravi trenutek.

V  občini, kot je trebanj
ska, se občani niso mogli 
kdove kako pohvaliti z 
oskrbo in uslugami dejavno
sti posebnega družbenega 
pomena. Pogosto so občani 
zastonj pritiskali na kljuke 
pošt, bank, trgovin in 
gostiln. Ob obilici gostiln 
sicer ni bila taka škoda, če je 
posamezni gostilničar svoj 
lokal zaprl za ves mesec. 
Malo težje pa je bilo in 
seveda je še, če v popoldan
skih urah hočeš v občini 
kupiti železninske predmete, 
saj so te trgovine ta čas 
zaprte. Še posebne težave 
nastopijo, ko hoče občan v 
soboto urediti kakšne zade
ve na pošti ali banki. V  
tistem času so namreč ome
njene ustanove zaprte, sploh 
pa ni misliti, da bi v popol
danskih urah lahko kupoval 
živila.

Ker vse to ni prispevalo k 
dobri volji občanov, je že v 
osnutku odloka zapisana 
marsikatera sprememba, ki 
bo godila občanom. Vendar 
pa bo treba v več kot mesec 
dni dolgi javni razpravi osnu
tek odloka še dopolniti in 
pri dokončni obdelavi 
poskrbeti za sodelovanje iz
vajalcev in uporabnikov. Še 
posebej se bodo v javni 
razpravi lahko izkazali sveti 
potrošnikov, ki se doslej v 
trebanjski občini še niso po
kazali v pravi luči. ln morda 
je prav razprava o osnutku 
odloka prava priložnost za 
njihovo pravo uveljavitev.

J. SIMČIČ

kontrole iz GOP celo namiguje 
na odgovornost družbenopoli
tičnih delavcev. za takšen izid 
referenduma.

Tudi na seji skupščine se je 
še enkrat oglasil delegat iz GOP

in med drugim ponovil vsa 
dejstva o  poteku priprav na 
referendum. Delavci GOP nam
reč ne sprejemajo odgovornosti 
za znani izid glasovanja, saj so 
mnenja, da je krivda tudi še kje 
drugje. Kljub vsemu je bilo na 
skupščini sprejeto poročilo o 
delu komisije za integracijo, 
hkrati pa tudi sklep, da bi bil 
drugi referendum nekje do 
konca junija tega leta.

J. S.

Usodni krog pomanjkanja
Mokronoška Iskra potrebuje za 250.000 dolarjev deviz — 

Ker ni materialov, okrnjena tudi ponudba proizvodov

Mokronoška Iskra ne more in 
ne more iz začaranega kroga 
pomanjkanja deviz in repro
dukcijskih materialov. Zaradi 
tega trpi izvoz, pa tudi izpolnje
vanje obvez do domačih od
jemalcev. Ob tem je toliko 
težje, ker so narasle obveznosti 
glede anuitet, kjer so obresti za 
kredite narasle za 70 odst.

Glavni vir vseh težav je pomanjka
nje deviz, ki bi jih  v prvem tričetrt- 
letju potrebovali vsaj 250 tisoč do
larjev, a jih  dobe le po 25 tisoč na 
mesec, kar je veliko premalo. Ven
dar deviz ne bi potrebovali samo za 
uvoz, saj jih  zahtevajo tudi že doma
či dobavitelji! Kljub vsem tem teža
vam se v Iskri trudijo, da bi čimveč 
izvozili. Tu pa se dogaja, da dolge 
dni čakajo na uvoz materialov, po
tem pa morajo na vrat na nos delati 
tudi ob nedeljah, če hočejo izpolniti 
obveznosti do tujih naročnikov.

VODJA SKUPNIH  
SLUŽB SIS BO 
TO N E Ž IB E R T

Na zadnji seji skupščine trebanj
ske skupnosti za varstvo pred poža
rom so delegati sprejeli delovni pro
gram in finančni načrt. Hkrati so 
obravnavali samoupravni sporazum 
in statut o novi organiziranosti. Za 
novega predsednika predsedstva in 
skupščine so izvolili Braneta Kirma, 
za podpredsednika pa Jožeta Kle
menčiča. Soglašali so tudi s predlo
gom, da naj bi bil Vodja skupnih 

■ služb SIS Tone Zibert.

Vendar zaradi pomanjkanja mate
rialov ne morejo več izdelovati 
kompletov kondenzatorjev, kot so 
jih nekoč, ko so še imeli dovolj 
materiala. Izdelujejo lahko samo še 
posamezne kondenzatorje, kakršne 
pač tuji naročniki potrebujejo. 
Kljub takemu delu za tujino, morajo 
še posebej skrbeti za kvaliteto svojih 
proizvodov.

Čeprav zdaj dohodkovno še kar 
shajajo in trenutno po tej strani ne 
občutijo težav, jih  prihodnost skrbi 
do te mere, da že razmišljajo o tako 
imenovanih „lon poslih” , s katerimi 
bodo lahko še zaposlili zmogljivosti 
svojih novih strojev.

PR EDAVALA  
DARJA CO LARIČ

Mladinska politična šola v Treb
njem, katere' se udeležuje 32 slušate
ljev, bo svoje delo končala 26. 
marca. V  okviru predavanj so sluša
telji proučevali kongresne doku
mente, predavala pa sta jim  tudi 
predsednica in podpredsednik 
republiške konference ZSMS Darja 
Colarič in Bojan Fink.

SKUPNOST  
ZA  CESTE 
PO JUNIJU

Trebanjski izvršni svet je  na eni 
izmed zadnjih sej imenoval iniciativ
ni odbor za ustanovitev občinske 
skupnosti za cene. Ta odbor naj bi 
pripravil vse za ustanovitev skupno
sti, svojo vlogo pa bo moral v skladu 
z zakonom o cestah prevzeti v za
četku druge polovice leta.

m i Mm
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NOVOLES SE ŠIR I — Tovarna akrilnih proizvodov iz Trebnjega, ki 
deluje kot Novolesov tozd, je  zaradi vedno večjih potreb po 
akrilnih materialih začela širiti proizvodne zmogljivosti. V  novi 
tovarniški hali, ki bo merila 1000 kvadratnih metrov, bodo 
proizvajali nove izdelke vode iz akrila. Tovarno gradi SGP Pionir in 
bo dograjena do konca maja. (Foto: J. Simčič)

IZ KRAJA V KRAJ
N E R A ZV IT I PREKOSILI RAZ

V ITE  -  Ob zadnjih volitvah se je 
znova pokazalo, da srčnost premaga 
marsikatero pomanjkljivost. To je 
prišlo še posebej do izraza ob zad
njih volitvah, ko so bila volišča 
najlepše okrašena v nerazvitih kra
jevnih skupnostih, medtem ko v 
„bogatih”  pogosto niso premogli 
niti za nageljček. Pri volitvah so se 
izkazali tudi Romi, za katere je bilo 
volišče urejeno v gozdu v Hudejah.

Z DELI ZAČNO TAKOJ, KO BO 
LEPO VREME -  Ko so delegati na 
zadnji seji zbora krajevnih skupnosti 
spraševali, kdaj se bodo začela dela 
na cesti med Dobrničem in Treb
njem, je predsednik izvršnega sveta 
Nace Dežman jedranto odgovoril:

„Takoj ko bo lepo vreme.” Po 
dvorani se je zaradi tega odgovora 
razlegel prisrčen smeh, predsedniku 
pa ob teh lepih sončnih dneh ni 
cisto nič do smeha. Delavcev na 
omenjeni cesti namreč še vedno ni 
na spregled.

JE AKCIJA ODPOVEDALA? -  
Čeprav smo se lani in letos z vsemi 
silami zagnali v večje pridelovanje 
hrane, za zdaj na travnikih okoli 
Trebnjega in drugih krajev še ni 
opaziti nabiralcev regrata. Vendar 
poznavalci razmer v kmetijstvu pra
vijo, da temu ni kriva lenoba, ampak 
pomanjkanje padavin. Takoj ko bo 
padel prvi spomladanski dež in na
močil travnike, bo pognal tudi 
regrat.
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N O VA  TR G O VIN A  -  V  novi industrijski trgovini Beti, ki sojo  
odprli pred kratkim, prodajajo poleg izdelkov Beti tudi Kometove. 
Velika izbira privablja v novo trgovino še več kupcev kot doslej.

Ničesar brez sindikatov
Z občnih zborov sindikalnih organizacij

V  metliški občini so imeli v 
predvidenem roku, se pravi do 
konca februaija, sindikalne 
občne zbore v 23 osnovnih 
organizacijah, pet pa jih  je že ali 
pa jih  še bo izpeljalo v tem 
mesecu. Na 13 občnih zborih 
so hkrati obravnavali tudi za
ključni račun.

Tako v poročilih kot razpravah 
na večini zborov so največjo pozor
nost posvetili vprašanjem gospodar
jenja in s tem povezanim nagrajeva
nju po delu, prihranku pri surovinah 
in energiji, krepitvi inventivne dejav
nosti in drugim perečim vprašanjem.

zgolj enostranske predloge, šibke 
povratne informacije. Delegatom 
gotovo jemlje voljo pobiranje njiho
vih mnenj od strani izvajalcev; 
večkrat delegati ne dobijo odgovo
rov na svoja vprašanja. Poudarili so 
še, kako potrebno je izobraževanje 
delegatov.

Poleg teh področij delovanja 
sindikata je na zborih beseda tekla 
še o kulturi, delovanju društev, 
splošnega ljudskega odpora, vključe 
vanju sindikatov v delo krajevne 
skupnosti in podobnih vprašanjih.

D R U ŠTVO  IŠČE  
STARŠE

Ko je beseda na zborih tekla o 
socialni politiki, so se zavzeli zlasti 
za izboljšanje delovnih razmer v 
proizvodnji, hitrejše zaposlovanje 
invalidov. Eno zelo perečih vprašanj 
je otroško varstvo oz. visoke cene. V  
razpravah je bil govor tudi o dragi 
družbeni gradnji, zato so se marsikje 
zavzeli, da bi več denarja namenili 
za individualno gradnjo, kjer da je 
stanovanjski dinar bolje izkoriščen 
in oplemeniten.

Delavci v gospodarstvu so ponov
no poudarili, da je nujno čas 
poslovanja banke, pošte, trgovin s 
kmetijskimi potrebščinami urediti 
tako, da bodo delavcem dostopne 
tudi v popoldanskem času. Na 
zborih je beseda tekla tudi o 
delovanju delegatskega sistema. Pri 
tem so poudarili, da samoupravni 
organi v temeljnih organizacijah 
delajo dokaj dobro, česar pa, žal, ni 
moč trditi za delegacije za občinske 
zbore in interesne skupnosti. Temu 
naj bi bilo v prvi vrsti krivo 
prepričanje delegatov, da imajo 
premalo dejanskega vpliva na delo 
skupščine; ko* vzrok za tako stanje 
navajajo tudi preobsežna gradiva.

' Kaže, da je Belokranjsko muzej
sko društvo otrok brez staršev, kajti 
nobena uradna institucija ga noče 
sprejeti pod svojo streho. Seveda le 
takrat, ko bi bilo treba odšteti 
denar, sicer pa vsi sprejemajo 
nemajhno delo, ki ga društvo 
opravlja. Sedaj tečejo razprave, če 
ne bi sodilo društvo k Zvezi 
kulturnih organizacij, saj se, tako 
pač nekateri trdijo, ukvarja z 
ljubiteljsko dejavnostjo. Vsekakor 
bo Belokranjsko muzejsko društvo 
moralo dobiti krov nad glavo.

NAJVEČ  BO VESELIC

BREZPLA ČNA  
PRAVNA POMOČ

Od ponedeljka, 22. marca, 
naprej bo vsak prvi in tretji 
ponedeljek v mesecu vsak član 
sindikata brezplačno dobil prav
no pomoč. Pravno pomoč bo v 
prostorih občinskega sindikalne
ga sveta v Metliki na te dni med 
16. in 17. uro dajal dipl. pravnik 
Drago Vlah.

Pred dnevi so v okviru Socialistič
ne zveze usklajevali datume proslav, 
slovesnosti, jubilejev, obletnic, vese
lic in ostalih prireditev v letošnjem 
letu. Društva in skupine napoveduje
jo  toliko tega, da bo zmanjkalo 
sobot in nedelj, če bodo vse, kar je 
načrtovano, uresničili. V  poplavi 
najrazličnejših prireditev prednjači
jo  gasilske veselice, ki jih  bodo v 
poletnih mesecih prirejali domala v 
vsaki krajevni skupnosti. Društva si 
tako prislužijo kakšen dinar za 
nabavo pripomočkov, za popravilo 
domov ali za kaj drugega koristnega, 
zabave željni ljudje pa pridejo na 
svoj račun.

DOPISNA ŠOLA  
M A R K S IZM A

Prejšnji teden se je za 24 slušate
ljev iz metliške občine začela do
pisna šola marksizma, ki jo  skupaj s 
komitejem OK ZKS Metlika priprav
lja medobčinsko študijsko središče. 
V  dopisni šoli bodo obdelali šest 
tem, trajala pa bo do poletja.

SPREHOD PO METLIKI
NA SESTANKIH VELIKO KRAT

GOVORIM O o kulturnem življenju. . . .v temeljnih organizacijah združene 
ga dela in v krajevnih skupnostih, a 
gre resnično več ali manj le za 
govorjenje, veliko manj pa za delo. 
Redke so TOZD, ki imajo animator
je kulture, še manj je takšnih 
..pospeševalcev" v krajevnih skup
nostih. Bo že res, kar trdijo mnogi,

.........................  ! “ukada nam gredo besede lažje z jezika 
kot delo od rok. Je pa že čas, da se 
pričnemo resno ukvarjati tudi s temi 
vprašanji, sicer bomo semaforsko 
zardevali, ko nas bo kdo pocukal za 
rokav in vprašal: „Kaj ste storili, da 
bi približali kulturo delovnemu 
človeku? “

PRI METLIŠKI KULTURN I 
SKUPNOSTI so se odločili pripravi
ti Teden slovenskega filma, ki bo res 
šele v prvi polovici maja, vendar 
kljub temu ta vestička ne bo odveč. 
Če bo šlo vse po sreči, bodo 
Metličani videli tudi slovensko film
sko novost Deseti brat, za nostalgič-

Mladi kmetje 
brez zemlje

V  občini 155 članov v 
aktivu mladih zadružni
kov — Doslej samo en 

proizvodni krožek
Zadnji dve leti je  bila predsed

nica aktiva mladih zadružnikov 
pri občinski mladinski organiza
ciji v Metliki Zdenka Zepuhar, 
kmetijski tehnik, zaposlena kot 
pospeševalec v metliški Kmetij
ski zadrugi. Poleg tega je Zdenka 
predsednica konference mladih 
iz krajevne skupnosti.

„Aktiv mladih zadružnikov 
šteje 155 članov; v izvršnem 
odboru je iz vsake vasi vsaj po en 
član. Sestajamo se po potrebi, 
povprečno enkrat na mesec," je 
povedala Zepuharjeva. „Med 
drugim smo v lanskem letu 
sodelovali v kviz tekmovanju 
Mladi in kmetijstvo, doma smo 
pripravili traktorsko tekmova
nje, ki so se ga prvič udeležila 
tudi dekleta; prav tako smo 
sodelovali na republiških kmeč
kih igrah na Vranskem."

Ena glavnih nalog aktiva mla
dih zadružnikov je vključevanje 
mladih v proizvodne krožke. 
„Žal nam to ni uspelo tako, kot 
smo si zamislili, saj smo do sedaj

lahko ustanovili samo en tak 
krožek; šteje osem članov, delu
je na Krasincu, njegova glavna 
usmeritev pa je živinoreja in 
poljedelstvo. Želimo, da bi bilo 
čimveč takih krožkov, tudi za 
področje vinogradništva in 
sadjarstva."

Med mladimi zadružniki je 
največ tako imenovanih polkme- 
tov. „Ker v glavnem niso lastniki 
zemlje, saj jo  največkrat starši ne 
dajo z rok, prihaja do težav s 
članstvom v Kmetijski zadrugi in 
z najemanjem kreditov," je po
vedala Zdenka, k i mora doma na 
Selah pri Jugotju tudi sama po 
službi poprijeti za vsako kmečko 
delo. „Pri nas doma delamo tri 
generacije: starši, stari starši in 
medve s sestro." A. B.

VO D O  V O Z IL I S 
C ISTER N A M I

Zadnje tedne pred snegom je 
močno primanjkovalo vode, zlasti v 
krajevni skupnosti Dobravice, Jugor- 
je in na Krašnjem vrhu v KS Radovi
ča. Vodo so dovažali s cisternami, 
vendar so polovico stroškov plačali 
iz občinskega proračuna, nekaj so 
prispevale krajevne skupnosti, del pa 
so plačali lastniki vodnjakov.

PRI 2 E N A H  IN  
M A T E R A H  P A D LIH  

BORCEV

no nastrojeno občinstvo pa še 
Vesno. Po vsej verjetnosti bodo 
zaključili Teden slovesnkega filma s 
Trenutki odločitve. Pri pripravah 
pomaga Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije, ki je obljubila pripeljati v 
Metliko ustvarjalce predvajanih fil
mov. Nekaj predstav bo namenjenih 
predvsem mladini, tudi razgovorov. 
Obetavno!

Kot že več zadnjih let so tudi za 
letošnji dan žena člani sveta za 
družbenoekonomski položaj žensk 
pri OK SZDL in vodilni družbeno
politični delavci metliške občine 
obiskali 63 mater in žen padlih 
partizanov in jim  izročili skromna 
darila.

CE SMO ŽE PRI M LA D IH , 
zapišimo še o stvareh, ki jih  je moč 
videti skoraj vsak dan v času, ko se 
osnovnošolci vračajo od pouka ali 
ko gredo v hišo učenosti. V  mislih 
imamo pretepanje, pri katerem 
nemalokrat teče kri. Učenci višjih 
razredov brez pravega vzroka mika; 
stijo slabotnejše, da potem jokajo 
okoli vogalov, si brišejo nosove in 
kujejo načrte za maščevanje. Preveč 
nasilnosti je v teh mladih dušicah, ki 
bi morale poznati predvsem osebe iz 
pravljic, in to njihove dobre strani. 
Ne bo odveč, če bo kdo posvetil 
pretepaškim mladeničem kakšno 
lepo besedo o medsebojnih odnosih.

NE BO ZA DOLGO -  Prejšnjo 
sredo je  tigovina metliške 
Kmetijske zadruge dobila 10 
ton galice. Trgovci, k i poznajo 
potrebe, pravijo, da bo ta 
„težka” zaloga kmalu pošla.

„Petica” za celodnevno šolo
Uspešno delo semiške COŠ, ki deluje že osmo leto — Računajo, da bo ob koncu 

uspeh kar 98-odstoten  -  Dogradnja ali izmene?

V  Semiču teče osmo leto tamkajšnje celodnevne osnovne šole, 
edine v črnomaljski občini in ene redkih v dolenjski regiji sploh. Za 
razliko od drugih šol zunaj občinskih središč se v semiški število 
učencev iz leta v leto povečuje, tako da bodo v šolskem letu 
1984/85 v petem razredu že po trge oddelki.

Sedaj je v celodnevni šoli Semiška šola je v programu 
Semič 375 otrok, za katere za dograditev v tem sredje-

40

skrbi 27 učiteljev; v matični 
šoli v Semiču je  276 otrok v 13 
oddelkih, podružnični šoli pa 
sta v Rožnem dolu, kjer je v 
kombiniranem 1. in 3. razredu 
9 otrok, in v Črešnjevcu, kjer je 
v enaki kombinaciji 11 otrok. V  
sklopu semiške šole pa se zaradi 
pomanjkanja prostora v matični 
šoli 79 otrok v prvih treh raz
redih vozi v obnovljeno šolo na 
Štrekljevec.

Največja težava pri našem 
delu je, da šola, zgrajena pred 
pol stoletja, nikakor ne ustreza 
zahtevam, ki jih  pred nas po
stavlja celodnevna šola,“ pravi 
ravnatelj šole Blaž Kočevar.
„Medtem ko je v oddelkih od 4. 
do 8. razreda povprečno po 20 
učencev, pa so oddelki v nižjih 
razredih številčnejši, nekaj učil
nic pa ne more sprejeti več kot 
18 učencev; seveda nimamo 
kabinetnega pouka, telovad
nice, kuhinje in še marsičesa.”

P R A Z N IK  K S  
A D L E S IC I

Prebivalci krajevne skupnosti 
Adlešiči že 29 let 22. marca 
praznujejo svoj praznik. 
Letošnje praznovanje bo v 
ospredju predvsem obujanje tra
dicij NOB. Slovesnost ob letoš
njem prazniku bo v nedeljo, 21. 
marca, ob 10. uri v tamkajšnjem 
kulturnem domu. Kulturni pro
gram pripravlja domače kul
turno društvo, praznovanja se 
bodo udeležili tudi predstavniki 
pobratenih krajevnih skupnosti 
Stara Ljubljana in Prilišče- 
-Vukova Gorica, vabijo pa zlasti 
borce in prijatelje Adlešičev in 
Bele krajine.

Trden rod 
zelenega Jurija

V  soboto ob 19.30 bo v 
črnomaljskem kulturnem domu 
proslava ob 35-letnici povojne 
folklore v Cmomlju in 5-letnici 
delovanja črnomaljske folklorne 
skupine Zeleni Jurij. Leta 1947 
je bil v Gradcu prvi povojni 
belokranjski festiv i folklornih 
skupin in to prireditev imajo za 
prelomnico v delovanju folklore, 
pa tudi obravnavanje ljudskega 
izročila so postavili na stro
kovno raven, kar še posebej velja 
za proučevanje in nadaljevanje 
ljudskih plesov in obredij.

Na proslavi bost8 nastopili 
dve generaciji: starejša, ki je 
nastopala v letih 1955 do 1970, 
in Zeleni Jurij. Prvi bodo pred
stavili črnomaljsko kolo z 
mostom, člani sedanje folklorne 
skupine pa bodo nastopili s sple
tom belokranjskih, štajerskih in 
prekmurskih plesov ter zaplesali 
še glamočko kolo.

Za to priložnost so pripravili 
tudi posebno brošuro, ki opisuje 
in prikazuje razvoj folklore v 
Črnomlju po vojni; v teh 35 
letih je v Cmomlju delovalo v 
folklornih skupinah več kot 260 
članov in tem bodo na proslavi 
izročili jubilejne značke in priz
nanja.

Folklorna skupina Zeleni Jurij 
je pred nedavnim nabavila 
komplete štajerskih in prekmur
skih narodnih noš, za kar so 
morali odšteti okoli 90 tiso
čakov, denar zanje in za pri
pravo sobotne proslave so v ve
liki meri prispevale nekatere 
črnomaljske delovne in druge 
organizacije, v prvi vrsti Obrtna 
zadruga, ki je  tudi pokrovitelj 
proslave, Gorenje, odbor za jur- 
jevanjc, Integral, izvršni svet, 
Rudnik Kanižarica, črnomaljska 
enota Ljubljanske banke, Kme
tijska zadruga, črnomaljski tozd 
Cestnega podjetja, ZKO, nekaj 
obrtnikov in še nekateri.

V  avli črnomaljskega kultur
nega doma bodo pripravili raz
stavo o delovanju folklornih 
skupin, na ogled pa bodo tudi 
številna priznanja, ki so jih  v 35 
letih dobile črnomaljske fol
klorne skupine.

ročnem obdobju, vendar se v 
Semiču boje, da se bo vsa stvar 
zaradi znanih težav zavlekla. 
„Če v pravem času ne bomo 
začeli graditi, bomo na šoli

ten. Na šoli imajo blizu 
interesnih dejavnosti, pri 
rih sodeluje tudi 12 zunanja* 
sodelavcev, vsak učenec pa J 
vključen najmanj v eno Uh* 
resno dejavnost, nekateri pj 
tudi v tri. Šolarji so uredili tu 
športno igrišče pri šoli, učel* 
višjih razredov obdelujejo šol! 
vrt, medtem ko nižji raztj, 
skrbijo za snago v šolski okofl 
pa tudi v kraju nasploh. skfPjr 
tudi za spomenike NOB v R  
jevni skupnosti, jeseni so u ce  
pri pogozdovanju Posa 
15.000 sadik. g
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Za torek, 23. marca, P 

lja občinski odbor Kd ,*** 
križa iz Črnomlja krvodaja lk

Ah
Nil
P«
del
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naj
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akcijo za potrebe noV°®^
bolnišnice. Krvodajalce pon* 
naj ta dan ob 6.30 P^d^Au 
črnomaljsko avtobusno P °^ w' 
od kjer bo v Novo 
odpeljal posebni avtobus

Blaž Kočevar: „Če šole ne 
bomo v pravem času dogradili, 
bomo morali uvesti dvoizmen
ski pouk.”

OCENA S IN D IK A g P  
O B Č N IH  ZBOR®’ .

prisiljeni uvesti dvoizmenski 
pouk, to pa je tudi konec celo
dnevne šole,“ pravi ravnatelj. 
Idejni projekt dograditve je že 
narejen in po njem bi šola 
dobila 10 novih učilnic, telo
vadnico, večnamenski prostor, 
kabinete, kuhinjo in jedilnico.
Po cenah izpred dveh let bi to 
stalo okrog 40 milijonov dinar
jev.

Na zadnji seji občinske?* . „ 
Zveze sindikatov prejšnji j® ^  
Črnomlju so osrednjo Poz? ^ i ^  
menili oceni poteka sinu ( 
občnih zborov in priprav naV jiiir 
Sprejeli so tudi program del* f  
skega sveta za letošnje le,° 
seznanili z lanskim delom 
združenega dela in družbene?*^ 
branilca samoupravlj anja.

od,

Kljub težkim razmeram pa je 
učni uspeh na tej šoli dober; ob 
polletju je izdelalo 88 odst. 
vseh učencev, do konca šol
skega leta pa računajo, da bo 
uspeh še boljši, okoli 98-odsto-

O PRORAČUNU  
O BČINE

Jutri bo v Črnomlju 
vseh zborov občinske 
kateri bo med drugim 
zaključnem računu 
občine in proračunu »  
leto. Pripravili so tudi Pie jLjitp 
memb in dopolnitev dn* ^ t: 
plana občine za to sredfl 
obdobje, na dnevnem redu 
več predlogov odlokov.

na
Prt
tak
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NA ZRAK PRED KOSILOM -  Takole so učenci in 
razreda podaljšanega bivanja čmomaljdce osnovne 
sončno sredo na dvorišču šole v Župančičevi ulici 
jim je za rekreacijo odmerjen pred kosilom.

ČRNOMALJSKI DROBIR
LJUBITELJI A L I SOVRAŽ

NIKI? -  Na oglasnih deskah v 
Črnomlju plakati ne ostanejo kaj 
dolgo. Za nekaterimi ne ostane niti 
sledu, medtem ko se spet pri drugih 
dobro vidi, da je na njih nekdo 
izživljal svojo neustavljivo strast po 
trganju. Kakorkoli že, verjetno gre 
za ene in za druge: za zbiralce in 
uničevalce. In najbrž so bili oboji na 
delu tudi v noči iz petka na soboto; 
v petek je bilo pred črnomaljsko 
pošto še 13 plakatov, ki so vabili na 
volitve, v soboto zjutraj pa je bil cel 
en sam. Očitno je tudi ta dovolj 
zalegel, saj je bila udeležba odlična.

ZLA TA  SELEKCIJA
18. uri se bosta v

POVEZAVA MED VO LIŠČI -  
Tudi ob zadnjih volitvah so se izka
zali semiški radioamateriji. Ne samo, 
da so poskrbeli za ozvočenje volišča 
v Semiču, marveč so vzpostavili tudi 
zvezo med volišči v krajevni skup
nosti. Tako so semiški radioama
terju ponovno dokazali, da njihova 
dejavnost ni zgolj nekakšno neko
ristno igračkanje.

športni dvorani v malem 
pomerili Tofova „zlata 
kateri bodo 
Cerar, Brane 
voda, ter domača 
iz direktorjev in 
črnomaljskega 
Kakorkoli se bo 
tukaj se bo pon 
direktorji brez 
jalcev ne morejo 
predtekmi se bosta 
nogometni ekipi 
Semiča, izkupiček 
metiade pa je namenjen 
zvezi paraplegikov.

TO BO SADJA
kmetijska zadruga je 

rodalatreh dneh prodi 
jablan, hrušk, sliv. 
vorno znamenje, da 
To bo sadja, (čez 
veselijo ponosni sadjafl* 
sedovi otroci.
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NAMa n  ^  ODPRLA NAMO — Minuli petek so v Kočevju odprli prenovljeno blagovnico 
Pfedsed L s.ve^an°sti sta govorila v. d. generalnega direktorja NAM E Ljubljana Miroslav Samardžija in 
d e la v s k i  12vr?neSa sveta občine Kočetje Alojz Petek. V  kulturnem delu programa sta nastopila 
Prenovf 32 Kočevja in mešani pevski zbor NAM A Ljubljana. Trak je  prerezala in s tem odprla 
vse ^  ^ no NAM O naj starejša delavka, kuharica Angela Rački, k ije  zaposlena pri kočevski N A M I že 
•taval DnJ.en®.0tvoritve. Na ta dan je prodajala NAM A večino blaga s5- odstotnim popustom. Največji 
ob otv 3 -6 • ^v®^3 M  kavo, k i sojo ta dan prodali 300 kg, seveda brez popusta. Na fotografiji: naval

Lepši prostori in boljša ponudba
vozJu? NAM A prenovljena — v Minu{iu»iezm mu i 

-■ _ Kl ~~ V  restavraciji zdaj 350 sedežev., prej le 170
V  samopostrežbi nič več nakupovalnih košar, ampak le

Kupec hoče vedno kakovost

iDih*? P^^k so v Kočevju 
- .Ponovljeno m razširjeno

Odnrti P^tek s° t 
S t e 0vUeno in 
Nama NAMA. KočevskaNAMa - 1° NAMA. Kočevska 
prta leA6 v a je n a  in od-
takratne J  “  Je bila za
insodob mere ^ovolj velika

da postaj, pa ** Je pokazalo, 
' freba tv! premajhna in da jo  je 

1.600 kV * odobi‘i- Dozidali so j i  
bna zdai e* n°rih  prostorov, da jih  
'ega so v rUp?aj 4'500 kv- m- Razen 
strežni del t- prenovilj samopo- 
si uredili , N i 0 in restavracijo, 

i 114 mesta - * 20’ preuredili prodaj- 
i novo OD«. 'n names'i"  večinoma

1 maijonov dto’ t 1 -'b je Veljal°  55 i Povečali Mevilo zaposlen ih  so
| Callod Prejšnjih 108 na 115.

V  tako prenovljeni Nami, ki so jo 
odprli minuli petek, pa ne bo le več 
prostorov in kupcem na voljo več 
blaga, ampak nameravajo uvesti tudi 
sodobnejši način prodaje. Tako 
bodo organizirali posebne prodaje 
za pomlad in poletje, prodajo artik
lov „za prosti čas", pa modnih 
izdelkov za mlade, itd. Dogovorili so 
se že z več tovarnami, ki proizvajajo 
modne artikle, da bodo z njimi 
tesneje sodelovali. Slične novosti 
bodo uveljavili tudi na drugih oddel
kih, tudi na prehrambnem (napri- 
mer „Teden Goriških brd“ itd.).

Zagotavljajo pa tudi, da bodo po
skrbeli še bolj za prikaz kuhinje in 
pijač iz pobratenih krajev (Kočevje 
mesto oz. občina sta pobrateni s

Žene so lepo praznovale
1 OflBfavTu « ——■ - —■— ——  ■■■■■' ■■ ............

tovariš' * same» drugod pa tudi z možmi in delovnimi 
1 -  Povsod kulturne prireditve, ponekod še ples

zdhtžen^ev,ŝ *b organizacijah 
S*5Unnostb dC,a to PO krajevnih* uPnostn? m P° krajevnih 
n° Drnci , so todi letos sveča-
nu. kie Vd‘ dan žena- V  Triko- 
večina \  J® zaposlenih velika
r̂°gram ’ so v kulturnemi Pf0gran, ’ so v 

j M C T .  nastopili 
"a:

kočevski 
opili še v 
Ponekod80 Oroani •k°toktivih. Ponekod 

j stave Zirab tudi likovne raz-
, 'd

K u lt^
I  *r*Pr®viia .  *kuPnost Kočevje pa je 

H  ^U’ m sir. praznovanja na pode- 
B?**0in»i v, r v s°de!ovanju s posa- 

skupnostmi oz..

• J  T 1 dneva *! V  Fan JC na P10*
i d r i z  ■> na nastopiJ nonet 
ijj.'* n̂» folklorna skupina

dRobne iz
t----

z g o d o v in o  -
N a  tel« telovadca in sedaj 

.,.°h8 ^ eSnOVZ2oina

KOČEVJA
] e,I'nunska telovadca in sedaj 

i  V»?s G reJl°u^°ina strokovnjaka 
e!iil la ^ ^ 0va st, to Prof Je,ica 
i»v, ,„,kočevi» ^  pretekli teden obiska-

Pripravljata namreč izdajo knjige o 
tem.

c~«ova proi jeuca
iN u vje  r?.pretekli teden obiska- 

cih‘ S[ kancih in nekdanjih’ (kil, *̂'.in c* »vin ui uvnuaiijm
(|d Q N nte ,p?datke to
n N  meoa Rodovini m razvoju 

f?, mo0Ljh 0r°d]a ter o ostalih 
^  Za vse zvrsti športa.

RED PRI PLAKATIRANJU -  
Pribijanje plakatov in vabil po deb
lih dreves, po fasadah hiš ah vhod
nih vratih jc krajevna skupnost pre
povedala, tega pa nihče ne upošteva.

% ha’
M i

. * ni da so tudi 
•ovuo praznovali

V  drevesih je že več žebljev kot v 
trgovinah. To okrasnim drevesom
gotovo ni v korist. Plakatov tudi
nihče ne snema. Krajevna skupnost 

plaka

v i * 1"  da so<w 1,3 vo ,r3 susai, aa so

Kočevje^ je določila, da se plakati 
lahko izobešajo le na oglasnih de
skah (in v izložbah trgovin), vendar 
je treba dobiti prej njeno soglasje in 
ona potem -  proti plačilu -  tudi 
poskrbi, da so plakati sneti.^  - - O l je n j .  poskrbi, da so plakati sneti.

m m m m

t

Škofjo Loko, Dolino pri Trstu, Pro- 
kupljem in Novim Zagrebom -  
Tmsko), kakor tudi izdelkov oz. 
proizvodov iz teh krajev.

J. P.

Centra poklicnih šol iz Kočevja, 
harmonikar Cveto. Križ, harmonikar- 
ka Brigita Špajzer in učenci domače 
šole. Na tej svečanosti so bile v 
veliki večini ženske, medtem ko so 
se podobne proslave v Osilnici, k ije  
bila dan kasneje (7. marca), udeleži
le ženske s svojimi možmi. Tudi na 
tej proslavi so nastopile v glavnem 
iste skupine in posamezniki kot v 
Fari. Isti (razen folklorne skupine) 
so nastopili še na proslavi v Željnah. 
kjer so se, kot je to običaj pri vseh 
podobnih prireditvah, predstavljali 
tudi domači šolarji.

Omenimo naj, da proslav niso 
organizirali le v delovnih organizaci
jah in krajevnih skupnostih, ampak 
tudi po drugih OZD ter celo nekate
ra društva in organizacije.

VE LIK O  PRAZNOVANJ -  Po 
mestu in okolici se vrstijo praznova
nja kar po tekočem traku. Slovo od 
starega leta je  trajalo nekaj dni. 
Pusta smo praznovali in pokopavali 
domala ves teden. Potem so se 
začeli razni občni zbori in skupšči
ne, ki se običajno končajo z za
ključnimi večerjami. Vse to je bolj 
malo stabilizacijsko, čeprav je ob
činska konferenca SZDL obvestila 
vse, naj bodo proslave in prireditve 
prilagojene stabilizacijskim prizade
vanjem.

Zapostavljeni 
izumitelji

Govori Boris Gorjanc, 
delegat za IX . kongres 

ZKS, ki bo aprila

„Lastni pameti, raziskovalne
mu delu in inovacijam je treba 
dati poseben poudarek v resolu
ciji I X . ' kongresa ZKS,“ pravi 
delegat za ta kongres Boris Gor
janc iz Itasa v Kočevju.

„To vodilo naj si ZK ne le 
zapiše, ampak ga tudi izvaja kot 
prednostno nalogo. Od tega je 
namreč odvisna kakovost naših 
proizvodov, njihova cena, se pra
vi tudi izvoz, osebni dohodki in 
naš standard.

V mnogih državah, kjer znajo 
pametno gospodariti, imajo v 
večjih podjetjih posebne oddel
ke sposobnih ljudi, k i spremljajo 
proizvodnjo in ugotavljajo oz. 
raziskujejo, kaj bi se dalo pri 
njih izboljšati. Pri nas takih od
delkov običajno nimamo, im a-. 
mo pa kup drugih, ki bi jih  
lahko pogrešali.

k
Boris Gorjanc: „Ni prav, da 
zaradi trenutnih koristi usta- 
navljamo preveč podjetij, ki 
opravljajo isto dejavnost. To  
velja za vse, od klavnic in 
tovarn preprog do rafinerij 
in proizvodnje računal- 
iukov.“

Opažam, da se marsikateri de
lavec v neposredni proizvodnji 
znajde, si izdela razne priprave, 
da več naredi. Nekdo je imel v 
garderobni omarici skrito svojo 
izboljšavo, ki mu je omogočala, 
da je svoje delo opravil 3-krat 
hitreje. Tudi drugod delavci take 
izboljšave skrivajo pred drugimi, 
ker jih  za njihove izume oz. 
izboljšave ne nagradijo, pač pa 
jim  le zvišajo norme. Če hočemo 
na gospodarskem področju na
predovati, moramo odnos do ta
kih delavcev spremeniti.

Seveda pa moramo raziskave 
usmeriti ne le v proizvodnjo, 
ampak tudi v neproizvodne de
javnosti. razmišlja delegat Boris 
Gorjanc.

J. P.

Zakaj plavalni bazen ni odprt?
Tako sprašujejo ribniški krajani in nekatere OZD Pristojni pa odgovarjajo, da takrat, 

ko bo za obratovanje potrebni denar tudi zbran, ne le obljubljen

„Če sem obljubil, še nisem 
dal.“ Tako pravi star ribniški 
pregovor, ki še vedno drži — 
tudi pri zagotavljanju denatja za 
gradnjo in delovanje plavalnega 
bazena v Ribnici.

Denar za gradnjo športne dvorane 
s pokritim plavalnim bazenom v 
Ribnici naj bi po 7. aprilu 1976 
sprejetem in podpisanem samo
upravnem sporazumu zagotovilo po
leg krajevne skupnosti Ribnica, ob
činske izobraževalne skupnosti, 
telesno-kutlurne skupnosti in sklada 
samoprispevka občanov Ribnice še 
14 OZD s področja gospodarstva iz 
vse ribniške občine. V  petih letih bi 
te O ZD zbrale skupno 8,387.000 
din, medtem ko je bilo predvideno, 
da bo gradnja tega športnega centra 
veljala 17,200.000 din.

Podpisu sporazuma se je odrekel 
le Donit. Stangrad je sporazum pod
pisal, odrekel pa se je izpolnjevanju 
obveznosti. KZ jc sporazum podpi
sala, vendar je letni obrok kasneje 
občutno znižala, oziroma nekaj de
narja dala celo v obliki posojila. 
„Sukno“ - jc sporazum podpisalo, 
plačilo deleža pa prenselo v nasled
nje leto. razen tega vsako leto ugo
varja, da ne priznava s slovensko 
resolucijo valoriziranih zneskov (kar 
je tudi določeno v samoupravnem 
sporazumu). Občinska skupščina je 
finančni det obveznosti izpolnila, ni 
pa še uredila lastninskega stanja 
zemljišč, na katerem je objekt, ka
kor je tudi obljubila.

Sporazum je bil podaljšan za 
leto 1981 in 1982.

Lani je  bil sklenjen še družbeni 
dogovor o bodoči izgradnji, vzdrže

vanju, upravljanju in brezplačni 
uporabi objektov za tclcsnokulturno . 
in kulturno dejavnost v občini Rib
nica. Izračunali so, da bi bilo treba v 
zadnjih treh mesecih lani zagotoviti 
za najnujnejše kritje stroškov 
3,001.175,60 din. Vsi delegati (ra
zen enega) so na skupščini Uprave 
tclesnokulturnih in kulturnih objek
tov 30. septembra lani osvojili ta 
predlog. Bili so tudi sporazumi z 
zagotovilom, da bo začel bazen (in 
ostali objetki) delovati takoj, ko bo 
zbran predvideni denar, to pa naj bi 
bilo že okoli 15. oktobra.

Občinska izobraževalna in te- 
lcsnokulturna skupnost sta prevzeli 
skoraj polovico stroškov. Inles in 
RIKO sta prevzela nadaljnjih 30 
odstotkov stroškov. Vsi ostali dejav
niki v občini pa niso mogli zagotovi
ti še preostalih 20 odst. manjkajoče
ga denaija. Kljub sklepom in oblju
bam v oktobru ni nihče izpolnil 
svoje obveznosti. Prva nakazila so 
prišla v novembru in nato nekatera

še v naslednjih mesecih, v februarju 
pa je še vedno manjkalo preko
558.000 din.

Zdaj tisti, ki so svoje obveznosti 
izpolnili, zahtevajo, da jih  tudi dru
gi. Pri tem opozarjajo, da seje treba 
zavedati, da prispevajo zase, za svoje 
otroke in za svoje sokrajanc. Povsem 
razumljivo je, da bodo vsi objekti 
odprti šele takrat, ko bo zbran 
denar za njihovo obratovanje.

J. P.

SPOSOJENO TRNJE
Imeli smo veliko vojno škodo, 

a tudi mirnodobske ni podcenje- 
vat'- (Iz JEŽA)

BAZEN ODPRT IN  ZAPRT -  
Ribniški plavalni bazen so sve
čano odprli že konec 19S0 in 
ga nato manj svečano zaprli. 
Nihče ne ve, če bo za kopalce 
spet odprt ju tri ali čez leto dni. 
Vse je odvisno od tega, kdaj bo 
zagotovljen denar za njegovo 
obratovanje. (Foto: Glavonjič)

Eni delajo, drugi uživajo
Stabilizacijski programi ostali v predalih Premalo 

delovne discipline - Vzgoja za nove člane ZK

Poročali smo že, da so komu
nisti ribniške občine na nedavni 
programsko-volilni konferenci 
zelo kritično ocenili svoje delo. 
Predvsem so poudarili, da je 
treba zaostriti odgovornost na 
vseh ravneh. Programe in naloge 
je  treba določiti bolj natančno, 
pa tudi rok izvedbe in, seveda, 
kdo je  dolžan nalogo opraviti.

Tudi kadrovanje in kadrovsko po
litiko je potrebno izboljšati, in to na 
vseh področjih. Poudarili so, da so 
tudi ob sedanjih volitvah slabo opra
vili izpit.

Edmi razpravljalec, ki ie požel 
aplavz, je bil France Zajc iz Rika, ki 
je poudaril, da so delovne organiza
cije sicer izdelale stabilizacijske pro
grame, vendar zdaj ležijo v predalih. 
Nihče tudi ne ukrepa zaradi nedisci
pline, čeprav je za to plačan in 
odgovoren. Bifeji so med delovnim 
časom povsod, naj bo v Ribnici ali 
Ljubljani, polni ..službenih hatj“ . 
Svojo razpravo je zaključil z beseda
mi: „Jaz ne morem več tega prena

šati, da se bomo eni prizadevali pri 
delu, drugi pa bodo naše sadove 
uživali!"

V bogati razpravi je  dala ribni
škim komunistom vrsto napotkov 
tudi predstavnica CK ZKS in Med
občinskega sveta Ljubljana-okolica 
Ivanka Vrhovščak, k ije  med drugim 
poudarila, da se morajo osnovne • 
organizacije ZK odpreti in svojo 
politiko oblikovati na mnenjih veči
ne članstva. Na dnevni red svojih 
sestankov je treba dajati tisto, kar je 
v interesu ljudi in celotne občinske 
skupnosti. Temeljito je treba oceniti 
tudi delovanje delegatskega sistema, 
in to najprej v bazi. Pri tem pa so 
komunisti dolžni oceniti tudi, kako 
so nalogo prevzemali in opravljali 
komunisti.

J. P.

Premalo znamo
Dobrih predavanj pre
malo, slabih pa preveč

Seminarji, tečaji, poli
tične šole in podobno niso 
in naj ne bodo glavni način 
usposabljanja komunistov, je 
poudaril na nedavni pro
gramsko-volilni seji občinske 
konference ZK  Ribnica 
Franc Zajc, ki že dolga leta 
nepoklicno opravlja tudi naj
odgovornejše dolžnosti v ob
čini.

Nadalje je menil, da je 
glavna oblika usposabljanja 
komunista delo v svoji 
osnovni organizaciji. Opozo
ril je, da se mladina poli
tično usposablja vse od 
osnovne šole pa do najvišjih 
šol. Izrazil je prepričanje, da 
so sedanje politične šole pri
nesle tudi dosti slabih izku
šenj.

Predstavnica CK ZKS 
Ivanka Vrhovščak se je z 
njegovo razpravo delno stri
njala, dodala pa je, da mora
jo biti komunisti tudi teo
retično idejno izobraženi, če 
hočejo biti idejna oz. poli
tična avnatgarda. Če .hoče 
delavec uspešno odločati o 
vsem, predvsem pa o pogojih 
in rezultatih svojega dela, če 
hoče biti vse bolj gospodar 
vsega življenja, potem mora 
biti tudi ustrezno usposob
ljen.

Na podlagi lastnih izku
šenj lahko ugotovimo, da so 
delovni ljudje in občani pa 
tudi delegati premalo uspo
sobljeni, da bi lahko dobro 
samoupravljali. Pogosto se 
dogaja, da v šolah profesorji 
predmet samoupravljanje 
učencem bolj priskutijo, kot 
priljubijo. Tudi predavanja 
na raznih tečajih, seminarjih 
in celo političnih šolah so 
pogosto slaba, nezanimiva

In  še nekaj: v politične 
šole naj bi šli dobri delavci, 
ki bi delavci tudi ostali.

J. PRIMC

RIBNIŠKI ZOBOTREBCI

Žene slavile
Povsod kulturne prireditve

Mednarodni praznik žena, 8. ma
rec, so svečano proslavili tudi v 
ribniški občini. Proslave so bile po 
krajevnih skupnostih, priložnostne 
kulturne programe pa so pripravili 
učenci osnovnih šol, mladina in 
kulturna društva.

V krajevni skupnosti Sodražica je 
bila proslava v domu T V D  Partizan.
V kulturnem programu so nastopili 
pevski zbor iz Sodražice, tamburaški 
zbor, kulturno društvo z igrico „Jur- 
ček“ , učenci in mladina. V  Dolenji 
vasi so nastopili pevski zbor „Lon- 
čar“ , folklorna skupina in učenci. 
Proslave so bile tudi v Loškem 
potoku, na Velikih Poljanah in dru
god.

Osrednje krajevne proslave pa ni 
bilo v Ribnici. Tu sta bili v domu 
JLA dve predstavi gledališča iz

PRETEŽAK TOVOR -  Prebival
ci in delegati z območja Lončarije 
opozarjajo,, da njihove ceste v glav
nem niso primerne za težak promet 
in naj bi si jih ogledala pristojna 
komisija, ki bi nato tudi odločila, na 
katerih cestah je treba omejiti nosil
nost vozil. Domačini menijo, da so 
to ceste na območju Dolenje vasi, 
Rakitnice in morda še kje.

DOBRODOŠEL SNEG -  Zadnji 
sneg je povzročil v prometu nekaj 
težav, saj ga je v dolini zapadlo okoli 
četrt, v višjih krajih občine pa tudi 
do pol metra. Ceste so bile kar hitro 
odprte. Na srečo pa je bil sneg južen 
pa tudi toplo vreme je pripomoglo, 
da se je začel kmalu taliti. Zato so 
izviri spet dajali več vode. Tako se je 
izboljšala tudi oskrba s pitno vodo.

U R ED ITVE NE BO -  Na vpraša
nje, kdaj bo urejena struga Bistrice v 
Ribnici ob mostu za kasarno do 
ponikalnice, je območna vodna 
skupnost Ljubljanica-Sava odgovo
rila, da bi ta, nova regulacija prišla v 
poštev šele po letu 1985. Do izgrad
nje zadrževalnika pri Prigorici so 
namreč vse novogradnje na tem 
območju odložene pa tudi program 
vzdrževalnih del na območju občine 
Ribnica je zato občutno skrčen.

občan
vprašuje

Kopra. Obe sta bili dobra obiskani. 
Učenci osnovne šole „Dr. France
Prešeren" so pripravili priložnosten 
program za kolektiv šole in še neka
tere kolektive. Slavja so bila namreč 
tudi po delovnih kolektivih. Po
nekod so zdi užili praznovanje dnev 
žena tudi z zaključkom sindikalnih 
občnih zhnrov. seveda predvsem 
tam, kjt-i z -zbori nek. ‘k.izamuia- 
li. M. G-č

NI BILO POŽAROV -  Lani na 
območju občine Ribnica ni bilo 
večjih požarov. Nekateri menijo, da 
je vzrok za to uspešna preventivna 
dejavnost, drugi pa, da je bila pač 
sreča. Slednji trdijo, da leži požarno 
varstvo preveč le na plečih gasilcev, 
premalo pa na ostalih občanih Ob
čani se zanašajo preveč le na gasilce, 
saj ne pridejo niti na ogled vaj, ki so 
zanje organizirane.

 ̂V/ /medved 
odgovarja

— Slišal sem, da ste ribniške 
žene zelo stabilizacijsko prazno
vale dan žena?

-  Zato pa so tiste dni okoli 
praznika bolj nestabilno kolov
ratili okoli moški, predvsem 
tisti, ki so odhajali s praznovanj 
proti domu.
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tedenske
Četrtek, 18. marca -  Ciril 
Petek, 19. marca -  Jožef 
Sobota, 20. marca -  Klavdija 
Nedelja, 21. marca -  Niko 
Ponedeljek, 22. marca -  Lea 
Torek, 23. marca -  Peter 
Sreda, 24. marca — Simeon 
Četrtek, 25. marca -  Minka

LUNINE MENE
25. marca ob 11.17 -  mlaj

BREŽICE: 19. in 20. 3. japonski 
barvni film Pogumni zmaj. 21. in 
22. 3. ameriški" barvni film Luana 
kot Tarzan. 23. in 24. 3. ameriški

barvni film Heroj ali zločinec.
ČRNOMELJ: 19. in 21. 3. ame

riški film Žena na dopustu, ljubica v 
mestu. 20. 3. ameriški film Tempe
ramentna Rozi. 21. 3. ameriški film 
Jezdeci na dolge proge. 22. 3. 
Močni in zločinci. 23. in 25. 3. 
ameriški film Monstrumi morja.

KOSTANJEVICA: italijanski film 
Terezino telo. 21. 3. italijanski film  
Sveti diamanti.

NOVO MESTO -  K INO  KRKA: 
Od 19. do 21. 3. ameriški barvni 
film Petek, trinajstega. 22. in 23. 3. 
ameriški barvni film Pevec jazza. 24. 
in 25. 3. nemški barvni film Mladi 
tigri iz Hongkonga.

SEVNICA: 19. 3. španski film 
Prodajalka vijolic. 20. in 21. 3. 
angleški film Mož na preizkušnjo. 
24. in 25. 3. francoski film Vsi 
gremo na smučanje.

SLUŽBO DOBI

MLAJŠE DEKLE dobi službo za 
pomoč v kuhinji in bifeju. Hrana 
in stanovanje brezplačno. Meseč
ni prejemki 8.000,00 din. Oglasi
te se osebno ali pismeno na na
slov: Nada Nučič, bife, Ljubljana, 
Ulica Pohorskega bataljona 139.

ZIDARJA IN  DELAVCA zaposlim. 
Osebni dohodek po dogovoru. 
Alojz VRŠČAJ, Lamutova 15, 
Novo mesto.

K V A LIF IC IR A N O  ali PRIUČENO  
NATAKARICO  za 7-umo delo v 
izmeni išče gostilna „POD 
LIPO", Kostanjevica; telefon 
(068) 6 9 -7 9 0 . Prosti četrtki in 
dve nedelji na mesec. Honorano 
zaposlim čistilko za čiščenje 
prostorov (2 uri dnevno).

DVE DEK LETI vzamem v službo. 
Stanovanje in hrana zagotovljena, 
osebni dohodek zelo dober. Po
nudbe na naslov Peter Deu, 
Mokronog.

FRIZERSKO  POMOČNICO z naj
manj dvema letoma prakse iščem. 
Informacije vsak dan od 12. do 
15. ure in od 19. ure dalje. Fani 
Trope, Grajska pot 6, Kočevje, 

' fon (061)telet 8 5 2 -3 9 7 .

STANOVANJA

GARSONJERO ali ENOSOBNO  
STANOVANJE v Novem mestu 
ali bližnji okolici nujno potrebuje 
fant. Ponudbe na telefon 21 -0 5 0  
int. 46, Tomašič.

SOBO s souporabo kopalnice, ogre
vano, lahko tudi enosobno stano
vanje, iščeta dve dekleti. Po 
možnosti v mestu. Naslov v 
upravi lista (1063 /82 ).

SOBO oddam dvema fantoma. Na
slov v upravi lista (1068 /82 ).

DVOSOBNO STANOVANJE, po 
možnosti s souporabo WC in 
kopalnice, iščem. Naslov v upravi 
lista (1069 /82 ).

SOBO v Novem mestu išče samski 
moški. Viktor Debevc, Zagrad 10, 
68275 Škocjan.

STANOVANJE ali GARSONJERO  
v Novem mestu ali bližnji okolici

iščeta mlada zakonca z enim 
otrokom. Naslov v upravi lista 
(1070 /82 ).

Garsonjero, skupno ogrevana voda, 
prodam. Naslov v upravi lista 
(1074 /82 ).

Motorna vozila

LADO, letnik 1972, ugodno pro
dam. Informacije na telefon 
21 - 866 .

ZASTAVO 101, letnik 1977, pro
dam. Dolinar, Šentjernej 209 a.

ZASTAVO kombi 850 -  435 K, 
staro dve leti in pol, prodam. 
Tone Kosec, Breška vas 7, Šmar
ješke Toplice.

F IČ K A , letnik 1980, prodam za 
85.000,00 din in ŽABO 1220, 
letnik 1973, za 130.000,00 din. 
Nataša Modic -  Založnik, Na 
lazu 2, Novo mesto.

ZASTAVO 750, letnik 1974, v 
dobrem stanju, ugodno prodam. 
Gazvoda, Male Brusnice 3.

D IANO  6, letnik 1979, prodam. 
Ogled možen vsak dan od 15. ure 
dalje. Stanko Mežič, Dolga Raka 
6, Raka.

ZASTAVO 750, letnik 1972, regi
strirano do februarja 1983, pro
dam. Bradač, Dol. Polje 7 /a , 
Straža.

JAWO 350 Č Z, brezhibno, ugodno 
prodam. Domine Zupančič, Gor
nje Sušice 23, Dolenjske Toplice.

ZASTAVO 750, letnik 1974, zame
njana školjka 1977, cena ugodna, 
prodam. Anton Blažič, Štravberk 
3, 68222 Otočec ob Krki.

F IA T  124 special prodam. Pot na 
Gorjance 16, Novo mesto.

ZASTAVO 750, letnik 1973, pro
dam. Gordanič, Ragovska 10, 
Novo mesto.

ŠKODO 105, letnik 1977, karambo- 
liran sprednji del, z zelo dobro 
ozranjenim motorjem (52000  
km) in menjalnikom, ugodno pro
dam. Prodam celo ali po delih. 
Drago Kastelic, Narpelj 34, 
68270 Krško.

D IANO , letnik 1979, prevoženih 
40000 kilometrov, prodam. 
Ogled v soboto popoldne. Rudi 
Rus, Maharovec, Šentjernej.

ZASTAVA 126 P, letnik avgust 
1980, prodam. Igor Bučar, Mira-

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DITC, tozd Časopis Dolenjski list. Novo mesto
U S T A N O V IT E U  LISTA: občinske konference SZDL Brežice, 

Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sevnica in 
Trebnje.

IZDAJAT E U S K I SVET je družbeni organ upravljanja. Predsed
nik: Niko Rihar.

URSONIŠKI ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni 
urednik), Ria Bačer, Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), 
Bojan Budja, Zdenka Lindič-Dragaš, Milan Markelj, Pavel Perc, Jože 
Primc, Drago Rustja, Jože Simčič, Jožica Teppev, Ivan Zoran in 
Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. Ekonomska 
propaganda: Janko Saje, Iztok Gačnik in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -  Posamezna številka 12 din. Letna 
naročnina 480 din, plačljiva vnaprej — Za delovne in družbene 
organizacije 960 din — Za inozemstvo 960 din ali 23 ameriških 
dolarjev oz. 52 DM (oz. ustrezna druga valuta v tej vrednosti) -  
Devizni račun 5 2 1 0 0 -6 2 0 -1 7 0 -3 2 0 0 0 -0 0 9 -8 -9  (Ljubljanska 
banka. Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu za komercialne oglase 220 
din, za razpise, licitacije ipd. 300 din, 1 cm na določeni, srednji ali 
zadnji strani 330 din, 1 cm na prvi strani 440 din. Vsak mali oglas do 
10 besed 100 din, vsaka nadaljnja beseda 10 din. Za vse druge oglase 
velja do preklica cenik št. 13 od 1. 11. 1981 dalje. Na podlagi mnenja 
sekretariata za informacije IS skupščine SRS (št. 421 — 1 /7 2  od 28. 3. 
1974) se za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov.

TEKO ČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
5 2 1 0 0 -6 0 3 -3 0 6 2 4  -  Naslov uredništva 68001 Novo mesto. Glavni 
trg 7, p. p 33 (telefon (068) 2 3 -6 0 6  -  Naslov uprave Jenkova 1. p 
p. 33 tel. (068) 22—365 -  Naslov ekonomske propagande in malih 
oglasov: Glavni trg 3, p. p. 33, telefon (068) 23—6 1 1 — Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo — Časopisni stavek, filmi in 
prelom DITC tozd Časopis Dolenjski list, oddelek grafične priprave 
Novo mesto -  Barvni filmi in tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

na Jarca 17, Novo mesto, telefon 
2 5 -8 6 5 .

F IA T  126 P, letnik 1980, v dobrem 
stanju, prodam. Jože Hočevar, 
Sadinja vas, 68361 Dvor.

D IANO , odlično ohranjeno, prodam 
za 4000 DM. Informacije vsak 
dan od 19. do 21. ure. Telefon 
24 -459 .

ZASTAVO 101, karambolirano, 
registrirano do septembra, pro
dam. Jože Bučar, Spodnje Dule 
5, 68270 Krško.

DIANO, letnik 1966, ugodno pro
dam. Novembra lani generalno 
obnovljena tla in pragi, registrira
na je do 31. decembra 1982. 
Ponudbe vsak popoldne na tele
fon (068) 2 4 -8 3 2  ali osebno pri 
Bauer, Adamičeva 16, Novo 
mesto.

ZASTAVO 750, letnik 1975, pro
dam. Ida Mijajlovič, Na Lazu 3, 
Novo mesto.

POCENI prodam novo motorno 
gred za spačka. Sašo Murtič, 
Mokronog 101.

ZASTAVO 101 comfort, letnik 
1980, prodam. Telefon 2 4 -5 7 4 .

MOTOR WSK 125, letnik 1972, 
neregistriran, v voznem stanju, 
prodam. Telefon (068) 2 3 -7 8 9 .

D IANO , letnik 1977, prevoženih 
54.000, v odličnem stanju, pro
dam. Ogled v soboto popoldne 
pri Martinu Sirku, Dobravica 21, 
68310 Šentjernej.

126 P, jesen 1978, ugodno prodam. 
Informacije po telefonu 2 2 -4 4 1 , 
int. 431.

R 4 TLS, metalik, letnik 1978, 
ugodno prodam. Radivoj Trelc, 
Šegova 3, Novo mesto.

F IA T  126 P, letnik 1980, prevože
nih 11.0000 km, prodam. Infor
macije vsak dan od 19. do 22. ure 
na telefon (068) 2 3 -9 3 4 .

W ARTBURG 1976, 53000 km, pro
dam. Franc Jančar, Gotna vas 
43/a .

ZASTAVO 101 prodam za 2,5 M. 
Drago Gril, Cerovec 1, Dolenjske 
Toplice.

F IA T  404, prikolico kiper .in ZA
STAVO 101, letnik 1977, pro
dam. Naslov v upravi lista 
(1065 /82 ).

PRODAM R 4, letnik 1979. Srečo 
Petrič, Šegova 16, tel. 2 3 -5 7 5  ali 
2 3 -6 1 1 , Novo mesto.

■■•■■■■■■■■■■■•■■■■■■•■■■••■■■■■■■■■••■■■•a

jj Kmetijski stroji ji

KOSILNICO BCS, v dobrem stanju, 
prodam. Jože Primc, Koroška vas 
26, Novo mesto.

TRAKTORSKO PRIKOLICO in 
gumi voz (13 col) prodam po 
ugodni ceni. Ržen, Male Poljane 
10, Škocjan.

ROTACIJSKO KOSILNICO Welger 
in moskvvich po delih prodam. 
Janez Novoselič, Šentjernej 82.

TRAKTO R Porsche (15 KM ), eno- 
brazdni plug in manjše brane 
prodam. Cešnovar, Mah Koren, 
Raka, telefon 7 5 -5 7 7  (popol
dne).

KOSILNICO Alpina, v dobrem 
stanju, prodam. Naslov v upravi 
lista (1072/82).

TRAKTOR goseničar fiat, širine 
135 cm, prodam. Godler, Brežina 
16, 68250 Brežice.

KOSILNICO Alpina, malo rabljeno, 
v odličnem stanju, in mlatilnico 
Krobath 200, novejši tip, še malo 
rabljeno, prodam. Vrh pri Pahi 
13, Otočec ob Krki.

SAMONAKLADALKO prodam. 
Hudoklin, Loka, Šentjernej.

ROTACIJSKO KOSILNICO SIP 
135, skoraj novo, prodam ah za
menjam za dobro ohranjeno BCS. 
Jože Klobučar, Uršna sela 1 a.

FREZO Larbodini diesel, 12 KM, s 
pogonsko prikolico, malo rablje
no, prodam. Leopold Judelja, 
Nova Loka 3, Črnomelj.

TRAKTOR Masej Feiguson 67 KS 
prodam. Goršin, Črmošnjice 21, 
Stopiče.

BCS KOSILNICO 110, mešalec in 
sedež ugodno prodam. Stane Gra
car, Trbinc 11, 68233 Mirna.

FREZO s kosilnico A G RIA  12 KM, 
primerno za vikendaije, prodam. 
Stefan Kočevar, Vrtača 8, 68333 
Semič.

P R O D A M

PRODAM hrastov lamelni parket, 
lahko tudi na gradbeno posojilo. 
Tel. 2 1 -2 1 8 .

BARAKO za spravilo orodja in 
materiala pri gradnji hiše prodam.
Naslov v upravi lista (1071 /82 ).

UGODNO PRODAM otroško (dol
go, belo, italijansko) obleko za 
starost od 8 do 10 let. Telefon 
75 -553.

GLOBOK OTROŠKI VO ZIČEK  
prodam. Antonija Zelenkovič, 
Cegelnica 65, Novo mesto.

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ 
(4,5 KW) prodam. Informacije na 
telefon 2 5 -8 8 1 .

PRODAM traktorske grablje Favorit 
220, hladilno skrinjo (380 1), voz 
(15 col) in dvobrazdni plug. Le- 
deča vas 15, Šentjernej.

PRODAM nov Iskra H I - F I  stereo 
radio SST 2030 in dva zvočnika 2 
x 35 W S02 3201 po ugodni ceni. 
Telefon 2 3 -7 8 5  (popoldan).

PRODAM čmo-bel prenosni televi
zijski sprejemnik (ruski) in otro
ško kolo. Informacije popoldne 
na telefon 2 4 -9 6 6 .

SEDEŽNO G ARN ITU R O  za dnev
no sobo prodam. Vuica, Straža 
163 (novi blok).

M ATER IA L za leseno barako pro
dam. Vuica, Straža 163 (novi 
blok).

ŠPORTNI OTROŠKI VO ZIČEK, 
sedež za pritrditev v avtu, na
hrbtnik in še drugo otroško 
opremo prodam. Radivoj Trelc, 
Šegova 3, Novo mesto.

PRODAM skoraj nov Rogov pony 
ekspres in približno 2 m3 suhega 
hrastovega lesa (plohi -  morah). 
Ponudbe v popoldanskem času na 
telefon (068) 2 2 -7 5 0 .

PRODAM pralni stroj v dobrem 
stanju, in črno beli televizor, tel. 
2 5 -2 9 0  popoldne.

PRODAM pralni stroj, potreben 
manjšega popravila, tel. 2 5 -5 2 9

PRODAM motorni žagi Stihi 045 in 
Partner R 11, škropilnico Stihi, 
molzni stroj Alfa Laval. Vse je v 
dobrem stanju. Informacije po 
telefonu (068) 4 4 -6 5 5 .

PRODAM 4 m3 hrastovih plohov. 
Miško Šibila, Slakova 6, Novo 
mesto.

POMIVALNO KORITO, rabljeno, in 
garderobno omaro prodam. Zofi
ja  Polanec, Jerebova 16, Novo 
mesto.

SENO in O TAVO prodam. Boričevo 
7, Novo mesto.

D VE OVCI z mladiči, v aprilu pa 
nekaj mladičev za zaikol, prodam. 
Izidor Vovk, Dvor 14.

RABLJENO OSTREŠJE (grušt 8 x 
20 m) prodam. Struna, Dol. Pod- 
šumberk 5, Žužemberk.

SEDEŽNO G ARN ITU R O  prodam. 
Telefon 2 2 -6 6 1 .

MOTORNO ŽAGO Stihi 045 pro
dam. Rafko Zupan, Gorenja vas 
13, Šmarješke Toplice.

SEDEŽNO G ARN ITU R O  za dnev
no sobo prodam. Le banova 31, 
Novo mesto, telefon 22—252.

KOBILO, staro pet let, brejo, pro
dam. Martin Lokar, Dol. Kartelje- 
vo, Mirna peč, telefon 2 3 -0 4 2 .

PO UGODNI CENI prodam igralni 
aparat fliper Wiliams na dva igral
ca, namizni nogomet, plinski šte
dilnik (štirje gorilci in pekač) in 
štiri malo rabljene traktorske 
gume (600/16-colske). Hudoklin, 
Brusnice 10.

JUNCA, starega 22 mesecev, in trak
torski obračalnik Favorit 220 
Sip, star eno leto, prodam. Jože 
Kosec, Velike Brusnice 72.

PRODAM 100 m2 prvovrstnega 
ladijskega poda (smrekovega). Po 
dogovoru pripeljem na dom. Jože 
Pinoza, Zurkov dol 44, 68290 
Sevnica.

PRODAM balkonska vrata z oknom, 
zastekljena, in okno (140 x 140 
cm). Prodam tudi desni zadnji 
blatnik in desni prednji del brani
ka za SiMCO 1100. Jože Žagar, 
V Brezov log 17, Novo mesto, tel. 
24 -983.

D IA TO N IČ N O  HARM ONIKO (C, 
F, B Železnik) nujno prodam. 
Ogled možen v soboto in nedeljo. 
Zadnja cena 18.000,00 din. 
Anton Smolič, Preska 16, 68211 
Dobrnič.

PRODAM dva težka junca. Naslov v 
upravi lista (1066 /82 ).

TELE VIZO R  Iskra panorama Vega 
v dobrem stanju prodam. Naslov 
v upravi hsta (1067 /82 ).

K U P I M

HIŠO v krški občini kupim. Naslov 
v upravi lista (1064 /82 ).

PARCELO, vinograd ah sadovnjak 
na sončni legi v bližini Novega 
mesta kupim. Ponudbe pod šifro: 
„SONČNA LEGA“.

OTROŠKI ŠPORTNI VO ZIČEK ku
pim. Marjanca Mah, Paderšičeva 
18, Novo mesto.

PARCELO v Kotu pri Semiču, ob 
asfaltni cesti, primerno za gradnjo 
vikenda ali stanovanjske hiše, 
prodam. Voda in elektrika na 
parceli. Informacije: Papič, Grib
lje 31, Gradac.

KLET (hiša), komunalno opremlje
na, v izmeri 60 m2, in 20 arov 
plantažnega vinograda v bližini 
Krškega prodam ali menjam bhzu 
Zagreba ah na morju. Možne so 
razne kombinacije. Informacije 
na telefon (068) 7 1 -6 7 2  vsak 
dan od 12. ure dalje.

NA L IB N I nad Krškim prodam 10 
arov vinograda, starega 9 let, na 
žici, z betonskimi stebri. Parcela 
ima lokacijsko dovoljenje. Na 
parceli stoji klet, pripravljena za 
nadzidavo v vikend. Elektrika v 
kleti, voda na parceli. Dostop 
možen z vsakim vozilom. Slavko 
Kovačič, Sovretova 37 a, 68270 
Krško.

PARCELO (12 arov) z lokacijo za 
zidanico ob novi cesti na SMUK 
prodam. Vprašajte pri Dergancu, 
68333 Semič 3.

V INO G RAD v Brezovici pri Dolžu 
prodam. Dostop z vsakim vozi
lom. Alojz Drab, Gor. Težka voda 
15, Novo mesto.

V INO G RAD (15 a) s hramom in 
elektriko prodam. Dostop z vsa
kim  vozilom. Nahaja se na Dolžu 
pri Stopičah. Ambrožič, Šentjošt 
14, Stopiče.

VIN O G R A D  (30 a), voda in elektri
ka na parceli, primerni za vikend, 
prodam. Zdravko Žibert, Brezovo 
8, Studenec pri Sevnici.

PRODAM hišo pri asfaltni cesti, 
10 arov vinograda in sadni vrt v 
bližini Mirne. Naslov v upravi hsta 
(1073 /82 ).

Ito/ESTILAI
F. V A LT  ing. JUREČIČ, ELEK- 

TRO M EHANIK  M ETLIKA -  
GRAD, specializirani servis za 
pralne stroje: GORENJE,
CANDY, REX, NAONIS, 
ZANUSSI, CASTOR, ZOPPAS, 
INDESIT. Obveščam cenejene 
stranke, da sem preselil servisno 
delavnico na naslov: F . V. J. 
ELEKTRO M EHANIKA, GRA
CARJEV -  TU R N , Hrastje 20, 
68310 Šentjernej.

12-, 13-, 14-, 15- in 16-colske gumi 
vozove, nove, prodam za konjsko, 
volovsko ah traktorsko vprego. 
Delamo tudi vse vrste traktorskih 
prikolic in osovine za traktorske 
prikolice. Dostava na dom po 
dogovoru. Priporoča se STANE 
BULC, Jurčkova pot 73, Ljublja- 
na-Rakovnik.

E L E K T R O  I N S T A L A C I J S K A  
DELA, napeljavo in popravila 
opravljam. Material imam na zalo
gi. IVA N  PETRIČ, Metlika, tele
fon 58-467.

STRANKE OBVEŠČAM, da sem 
pričel prodajati sadike sadnega 
drevja, kakor tudi vrtnic. Proda
jam vsak dan, razen ponedeljka. 
Drevesničar M A RTIN  BARBO, 
Mali kal 11, Mirna peč.

H ITRO  in kakovostno opravljam vsa 
popravila gospodinjskih strojev in 
elcktroinstalacije. Po ugodnih 
cenah čistim tudi bojlerje. Delav
nica se nahaja za gostilno Košak, 
Ulica talcev 2, Novo mesto. Pri
poroča se STANE FINK!

MARJANA RADOSAVLJEVIČ, 
Bršljin 46, Novo mesto opozar
jam Jožico Ribič, Dol. Kamence 
28 in njeno hčerko Ljubo Ada
mič, Muhaber 19, da javno 
prekličeta svoje besede, katere sta 
izrekli zoper mojega moža, ker so

DOLENJSKI PRO JEKTIVN I B I R O  

NOVO MESTO, SOKOLSKA 1 

U R B A N IZEM , PROJEKTIRANJE, 
IN Ž E N IR IN G

to navadne laži in klevete, za kar 
imam priče. Proti njima sem 
vložila tožbo in, če do naslednje 
številke Dolenjskega hsta ne pre
kličeta svojih besed, bom tudi to 
uporabila kot dokaz na sodišču.

S i t ' . --
m A

Dragi mami in stari mami JOŽEF 
LUŠTEK iz Ledeče vasi pn Šent
jerneju želimo za njeno dvojn 
praznovanje veliko zdrayja in * . 
dovoljstva. Iskrene čestitke tu 
njenemu sinu JOŽETU in hčer 
JOŽICI ob osebnem prazniku- 
Martina z družino. ._ Tu

Dobremu možu ter očku JO Z ti 
ZAJCU iz Dolenje Straže vse ieF  
za njegovo praznovanje zem 
žena Marija, hčerki Irena in Ju

Dragi mami A N I MATKO iz 
želijo za njen 78. r o j s tn i  dan  ̂
veliko zdravja in zadovoljstva ^ 
krogu svojih domačih hčerki n 
ka z možem Tonetom in "  • - 
vnukinje Tadeja, Tončka in 
ter vnuk Zlatko z d ru ž in a m i.

Anic3

inŽETU
Dragemu in skrbnemu atuJU£7Vse 

VO VKO TU iz Sel pri Ra‘ež“ ^  
najboljše za njegov dvojni ,n 
žeh hčerka Slavka z može"1 
vnuki. d

JOŽETU PAVCU iz Rateza i£ 
70-letnico in praznik °bu°.^ ju 
in zdravja žehta žena AW 
Mari z družino. ir.*i0

Sinu JOŽETU in vnuku JW£J» 
GRAB LOVCU iz Kukemb?1̂  
praznovanju njunega goda »  
najboljše mama Ana.

Dragemu stricu JOŽETU M E * * ^  
iz Sel pri Ratežu za nLj.jvja 
dvojno praznovanje veliko j, 
in zadovoljstva žehta 0 
Slavka in Ivan. _0 f£in

Dragi stari mami JOŽEFI
teti JO ŽIC I ZORMAN iz V' A  
ske vasi iskreno čestita ẑ y j»  
praznik in jima žeh veliko * ^  
in sreče v družinskem 
Stanka z družino. J9.

JOŽETU AVSCU iz Majde 
Novo mesto, in njegovem 
JOŽKU vse najboljše za ^  
praznik želijo vsi, k iju  im?J ^  

Dobri ženi, mami in stan ^  
IV A N K I MRHAR za rojs«u p 
žehjo vse lepo mož m, .jj#* 
Ivica, Vojko in Bojan z dn*"-
mi- aini iz

Nadvse dobri mami, stari m*, jj 
babici PEPCI P O D R Z % i(  
Rumanje vasi za 77. ro js tn i 
god kličemo še na mnoga .t 
leta otroci Anica, F ran c i m 
z družinami.

Dragemu očetu JOŽETU
ZU, bratu JOŽETU BOLTEZ-^, 
sestri JO ŽICI N O V A KO V I 
sinu JOŽKOTU SAŠKU iz 
pod Gorjanci iskrene čestit*• ^ 
njihov praznik in mnogc> ^  
želja Marija z družino l O j r A e  
pa še posebej iskrene ce j
mamica in očka ter bratec r  ^ 

DRAGEMU bratu, stricu, oče ^ 
dedku Jožetu Cesarju vs5 "ajse d» 
ob njegovem godu in 
hitrejše okrevanje po nua l<r 
ciji. Mu žehjo Cesarjevi lZ 
vega loga.

ŠULC JOŽETU iz Prečne z ^  je 
najboljše za njegov god, ,
mu izpolnile vse skriteL 
želijo, žena Angelca, hce pj 
Helena, Diana, mala Tamar £  
mu pošilja koš poljubno’ - (e„ 
stitkam pa se pridružuj 
M alk a. . j 0 žlCl

Dragi hčerki in sestri -etlo 
ZORETI Č iz Šentjerneja za 
dvojno praznovanje mn0A rniieK' 
največ pa zdravja v_ d jep 
krogu, njenemu mozu V za 
pozdrav in mnogo sr 
volanom! Darja in Uu 
pošiljata mamici in °  pa 
poljubčkov, mama m 51 j^vc- 
jim  pošiljata lepe P ,ožetu 
Čestitka velja tudi bratu 
Z ID A R IČ U  iz Dobravice.

m'1

N ikoli ne bom te pozabila, 
preveč zvesto sem te ljubila, 
ostala sta mi sin in hčerka zlata, 
tolažba in spomin na tebe, ata.

Čas prišel je za oddih, 
dom je  prazen, dom je tih, 
tebe ljubi mož več ni, 
da še skupaj bi bili.

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj nas je v 52. letu zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, b***
in stric

JOŽE
URBANČIČ

iz Velikega Cimika 12

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste z nami sočustvovali, nam izrekli sožalje, pokojnega v tako veb _ 
številu spremili na zadnji poti ter mu poklonih tohko vencev in cvetja. Hvaležni smo vsem sorodnik T 
znancem, vaščanom, posebno pa sosedi Meri, kolektivom Avtoprevoz Ivančna Gorica, Lisca Krmelj- 
Sevnica in SZDL Šentjanž. Zahvala tudi Alojzu Kosu za poslovilne besede na domu, Jožetu Slapšak 
predsedniku KS ITajsu za poslovilne besede ob odprtem grobu, domačim gasilcem in ostahm drustv 
Posebno zahvalo smo dolžni pevcem iz Mokronoga, Pnevmološkemu oddelku na Golniku za laJ^ 
bolečin ter duhovniku Vidicu za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

22 DOLENJSKI LIST

Žalujoči: žena Mimi, hčetka Marinka in sin Joži z družinama, mama, brat Sandi in os'
sorodstvo

Št. 11 (1701) 18. m*r

:tal°



Z A H V A L A

V  82. letu nas je po dolgotrajni bolezni zapustil naš dragi mož, oče in stari
oče

JANEZ BAHOR
iz Dragovanje vasi 10

jskrena hvala vsem, k i ste nam v težkih trenutkih kakorkoli pomagali ali izrazili sožalje, pokojnemu 
“arovali vence in cvetje ter ga tako številno spremili na zadnji poti. Posebna zahvala dobrim sosedom in 
asčanom, zdravstvenemu osebju Zdravstvenega doma Črnomelj, delovnim organizacijam in sodelavcem 

, *ŝ re. Varnosti, Belsada, ZB Dragatuš, tovarišu Leopoldu Bečaju za poslovilne besede in župniku za 
Plavljeni obred. Vsem še enkrat prisrčna hvala!

Žalujoči: žena Neža, otroci Zdravko, Ema, Polde in Lojze z družinami in ostalo sorodstvo

PriSla bo pomlad in z njo tudi cvetje, 
si ga tako ljubila, 

a d si tiho odšla od nas, 
ne da bi se poslovila.

Če bi dobra roka koga obudila, 
tebe, dragi Franci, ne bi nikdar 
črna zemlja krila.

Z A H V A L A

V  37. letu nas je  zapustil naš ljubi mož, oče, brat, stric, bratranec in nečak

FRANC REPŠE
iz Šentjanža

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem, konfekciji Lisca, OS Šentjanž, GD 
Šentjanž in delavcem Metalne za izraze sožalja, podarjeno cvetje in denarno pomoč. Zahvaljujemo se 
pevcem za zapete žalostinkc, govorniku za poslovilne besede ob odprtem grobu in duhovniku z*Jepopevcem za zapete
opravljeni obred. Se posebna zanvaia pa veija soseaom, pnjaiciiciu m <■ uauw*..i, 
pomagali in nas tolažili v najtežjih trenutkih takoj po nesreči. Se enkrat hvala 'vsem, ki ste se v tako 
velikem številu poslovili od pokojnega, nam na kakršenkoli način pomagali m nas tolažili.

Z  globoko žalostjo v srcih: žena Marija, sin Franci, hčerki Melita in Ksenja, sestra Marija z 
družino, brat Lojze, teta Malči in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V  71. letu je  zatisnila svoje trudne oči naša ljuba mama, stara mama, 
prababica, tašča in teta

MARIJA PAVLIC
iz Orehovice 13

sr!?eti? zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, sodelavcem in prijateljem, ki ste z nami v težkih trenutkih 
7.1. , ovali> nam izrekli sožalje, pokojni darovali toliko cvetia in io spremili v njen tihi dom. 
«*£4jujem o se mešanemu pet
konfetm-’"ZUPIu*cu za opravljeni_______

Kciji. Vsem in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: hčerke Milka, Slavka, Štefka, Cvetka in Pepca z družinami, sinova Milan z družino
in Jože ter ostalo sorodstvo

  r  darovali toliko cvetja in jo spremili v njen
ujemo se mešanemu pevskemu zboru in godbi Šentjernej, tov. Z a g o rc u  z a  poslovilne^ besede, 

jeni obred in kolektivom IM V , Iskri SeiŠentjernej, Splošni bolnici in Standard

Iskreno
strani

Z A H V A L A

V  76. letu nas je zapustil naš dragi ata, brat, dedek in pradedek

JANKO PREDOVlC
se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in sosedom, ki so nam v težkih trenutkih stali ob

zahvaljujemo 
evec

rrani, pokojnemu darovali vence in cvetje in ga spremili na zadnji poti. Posebno se zahvaljuj 
rganizaciji Agrokombinat Krško, KS Nove Poljane, Zvezi borcev iz Ljubljane, vaški skupnosti Streklj 
n Vsem govornikom ter župniku za opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: hčetke Mici por. Vrhovec, Danica por. Fabjan, Angelca por. Kastelic, sestra Mara 
brat Drago, vnuki in pravnuki ter ostalo sorodstvo

Ljubljana, Litija, Semič

Z A H V A L A

Ob nenadni in boleči izgubi naše 
drage hčerke, slstrice in vnukinje

KLAVDIJA
VENE

iz Otočca 90

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in vaščanom 
za nesebično pomoč v težkih trenutkih, vsem, ki ste nam izrekli 
sožalje, podarili Klavdiji vence in cvetje in jo v tako velikem 
številu spremili na zadnji poti. Posebna zahvala velja osebju 
Bolnišnice v Novem mestu, Osnovni šoli Otočec za soorganizacijo 
pogreba, petje in poslovilne besede ob odprtem grobu ter 
duhovniku za opravljeni obred. Z globoko bolečino v srcu iskrena 
hvala vsem!

Žalujoči: mamica, ati, brat Robert in vsi njeni

Z A H V A L A

Mnogo prezgodaj meje zapustil moj ljubi mož

ALOJZ PEKOL
varilec v pokoju .  

iz Dolenje vasi 48 •>,

k ^ n o  se zahvaljujem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za darovano cvetje in 
n n H - °  sožalje. Zahvaljujem se vsem, ki ste ga številno spremili na zadnji poti. Hvala 
t r e t j a  Itas iz Kočevja in godbi mesta Kočevja, gasilcem društev Dolenja vas, Prigorica, 

■Povec in Grčarice za obilno udeležbo in poslovilni govor tov. Francu Dejaku. Najlepša 
ala pa velja domačemu župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoča žena Olga

Z A H V A L A

V 64. letu nas jc zapustil dragi mož, 
brat in stric

JOŽE
AVGUŠTIN

iz Podhoste 14

Ob nenadni in boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo 
vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani in nam 
izrazili sožalje, pokojnemu pa podarili cvetje. Posebej še 
hvala sosedu Pečaverju, Furlanovim in ostalim vaščanom, 
pevcem KUD Maks Henigman iz Dol. Toplic, GG 
Podturn, tov. Slavku Fabjanu za poslovilne besede ob 
odprtem grobu in kaplanu za opravljeni obred. Še enkrat 
vsem iskrena hvala!

Žalujoči: žena Marija, brat in sestre z družinami, Dular
jevi in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V  tragični nesreči nas je v 17. letu starosti za vedno zapustila naša draga in
nepozabna

JOŽICA 
JUDEŽ
iz Vel. Orehka 30

podari«1601 naše ljubljene hčerke se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za
s°6u7  no cyetje in vence ter za izrečeno sožalje. Iskrena hvala sosedom za izkazano pomoč in 
^ n d a r ? /^ 6' Posebno zahvalo smo dolžni kolektivu trgovine Stopiče, podjetju Mereator-TOZD  
ŽupnjK Novo mesto, Tovarni zdravil Krka za podarjene vence in vaški mladini. Zahvaljujemo se tudi 
Ve'*keni JZa ?prav,ieni obred in govornikoma za poslovilne besede. Hvala vsem, ki ste pokojno v tako 

, eyilu spremili na njeni zadnji poti.

Žalujoči: ata, mama, sestrici in ostalo sorodstvo

Prezgodaj čas prišel je za oddih, 
dom je  prazen, dom je tih, 
tebe dragi oče ni, 
da bi skupaj še bili.

V S P O M I N

6. marca je minilo žalostno leto, 
odkar je kruta usoda mnogo prezgo

daj prekinila življenje

JOŽETA
ZAGORCA
Kotaijeva 3, Novo mesto

V  našem domu je ostala praznina, v srcih bolečina. Hvala 
vsem, ki se ga še spominjate in obiskujete njegov zadnji 
dom, mu prinašate cvetje in požigate sveče. Vsem še 
enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

V  času od 4. do 10. marca so v 
novomeški porodnišnici rodile: 
Milena Jakoš z Mirne -  Karmen, 
Anica Šmalc z Gorenjih Sušic -  
Majo, Nada Mikunovič iz Marindola 
-  Darjo, Irena Jankovič iz Gorenje 
Straže -  Majo, Albina Longar iz 

njega -  M 
vec z Mirne -  Tino, Anica Gašperšič

'ngar
Trebnjega -  Matejo, Emilija Slajko-

s Sela -  Boštjana, Jožica Perko iz 
Krmelja -  Gregorja, Brigita Hočevar 
iz Krmelja -  Lucijo, Rozalija Tri- 
vunovič iz Krškega -  Gorana, Nada 
Podrebarac iz Zakanjskega sela -  
Dražena, Marija Breceljnik iz Hinj -  
Janka, Silva Gorenc iz Male Loke 
Heleno, Danica Simčič iz Črnomlja
-  Mateja, Ivanka Višček iz Treb
njega -  Roberta, Angela Blatnik iz 
Trebnjega -  Matjaža, Vanja Vodopi
vec iz Mokronoga -  Jožka, Marjeta 
Tomažin iz Mokronoga -  Franja, 
Darinka Kočjaž iz Vrhovega -  
Dejana, Dragica Šprajcer iz Semiča
-  Sabino, Bariča Klarič iz Male 
Pake -  deklico, Vanja Petan s Poto
ka -  deklico, Ernesta Gašperič iz 
Črnomlja -  deklico, Frančiška 
Oven iz Stehanje vasi -  dečka. 
Čestitamo!

l i  B R IŽ IŽK C .J  
PORODNIŠNICE • S

V  času od 6. do 12. marca so v 
brežiški porodnišnici rodile: Olga 
Trupi iz Podgorice -  Stanislava, 
Djurdja Jung iz Samobora ~ dekli
co, Ivanka Batič iz Brestanice -  
Mojco, Marica Krajačič iz Male Go
rice -  Violeto, Anica Koletič iz 
Domaslovca -  Kristino, Jožefa 
Gabron s Hrastja- -  Jožeta, Marija 
Vučanjk iz Brežic -  dečka, Jadran
ka Marovič iz Rakovega potoka -  
Maria, Terezija Žibert iz Pišec -  
Borisa, Smilja Pfeifer iz Sevnice -  
Miha, Ljudmila Krivec iz Brežic -  
Aleša, Fani Cimperšek iz Orešja -  
Boruta, Marija Tomše iz Krške vasi 
-  Renato, Natalija Ana Gošek iz 
Sedma r -  Dejana, Milka Haler az 
Osredka -  dečka, Marica Babič iz 
Orešja -  Mateja in Darinka Trbuha 
iz Stare vasi -  Branka. Čestitamo!

R A Z N O

VDOVEC brez obveznosti, s svojo 
službo in novo hišo želi spoznati 

' dekle, stajo do 40 let. Samo resne 
ponudbe pod šifro: „NOVA

" sl'
ZLATA OSTERMAN, Šmihel 50 pri 

Novem mestu, opozarjam Božiče
ve, da prepovedujem pašo kokoši 
po mojem vrtu. Če tega ne bodo 
upoštevali, jih  bom sodno prega
njala. V rt je  tudi zastrupljen proti 
voluharjem.

Z A  C IS T O  O K O LJE
Pretekli teden smo člani novinar

skega krožka obiskali delovne orga
nizacije Belt, GOK in Kmetijsko 
zadrugo. S predstavniki za varstvo 
okolja v teh organizacijah smo nare
dili intervjuje o tem, kako skrbijo za 
čisto in zdravo okolje. Ugotovili 
smo, da bodo morali na tem podro
čju še veliko narediti.

MATJAŽ PAVLIŠIČ  
OŠ Črnomelj

Z A N IM IV O
P R E D A V A N JE

Člani osnovne organizacije ZSMS 
Stopiče smo poslušali predavanje dr. 
Oblaka o odnosih med spoloma, 
pripravila pa ga je komisija RK pri 
OO ZSMS v sodelovanju s KO RK. 
Snov je bila izbrana pretehtano ter 
tako izčrpno podana, da na koncu 
skoraj nismo imeli več vprašanj. 
Največ pozornosti smo posvetili 
enakopravnosti med moškim in 
žensko. Ker je bil obisk mladincev 
zelo velik, razmišljamo, da bi v 
prihodnje pripravili še več takšnih 
predavanj.

JANEZ DRAGAN  
OO ZSMS Stopiče

18. marca 1982. 23
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N i človek velikih besed, a 
tak tudi nikoli ni hotel po
stati. Njegovo življenjsko in 
delovno vodilo, k i si ga je  
zgradil v več kot poldrugem 
desetletju političnega dela, 
je  po meri tega trenutka, ko 
od vseh terjamo odločno 
akcijo in čim manj lepo
rečja. To je  v nemajhni meri 
1'prispevalo k temu, da bo še 
dve leti opravljal naloge 
predsednika občinske konfe
rence Z K  Trebnje. Pomagal 
bo prebroditi gospodarske 
težave.

Sicer pa je Janez Zajc 
pravi trebanjski občan, naj
prej štipendist in kasneje 
diplomirani pravnik, je  ostal 
zvest domačim krajem. Ta
koj po končani pravni fakul
teti se je namreč zaposlil na 
občini, kjer je  opravljal nalo
ge v pravni službi, oddelku 
za družbene službe in notra
nje zadeve pa v izvršnem 
svetu in še kje. Potem je šel 
za profesionalnega politika v 
partijo. „ V  družbenopoli
tičnih organizacijah ni lahko 
delo, “ pravi, „še posebej če 
hočeš b iti pošten in uresni
čevati najširše družbene 
interese. To hotenje terja od 
človeka. veliko naporov, ki 
pa niso vedno ustrezno po
plačani. Velikokrat je lažje 
delati pri konkretnih nalo
gah, ko ima človek kaj poka
zati, pri političnem delu pa 
te pogosto preganja obču
tek, da nisi naredil dovolj, 
da bi lahko še več. In  ta 
občutek hodi za tabo, če
prav si s tem delom dobe
sedno zastrupljen in ti ne 
dopušča niti minute proste
ga časa. Prav to pa me je 
najbolj bolelo, ko sem še 
profesionalno deloval. Zdaj.

ko delam v politiki samo 
volontersko, imam veliko 
boljši občutek, “ pravi Zajc.

Zase pravi, da nerad olep- 
šuje stvari. Vedno pogleda 
resnici v oči, čeprav se po
tem pogosto zgodi, da ima 
zaradi tega težave. Toda kdo 
jih  nima, kadar se bori za 
resnico! Zdaj pa so ljudje 
preveč razvajeni, v bistvo 
problematike se ne spuščajo 
radi

„Tudi jaz nimam poseb
nega veselja, ko sem s kom v 
opreki. Vendar ne morem 
biti tiho in ne morem preko 
sebe in svojega pojmovanja 
resnice? “ pravi. In  potem se 
zgodi, da še dolgo v noč 
premišlja o izrečeni besedi 
ali o stališču, ki ga je zago
varjal. Toda nikoli si ne bi 
izbral drugačne poti, dru
gačnega odnosa dot  poli
tičnega dela. In  tudi brez 
tega dela ne bi mogel biti. 
Popoldanske ure, ko je treba 
brati in študirati gradiva, bi 
bile brez tega prazne. Tudi 
življenje bi bilo tako. Človek 
se mora čutiti potrebnega in 
koristnega. Vendar to ni go
lo žrtvovanje za družbo, za 
druge.

O prostem času in urah 
brezdelja ne govori, ker jih  
niti nima. Zase pravi, da je 
take vrste človek, k i ne mo
re biti pri miru. Zato je zanj 
vedno dovolj dela tudi do
ma, pa naj bo to na vrtu ali v 
delavnici, k i si jo  je uredil v 
kleti. In  tudi tam je tak kot 
sicer: tih, a zato tembolj 
deloven in temeljit. Trebanj
ski komunisti pa so prepri
čani, da so te lastnosti naj
bolj prave za človeka z naj
višjo partijsko funkcijo v ob- 
činL J. S IM Č IČ

Lojze Retelj postal starešina, Mojca Vukšini" pa 
ca Odreda gorjanskih tabornikov — Obračun dela

ZANJE Z IM A  N I O V IR A  — Novomeški radioamateiji, ki so 
združeni v Radioklubu 3 DJR, se tudi v težkih zimskih vremenskih 
razmerah ne odrečejo svojemu konjičku. To dokazuje fotografija, 
ki je nastala na tekmovanju Y U  4 Contest 6. in 7. marca. (Foto: Z. 
Damjanovič)

Nedavna letna programsko-volilna 
konferenca najstarejše dolenjske 
taborniške enote, Odreda golan
skih tabornikov iz Novega mesta, 
je odprla nekatera vprašanja, ki tudi 
sicer ta hip prevladujejo v sloven
skem taborištvu. Ali postajajo vodi 
tabornikov v posameznih šolah res 
le krožki, samo ena izmed številnih 
pionirskih dejavnosti? Mar ne 
utesnjuje navada: „Vsi vodi na isti 
dan in ob isti uri na sestanek v šoli!“ 
tiste vsestranske pestrosti, k ije  sicer 
odlika in privlačnost taborništva? 
Lahko bi celo trdili, da taka prisila 
krni aktivnost in program taborni
kov, ki so mnogo več kot krožek z 
enostransko usmerjenosljo.

Kaže, da je  rešitev v krajevni 
skupnosti: tu naj bi zaživele čete in 
družine tabornikov, tu je čas za

sestanke in izlete vodov tu< 
petkih popoldne, sobotah * 
deljah! Seveda brez pomoči d 
ših, izkušenih tabornikov, prijati 
mladine in zlasti staršev ne W 
Žal zadnje čase tudi v Novem 
opažamo, da je  mnogim od „  
potrošništvo v najrazličnejših F j
n i h  n h l i l r a h  h n l i  r t r i  c r< ? ll k O *

KRŠKO: K V IZ  M L A D IH  
O K M ETIJSTVU Iskra pomaga radioamaterjem

Konferenca mladih v kmetijstvu 
pri občinski konferenci ZSM in 
aktiv mladih zadružnikov pri TOK  
Kooperacija krškega Agrokombinata 
pripravljata v soboto, 20. marca, 
področni kviz „Mladi in kmetij
stvo” . V  Delavskem domu Edvarda 
Kardelja se bo ob 17. uri pomerilo 
osem najboljših ekip iz Dolenjske in 
Posavja,

Sevniški radioamaterji lani nad 10.000 zvez Premalo 
denarja za tekmovanja Člani na študij elektronike

nih oblikah bolj pri srcu kot 
bična pomoč in veselje za Fr,, 
mladino. Zato tudi v novotne® 
taborniškem odredu manjka 
lih sodelavcev, zaradi česar Pr 
število akcij in pobud za 
dejavnost. Celo nekateri 
so pozabili, da lepe besede ne 
mestijo praktične pomoči in ^ 
tih rok, mladina pa je V° $  
predvsem tega. Ne tožimo, 
kakšni so danes mladi, ako sMK S| 
ob strani in nočemo videti tez* , 
načrtov, k i lahko koristno lOjt 
jetno zapolnijo prosti čas odrast 
če mladine. ^

O tem in drugem je tekla D®*' 
delegatov na letnem obračuna ^  
da. Letos bodo morali
predvsem za vzgojo novih vodica
za utrjevanje organizacije,

N A T F Č A I 
OB D N E V U  ZD R A VJA

Sevniški radioamateiji so vsa 
zadnja leta dobivali najvišja državna 
priznanja na tekmovanjih. Minulo 
leto je  bilo malce skromnejše*; pred
sednik inž. Stane Kočevar pravi, da 
tudi zaradi pomanjkanja denarja.

Vseeno lani tudi kljub manjši 
menjavi generacij (nekaj članov je 
odšlo k vojakom) Sevničani niso 
ostali brez dobrih uvrstitev. Študent

Osrednja novomeška prireditev 
ob svetovnem dnevu zdravja bo v 
petek, 6. aprila, v Domu JLA. Pri
pravljajo jo  garnizijska ambulanta, 
splošna bolnica, zdravstveni dom, 
srednja zdravstvena šola, Krka in 
občinska konferenca ZSMS. Ob tej 
priložnosti bodo proglasili tudi re
zultate literarnega, likovnega in 
fotografskega natečaja za učence 
srednjih šol. Literarne prispevke na 
temo „Skrb za zdravje v miru in 

, vojni” , likovne izdelke o ..Saniteti v 
NOB” in fotografije na temo „Kako 
živijo stari ljudje? “ lahko pošljete 
do 31. marca na novomeško občin
sko konferenco ZSMS.

SEM IN A R  
O IN FO R M IR A N JU

Center za obveščanje in propa
gando pri novomeški občinski kon
ferenci ZSMS je v  petek, 12. marca, 
pripravil krajši seminar o izdajanju 
biltenov in pripravi oglasnih desk za 
mlade iz osnovnih organizacij. Na
men seminaija s povsem praktičnim 
delom je bil usposobiti mlade za 
kvalitetno obveščanje v krajevnih 
skupnostih, kar je v času pred
kongresnih razprav še kako po
membno. Udeležba je bila dokaj 
dobra.

PRISPEVA LI ZA  
M EDIC INSKO  

OPREMO
Za nakup medicinske opreme 

so prispevali: Jože Crtalič iz 
Novega mesta 5.000 din, Ivan 
Pečavar iz Podhoste 500, Marjan 
Bevc (N. m.) 5.000, Leon 
Kušljan iz Šentjerneja 500, Ivan 
Bobič (N. m.) 7.000, Milan 
Osolnik (N. m.) 10.000, Sonja 
Osolnik (N. m.) 5.000, Tone 
Vovko z Rateža 1.000, Vinko 
Bele (n. m.) 5.000, Blažo Tasev 
(N. m.) 15.000, Ivanka Lisac (N. 
m.) 5.000, Stane Lisac (N. m.)
5.000, Slavko More (N. m.)
2.000, Franc Gorenc (N. m.) 
2-000, Alojz Lukše z Malega 
Slatnika 1.000 din, Viktor Kas
telic (N. m.) 1.000, Avgust 
Modic (N. m.) 1.000, Jože 
Novak (N. m.) 4.000, Marija 
Novak 4.000, Anton Zonta (N. 
m.) 500 in Obrtna zadruga Hrast 
iz Novega mesta 10-000 din.

Za prispevani denar se delavci 
novomeškega Zdravstvenega 
doma iskreno zahvaljujejo.

Drago Resnik je na elektriadi, kar je  
tekmovanje jugoslovanskega pome
na, na Reki osvojil zavidljivo drugo 
mesto. Lepe uspehe so dosegli tudi 
na tekmovanjih v Domažalh in Mari
boru. To so bila tekmovanja iz 
radiogoniometrije v iskanju skritih 
postaj.

Za pomoč so radioamateiji hva
ležni vsem dolenjskim tozdom Iskre, 
v Šentjerneju, Metliki in Mokro
nogu. Na občnem zboru 12. marca 
so tozdoma Iskre iz Šentjerneja in 
mokronoškega Elektrolita izročil 
posebni priznanji.

Radioamaterjem ob zmanjšani 
pomoči po občinskem sporazumu 
za tehnično kulturo pomagajo tudi 
nekateri sevniški kolektivi. 
Radioamateiji imajo precejšnje stro
ške z nekaterimi svojimi napravami, 
vzdrževanjem postaj, zahtevnimi 
antanskimi stolpovi. Ker so jim  stre
le lani na vrhu Lisce hudo zdelale 
antenski stolp, bi potrebovali okrog 
30.000 dinaijev, da bi ga obnovili.

A. Z.

udeležba v dolenjski gozdni » " - j  
ški šoli, letni tabor pa pohod

tabo’1:

vodnikov in načelnikov 
avgusta čez Goijance itd. Na ^  
renči so se zahvalili za dob® j  
odlikovanim članom; lani so P g  
zlati znak ZTS Jovo GroboRe#srebrne znake ZTS Tone - 
Boris Vlaisavljevič, Krešo 1° i( 
Renata Pavlin in Anica ( 
odred pa je pohvalil na koiueI’ , 
Heleno Foršek i z  čete porečan0 „ 
OŠ Šmihel ter Slavko Saksidu 
Nevenko Miklič v zdravstven ^

„12. NADSTROPJE4 
N A  PLESU V  

SEVNIC I

M ED NARO DNI 
USPEH KIPARJA 

VRŠCAJA
Jože Vrščaj, mladi ^

kipar iz Črnomlja, je dobj^ 
nedavnem 13. mednaroo 
bienalu male plastike v . V
eno od petih nagrad za delo »

M i l  Istiku s prostorom”. Na b*®^ 
je sodelovalo s svojimi deli .
kiparjev iz 20 držav, 
peterica Jugoslovanov. 
ustvarja v tako imenova® 
pleksi steklu: ta nagrada j® P^ 
pomembnejše priznanje v tuj

V  soboto od 20. ure dalje bo v 
dvorani sevniškega TV D  Partizan 
tradicionalni rokometni ples. Roko
metni klub skuša tudi na ta način 
priti do denarja. V  gosteh bodo 
imeli znano ljubljansko vokalno- 
instrumentalno skupino „12. nad
stropje”. Kot v starih časih bo ples 
spet v dvorani T V D  Partizan.

SPOSOJENO TRNJE

Tovariš ni zadovoljil na 
vornem položaju. Za kazen 
moral na še bolj odgovornega-^ 

(Iz VEČERNJIH NOVC

%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%%*%■

KONGRESNI
„K O L O V R A T ”

Pred kratkim je izšla 21. številka 
Kolovrata, glasila Centra za obvešča
nje in propagando pri občinski kon
ferenci ZSMS Metlika, k i je tokrat 
nekoliko drugačen kot sicer. Vsebi
na biltena je namreč v celoti name
njena programskim usmeritvam bli
žajočega se mladinskega kongresa.

SPOSOJENO TRNJE

Vse bolj smo literarno nav
dahnjeni; preteklost romantizi- 
ramo, bodočnost pa dramatizi
ramo.

(Iz JEŽA)

O mrtvih vse najlepše, o 
političnih mrtvecih vse naj
slabše I

(Iz MLADOSTI)

Le kaj delajo komisije za 
ugotavljanje izvora premoženja? 
Od kod posameznikom tako 
bogata preteklost?

(Iz JEŽA)

Kmalu bomo imeli zimski in 
poletni čas. Bolje bi nam bilo, 
če bi imeli poln delovni čas.

(IzSV lJETA )

Kmalu se bodo iz toplih kra
jev vrnile lastovke. Pa je tu 
razlog za novo zvišanje ceni

(Iz POLITIKE EKSPRES)

Če delo res določa človekov 
položaj, potem bodo mnogi 
ostali brez položaja.

(Iz ASA)

Ljudi delimo na velike, ki so v 
manjšini, in na male. ki so v 
večini.

(Iz ASA)

Trgovci so morali prejšnji me
sec delati v nadurah; v rednem 
delovnem času niso zmogli nale
piti novih cen na proizvode.

(Iz POLITIKE EKSPRES)

„Ne!” gradnji okoli jezera
Prepoved velja za leto in pol — Ne vedo še, do kod bo 

naraščalo jezero kočevskega rudnika — Dolžnosti Itasa

HRIB JE VZK IPEL -  V  Mačkovcu (Novo mesto), kjer prevozniško podjetje Vektor gradi 
je geološki zavod iz Ljubljane v petek opravil miniranje. V  dvaindvajsetih globokih vrtinah so is jj i 
aktivirali eksploziv in hrib seje hipoma sesedel. Za popolno odstranitev hriba bo potrebno še e -

Z večino glasov je občinska skup
ščina Kočevje pred kratkim na loče-

mmiranje. Na novem paikirišču, za katerega obljubljajo, da bo lepo urejeno, bo prostora za p 
15 manjših kamionov in možnost za obračanje lokalni avtobus. Poslovna stavba bo ve lika

razprave njihovega delegata, k i je 
 _____ j . r ______________  trdil, daje Itas že dokončal ureditev
nih sejah zborov sprejela odlok o dnevnega kopa. J. PRIMC metrov in bo imela štiri prostore. (Foto: J. Pavlin)
prepovedi graditve in parcelizacije
zemljišč na območju nekdanjega 
dnevnega kopa Rudnika Kočevj%*se 
pravi na območju sedanjega Rudni
škega jezera. Prepoved velja za leto 
in pol.

V  razpravi je  bilo poudarjeno, da 
odlok sploh ni potreben, ker se tu 
že po sicer veljavnih predpisih ne 
sme graditi. Sprejeli pa so ga kljub 
temu, „da bodo zadeve bolj jasne”. 
Tudi krajevna skupnost R udnik- 
Šalka vas, na katero se že obračajo 
nekateri, k i bi tu radi gradili viken
de, ima tako v rokah dokument, s 
katerim lahko prosilce zavrne.

Prepoved gradnje je potrebna 
predvsem zato, ker se še ne ve, do 
kod bo gladina jezera sploh narašča
la. Upajo, da se bo to naraščanje čez 
leto in pol ustavilo. Naročena je 
tudi študija o izkoriščanju vode iz 
jezera za tehnološke namene, pred
vsem za kemično in tekstilno tovar-

Zmagovalni salami s Planine
21. tekmovanje salamarjev v Vrtovškovi gostilni v Sevnici preraslo lokalne okvire

Na 21. tekmovanju salamarjev v 
Vrtovškovi gostilni v Sevnici je 
stroga ocenjevalna komisija imela 
10. marca opraviti kar s 50 sala
mami. Ker so ocenjevalci pri priči 
ugotovili, da nekdo preizkuša stro
kovnost komisije, so zavrgli prime
rek industrijskega Hmezadovega 
izdelka in v konkurenci je ostalo 
49 domačih salam.

Eno od omizij si je gasilo žejo kar 
iz manjšega sodčka na mizi, a 
skoraj izključno moška družba je 
brez vidnejšega negodovanja spre
jela za krajši čas medse tudi novi
narki Jane in Nedeljskega. Namreč 
eno je bilo zanesljivo: kapljica je v 
tej druščini veselih ljudi le še 
stopnjevala prijetno razpoloženje.

boj z več 
krožnik in

izdelki. Tretji leseni 
priznanje -  le-to so

dobili vsi sodelujoči -  pa J® ^  
jil domačin Zvone Jurešič- c 
najboljšimi sta bila znova 
Šerbec (Poklek) -  4. in Sev®6 - 
Tone Robar -  na 5.

Ko se bo naraščanje jezera ustavi
lo, bo treba utrditi tudi njegov breg, 
kar bo preprečevalo, da bj bilo 
jezero umazano. Razen tega je dol
žan Itas (s katerim se je Rudnik 
pred ukinitvijo združil) urediti okoli 
jezera še krožno pot. Tega doslej ni 
storil, ker se še ne ve, do kod bo

Medtem ko je bila gostilna kot 
po običaju nabito polna in so bili 
številni gostje hvaležni, da so dobi
li prostor vsaj za mizami v pred- 
verju, se je članom komisije v 
kuhinji po dolgotrajnem ocenje
vanju prilegel tudi kakšen kozar
ček več domače kapljice iz Buč; 
kajti med zavzetim delom po pra
vilu za več kot rahlo namakanje 
izsušenih ustnic ni bilo časa, da bi 
v veselem razpoloženju dohiteli 
hrupno množico v sosednjih pro-

VrhuneC neučakane napetosti 
obiskovalcev je bil ob 17. uri, ko 
je predsednik ocenjevalne komisije 
Boris Stariha oznanil rezultate. 
Medsalamarji 'z Celja, Irbovelj, 
Beograda, Podbočja, — Rudi 
Hoelper prihaja celo iz Nemčije -  
in prevladujočimi domačini je 
zmagal 33-letni mesar Branko 
Manček s Planine pri Sevnici.

PRIŠEL, V ID E L , ZM AG AL -  Mesar Branko Manček s P« 
pokalom in krožnikoma) je tekmoval prvič, a z;

Predsednik Društva salainariev Sta
ne Lipar pa je Mančku segel v 
roke še v drugo, kajti mesar, zapo-

jezero še naraščalo.^Kjifc^a tudL^da g storih pa tako ni bilo pričakovati. slen pri KK Šentjur, je posegel v napet. . (F o to : P. iPerc)

(s pokalom in krožnikoma) je tekmoval prvič, a zanesij*’ 
zadnjič, k ^ t i komisija je najviše ocenila okus in obliko kar 
njegovih salam. Tudi izdelki večine drugih salamaijev

za prehodni pokal 10. marca 1983 ž ”
njegovih 
izvrstni, zato bo „boi

bi se Itas rad tej 
vsaj tako se je dalo sklepati iz


